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قم زندانی مهریه ندارد
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شهادت امام محمد باقر )ع( را تسلیت می گوییم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد:

خسارت 900 میلیارد تومانی کرونا 
به بخش صنعت قم

سلطان قبر هم رونمایی شد!

 رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم با انتقاد 
از تغییر توافقات قبلی با وزارت راه و شهرسازی درباره اراضی ۳۲ 
و ۴۸ هکتاری پردیسان گفت: تغییر کاربری این اراضی ظلم به 
مردم آسیب پذیر و آبادانی قم است.  محسن محرری ، با اشاره به 
مشکلات ایجاد شده در اراضی 48 و 32 هکتاری پردیسان اظهار 
داشت: موضوع زمین های 48 و 32 هکتاری ازجمله مواردی بوده 
که سالیان متمادی مدیریت شهری و شورای اسلامی شهر پیگیر 

آن بوده اند، املاک مذکور منبعی برای توسعه شهری بوده که از

 فرماندار قم گفت: کارشناسان و متخصصان بهداشت و درمان 
قم باصداقت و شجاعت برای نخستین بار شیوع این ویروس در 
ایران و شناسایی آن را اعلام کردند.  "مرتضی حیدری" افزود: پس 
از شناسایی نخستین مورد ابتلا به کرونا، جلسه هماهنگی برای 
مقابله با این ویروس را در ساعت های اولیه با حضور مسئولان 
استانی برگزار کرد. وی به شرایط ایجادشده به علت شیوع ویروس 
کرونا در استان اشاره کرد و اظهار داشت: پنج ماه است که قم و 

کشور تحت تأثیر شیوع ویروس کرونا قرارگرفته و روال طبیعی 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم:

تغییر کاربری اراضی پردیسان ظلم 
به آبادانی قم است

فرماندارقم:

 قم با صداقت و شجاعت شیوع 
کرونا را اعلام کرد

2

روزنامه

1

مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: از 
همه ظرفیت های رسانه ای استان قم برای انتشار فعالیت های آستان مقدس  بانوی 
کرامت در راستای  نشر بیشتر معارف اهل بیت)ع( استفاده  خواهیم کرد. حجت 
الاسلام محسن آمره مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(  وسید محمد اصطهباناتی رییس اداره اطلاع رسانی و تشریفات حرم 
مطهر پیش از ظهر روزیکشنبه از روزنامه ایمان بازدید و طی نشستی با مسئولان 

این روزنامه راهکار های گسترش همکارهای دو جانبه را بررسی کردند. 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف سوء استفاده از 1۲۴ فقره کارت 
هوشمند سوخت یارانه ای سرگردان  دراین استان خبرداد. مهدی ریاضی با اعلام 
این خبر اظهارداشت: با دریافت اطلاعات واصله توسط شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه قم و با مظنون شدن به تراکنش های تعدادی کارت هوشمند 
سوخت نفت گاز )گازوئیل( در جایگاه های مشخص، گروه بازرسی جهت بررسی 
موضوع، به جایگاه های موردنظر اعزام که پس از بررسی مشخص می شود میزان 

6۸6 هزار لیتر سوخت نفت گاز )گازوئیل( از 1۲۴ فقره کارت هوشمند سوخت

مدیر کل روابط عمومی آستان مقدس حضرت معصومه)س( مطرح کرد:

استفاده ازظرفیت همه رسانه ها برای انتشار فعالیت های حرم مطهر
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف سوء استفاده از 124 فقره کارت سوخت یارانه ای 
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به نفع ایران تصمیم بگیریم
سربلندی و ماندگاری همراه با بهروزی سرزمین 
ایران و شهروندان بردبار و مداراجوی این مرزو بوم باید 
در پله نخست اراده هر شخص و گروهی باشد. در این 
روزهای سخت کشور هر فعالیت و تصمیمی بایستی 

به نفع ایران باشد و راه برای رسیدن به روزهای خوش هموار شود. بدین  جهت 
صادرکنندگان با اصالت و ریشه دار ایرانی هم به مثابه یک قشر از همه اقشار ایران 
باید این مسیر و هدف را در صدر فعالیت های خود بگنجانند و ضمن نگهداری از 
سرمایه و بنگاه خود در این روزهای دشوار در کنار نهاد دولت بایستند. از سوی 
دیگر نهاد دولت و بویژه بانک مرکزی که این روزها زیر شدیدترین فشارها برای 
تنظیم بازار ارز و جلوگیری از طغیان نرخ ارز قرار دارد، بدون چون و چرا باید بپذیرد 
که برای عبور اقتصاد از روزگار ناخوش باید به بخش خصوصی تکیه دهد و اجازه 
دهد در این شرایط ناهموار بخش خصوصی واقعی و دلسوز، دولت را همراهی 
کند. اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی ایران یک نهاد قانونی است و 
ضمن اینکه وظیفه دارد به دولت و سایر قوای اداره کننده کشور مشورت دهد 
باید از منافع بخش خصوصی و از جمله صادرکنندگان دفاع و حمایت کند و البته 
اگر در میان اعضای اتاق، تخلف هایی باشد دربرابر آن بایستد که کماکان چنین 
رویه در تشکل های بخش خصوصی و اتاق بازرگانی حکفرما بوده است. واقعیت 
این است که در هفته های تازه سپری شده تعامل بانک مرکزی و اتاق بازرگانی 
ایران از تعادل و توازن منطقی، لازم و کافی، اندکی منحرف شده و این مایه 
ناخشنودی همه کسانی است که نمی خواهند نهادهای مدنی و دولت در تعاملی 
سازگار و برپایه درک واقعیت های سخت و تلخ مفاهمه داشته باشند. حالا که رئیس 
جمهور محترم در پاسخ به نامه ریاست اتاق ایران از آقای همتی خواسته اند که 
پیشنهادهای اتاق بازرگانی بررسی شود، بهترین موقعیت برای راستی آزمایی و 
برطرف کردن تردیدها درباره مقاصد، نیات و هدف های دو نهاد مهم فراهم آمده 
است. تجربه نشان داده است سخن گفتن با حسن نیت و با این راهبرد که منافع 
ایران درصدر باشد کارآمدترین ابزار و سلاح در این موقعیت است. تردیدی نیست 
که در دور تازه گفت وگوها که باید با شتاب لازم شروع شود بازرگانان و صادرکنندگان 
ایرانی برای حفظ منافع ملی و صیانت از این آب و خاک بیشترین فدارکاری در 
چارچوب های منطقی را برای برگرداندن ارزهای صادراتی در این شرایط سخت 
خواهند داشت. بانک مرکزی نیز توجه داشته باشد که صادرکنندگان باید برای 
همیشه در صحنه بمانند تا مقوله صادرات ادامه داشته باشد و چراغ تأمین ارز 
روشن بماند؛ به این ترتیب شنیدن و اجرای آن بخش از خواسته های منطبق 
بر خرد اقتصادی و ماندگاری مقوله صادرات باید در دستور کار همه بخش های 
دولتی از جمله بانک مرکزی باشد. باید دست به دست هم دهیم تا در مسیر گذر از 
یک دوره سخت ایران، کمترین آسیب به منافع ملی و منافع شهروندان وارد شود.
                                                                                                    نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران

رئیس سازمان دامپزشکی کشور: 

ذبح دام در عید قربان فقط در کشتارگاه ها 
انجام می شود 

رئیس سازمان دامپزشکی کشور گفت: بنا بر اصل فاصله گذاری و تصمیم 
ستاد ملی مقابله با کرونا، عید قربان امسال ذبح دام فقط در کشتارگاه ها صورت 

می پذیرد. 
علی صفر ماکنعلی اظهار کرد: در عید قربان امسال به دلیل شیوع ویروس کرونا 
به هیچ وجه مراکز عرضه دام مانند سال گذشته برپا نمی شود و کشتار دام تنها در 
کشتارگاه ها صورت می پذیرد.  وی ادامه داد: مراجعه به این کشتارگاه ها می تواند 
به صورت فیزیکی و البته با رعایت فاصله اجتماعی، همچنین به صورت تلفنی 
و یا آنلاین صورت پذیرد.رییس سازمان دامپزشکی کشور خاطرنشان کرد: ۳۵۴ 
کشتارگاه در سراسر کشور در روز عید قربان آماده خدمت رسانی به هموطنان 
هستند و هزار و ۶۰۰ اکیپ ثابت و سیار نیز در این کشتارگاه ها بر فاصله گذاری 

اجتماعی، همچنین روند انجام کشتار نظارت می کنند.

شهردار قم در پیامی با تسلیت درگذشت 
ابوالفضل  و  جعفر  شهیدان  گرانقدر  مادر 
را  والامقام  شهید  دو  نام  و  یاد  حیدریان، 
گرامی داشت. به گزارش شهرنیوز، به دنبال 
شهیدان  گرانقدر  مادر  مرحومه  درگذشت 
شهدای  از  حیدریان  ابوالفضل  و  جعفر 
والامقام دفاع مقدس، دکتر سید مرتضی 
ضایعه  پیامی  در  قم  شهردار  سقائیان نژاد 

درگذشت آن مادر ایثارگر را تسلیت گفت.
متن پیام تسلیت شهردار قم به این شرح 

است:
بسم الله الرحمن الرحیم

کِ  هُ؛ ارْجِعِی إِلَی رَبِّ فْسُ الْمُطْمَئِنَّ یتُهَا النَّ
َ
یا أ

رَاضِیهً مَرْضِیهً

فراوان مطلع شدم  اندوه  و  تأسف  ابراز  با 
و  جعفر  والامقام  شهیدان  گرانقدر  مادر 
ابوالفضل حیدریان، دعوت معبود را لبیک 

گفته و رخت از این دنیای فانی بسته اند.
خداوند متعال آن مرحومه مومنه را که در 
طول عمر پربرکتشان مظهر گذشت، تقوا و 
ایثار و نمونه ی کاملی از یک مادر انقلابی 
بوده اند، مورد رحمت واسعه گردانیده و با 

صالحان و پیشوایان دین، محشور بگرداند.
بانوی  آن  درگذشت  ضایعه  همچنین 
متدین و انقلابی را به مردم شریف استان قم 
و خانواده های منتسب به شهیدان سرافراز 
جعفر و ابوالفضل حیدریان تسلیت عرض 
نموده و آرزوی صبری جزیل بر این محنت 

و فراق را برای ایشان مسئلت دارم.
روحش شاد و یادش گرامی باد.

دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام تسلیت شهردار قم به مناسبت درگذشت مادر گرانقدر شهیدان والامقام حیدریان
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 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: متاسفانه 
شمار بیماران کرونایی در استان قم روزانه در حال افزایش 
به وضعیت قرمز و اعمال محدودیت ها  با شتاب  و  است 

نزدیک می شویم. محمدرضا قدیر گفت: طی ۲۴ ساعت 
گذشته ۹6 نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 

احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند. وی با اشاره

رئیس کل دادگستری استان قم  گفت :در راستای اجرایی 
نمودن سیاسیت های کاهش جمعیت کیفری عملکرده 
فوق العاده ای  داشته ایم تا جایی که حتی یک نفر زندانی 

مهریه در زندان های قم نداریم.  حجت الاسلام و المسلمین 
مظفری درآئین تکریم مدیرکل سابق و معارفه سرپرست اداره 

کل زندان های قم با اشاره به شرایط خاص کشور وشیوع

مادر شهیدان حیدریان فردویی 
آسمانی شد

جعفر  سردار  شهیدان  ایثارگر  مادر 
حیدریان و ابوالفضل حیدریان از شهدای 
توابع  از  فردو  روستای  شهیدپرور  خطه 
استان قم، بانو حاجیه اویسی آسمانی 

شد و به دیدار حق شتافت. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی 
بنیاد شهید و امور ایثارگران قم، مادر هر 
و در فاصله  را در یک سال  دو فرزندش 
این  به  همواره  و  داد  دست  از  ماه   ۱۰
بر  صبورانه  و  نمود  افتخار  شهادت ها 
ارزش های  پای  در  فرزندانش  فراق  داغ 

شهیدان ایستادگی کرد. مراسم تشییع و تدفین پیکر مطهر این مادر بزرگوار عصر دیروز 
در گلزار شهدای امامزاده علی ابن جعفر)ع(  انجام شد.

جعفر حیدریان متولد شهریور سال ۱۳۳۵ بود، وی در فروردین سال ۱۳۶۱ در عملیات 
فتح المبین،منطقه تپه چشمه به شهادت رسید.

برادرش ابوالفضل حیدریان که ۱۰سال از جعفر کوچک تر بود در بهمن ماه همان 
سال در منطقه عملیاتی رقابیه در عملیات والفجر مقدماتی براثر اصابت ترکش به سر و 
سینه به درجه رفیع شهادت نائل آمد. شهید جعفر حیدریان در سال ۱۳۳۵ در روستای 
»فردو« از توابع استان قم متولد شد. پدرش از مبارزان دوران انقلاب است، وی در واقعه 
۱۵ خرداد ۱۳۴۲ علیه رژیم در تظاهرات حاضر شد، علاقه خاصی به اهل بیت)ع( 
داشت و با برپایی مجالس تعزیه ارادت خویش را بیان می داشت. فرزندان نیز از پدر 
درس عشق و ایثار را آموختند، جعفر درراه اندازی تظاهرات مردم قم در دوران انقلاب، 
نقش موثری داشت، هم رزمانش سخنرانی های آتشین او را از دوران انقلاب در برپایی 
تظاهرات تا دوران دفاع مقدس در منطقه دوکوهه به یاد دارند. وی حفاظت بیت امام 
را در قم، بر عهده گرفت. بعدازآن با تشکیل سپاه به عضویت این نهاد مقدس درآمد و 
در کشف خانه های تیمی منافقان در قم تلاش کرد، سپس به تعلیم و آموزش پاسداران 
در واحد نظامی همت گماشت. وقتی سنندج میدان تاخت وتاز ضدانقلاب قرار گرفت، 
فرماندهی گروهی از پاسداران قم برای اعزام به منطقه غرب را بر عهده گرفت. بعد از 
پاک سازی سنندج، آماده حضور در جبهه جنوب شد با ۱۵۰ نفر از جوانان غیور روستای 
»فردو« به جبهه اعزام شدند و در محور تپه چشمه در برابر متجاوزان بعثی ایستادگی 
کردند. جعفر حیدریان فردویی در عملیات فتح المبین فرماندهی محور تپه چشمه را 
بر عهده داشت، و در همین عملیات براثر اصابت تیر دشمن بعد از سال ها مجاهدت 
درراه حق با شهادت مزد خویش را دریافت کرد. این شهید بزرگوار درزمینهٔ های ورزشی 
نیز فعالیت داشت و هم اکنون بزرگ ترین ورزشگاه استان بنام شهید جعفر حیدریان 
نام گذاری شده است تا سیره و مسلک این شهید والامقام الگوی جوانان ورزشکار باشد.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم  خبرداد:

جمع آوری ۴۷ میلیارد تومان کمک های 
مردمی کرونایی 

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: کمک های مردمی به دو بخش کمک به 
بیمارستان ها و کمک به بیماران و مردم تقسیم شد و تا امروز بیش از ۴۷ میلیارد تومان 

کمک های مردمی در شهر قم جمع آوری شده است. 
محسن اروجی ، برپایی دو نقاهتگاه به کمک سپاه و ارتش جمهوری اسلامی ایران را 
یکی از اقدامات مهم و مؤثر در ابتدای شیوع ویروس کرونا در قم خواند و اظهار داشت: 
با افزایش تعداد بیماران و کمبود تخت های بیمارستانی استاندار از سپاه و ارتش و 

هلال احمر درخواست کمک کرده و دو بیمارستان صحرایی برپا شد.
وی تشکیل نقاهتگاه یاوران مهدی در مسجد مقدس جمکران را موردبررسی قرار داد 
و مطرح کرد: نقاهتگاه یاوران مهدی )عج( با کمک سپاه برپاشده و ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در ورزشگاه شهید سلیمانی پردیسان مستقر و کل منطقه پردیسان را ازنظر 

پوشش بیماری و ضدعفونی کردن مدیریت کردند.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم ادامه داد: ضدعفونی کردن سطح شهر و کنترل 
ورودی ها و خروجی های شهر و رعایت فاصله گذاری اجتماعی نیز به کمک ارتش، سپاه، 

نیروهای هلال احمر، راهداری، نیروی انتظامی و پلیس راه انجام شد.

مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: 
از همه ظرفیت های رسانه ای استان قم برای انتشار فعالیت های آستان مقدس  

بانوی کرامت در راستای  نشر بیشتر معارف اهل بیت)ع( استفاده  خواهیم کرد.
حجت الاسلام محسن آمره مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس 
حضرت معصومه)س(  وسید محمد اصطهباناتی رییس اداره اطلاع رسانی و 
تشریفات حرم مطهر پیش از ظهر روزیکشنبه از روزنامه ایمان بازدید و طی نشستی 
با مسئولان این روزنامه راهکار های گسترش همکارهای دو جانبه را بررسی کردند. 
حجت الاسلام محسن آمره در این بازدید طی سخنانی با تاکید براینکه به دنبال  
استفاده حداکثری از ظرفیت های رسانه ای استان قم اعم ازرسانه های مکتوب ، 
خبرگزاری ها ،پایگاههای خبری و بسترهای فضای مجازی   برای انعکاس فعالیت 
های حرم مطهر در سطح ملی و بین المللی هستیم اظهار داشت: خوشبختانه 
رسانه های استان قم همکاری و تعامل بسیارخوبی با آستان مقدس بانوی کرامت 
دارند که جای تقدیر و تشکر دارد. وی افزود: باتوجه به تغییراتی که در مجموعه 

روابط عمومی حرم مطهر ایجاد شده است دراین دوره جدید 
مسئولیت تمام تلاش خود را به کار خواهیم بست تا شرایط مناسب تری نسبت 
به گذشته برای اصحاب رسانه   فراهم کنیم تا این عزیران بتوانند به نحوه مطلوب 

تری برنامه های حرم مطهر را پوشش خبری و تصویری  دهند.
راه اندازی زیارت آنلاین حرم مطهرکریمه اهل بیت )ع(

مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( دربخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به شرایطی که کرونا برای فعالیت های حرم 
مطهر ایجاد کرد اظهارداشت: با افزایش شیوع کرونا با مصوبه ستاد ملی مقابله با 
کرونا درب های حرم مطهر برروی زائران بسته شد ولی با این وجود با استفاده از 
بسترهای رسانه ای  برنامه های فرهنگی و معنوی را برای مردم در مناسبت های 
مختلف منعکس نمودیم . وی ادامه داد: درایام ماه مبارک رمضان حدود ۴ هزار 
دقیقه ودردهه کرامت۳هزارو۲۰۰ دقیقه  برنامه از طریق شبکه های ملی و استانی 

از حرم مطهر حضرت معصومه )س( پخش شد.
 آمره ادامه داد: در ایام کرونایی  موضوع زیارت آنلاین ضریح مطهر را با استفاده 
از سیستم اینترنتی  بصورت ۲۴ ساعته را ه اندازی نمودیم  ودرحال حاضر نیست 
این بستر از صبح تا ساعت ۲۰ برای زیارت آنلاین  فعال می باشد.  وی تصریح کرد 
:درماه مبارک رمضان بیشتر از ۱۶۷ کلیپ معارفی  و در دهه کرامت  ۱۲ کلیپ به 
زبان های مختلف تولید وبا استفاده از بستر های فضای مجازی  برای علاقه مندان 
در اقصی نقاط جهان پخش شد. آمره در پایان گفت : درحال  حاضر با تلاش 
شبانه روزی  همکاران ما درمدیریت بهداشت و درمان حرم مطهر  کلیه پروتکل 
های بهداشتی دراین مکان مقدس رعایت می شود و هیچ  نگرانی در این زمینه 

وجود ندارد.
به دنبال تعامل عمیق تر و تخصصی تر با رسانه هستیم

رئیس اداره اطلاع رسانی و تشریفات حرم مطهر حضرت معصومه )س(  نیز در 
این دیدار گفت : دردوره جدید به دنبال تعامل عمیق تر و تخصصی تر با رسانه های 

استان قم در راستای  افزایش اطلاع رسانی از فعالیت های حرم مطهر هستیم.
سید محمد اصطهباناتی با بیان اینکه هدف اصلی ما گسترش هرچه بیشتر  نشر 
معارف اهل بیت )ع( است   اظهارداشت:  در دوماه اخیر  موضوع تخصصی کردن 
و وسعت بخشی به اداره اطلاع رسانی و تشریفات  را پیگیری نموده ایم که به نتایج 
بسیار امیدوار کننده نیز دست یافته ایم.وی ادامه داد: از فکر و ایده و نقطه نظرات  
اصحاب رسانه برای پیشبرد اهداف و برنامه های خود که همانا  در راستای خدمت 
مطلوب تر به زائران کریمه اهل بیت )ع( است ،استفاده خواهیم کرد. جانشین 
سردبیر و مدیر تحریریه روزنامه ایمان نیز در این دیدار ضمن تبریک به مدیر جدید 
روابط عمومی حرم  مطهر و  همکارانشان برآمادگی این روزنامه برای همکاری 
بیشتر با حرم مطهر تاکید کرد. روح اله کرمانی بابیان اینکه مجموعه روزنامه ایمان 
خود را خادم رسانه ای کریمه اهل بیت )ع( می دانند  اظهارداشت: امیدوارم در 
دوره مدیریت جدید در روابط عمومی حرم مطهر شاهد عمیق تر شدن ارتباطات  
با رسانه های استان قم باشیم  تا فعالیت های حرم مطهر به شکل مطلوب تری  

درسطح ملی و بین الملی منعکس شود.
وی ادامه داد: این روزنامه آمادگی دارد بخش ویژه ای را برای  انعکاس  برنامه 

های فرهنگی ، مذهبی  و آموزشی حرم مطهر اختصاص دهد. 

مدیر کل روابط عمومی آستان مقدس حضرت معصومه)س( دربازدید از روزنامه ایمان مطرح کرد:

استفاده ازظرفیت همه رسانه ها برای انتشار فعالیت های حرم مطهر

حسین سلاح ورزی*
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فروشی  خام  از  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس   
پتروشیمی و فولاد خارج شدیم، گفت: در دو سال 
و سه ماه اخیر حداقل ۲۳ بار درخواست ملاقات از 

سوی سران کشورهای غربی داشته ام. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر 
دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع 
پتروشیمی و فولاد کشور به عنوان فعالان خط مقدم 
جبهه اقتصادی کشور و صادرات مهم کشور گفت: 
همه تولیدات برای ما بسیار ارزشمند است و سال 
هم جهش تولید است و اساسا پایه اصلی حرکت 
جامعه،  در  اشتغال  جامعه،  نیاز  تامین  و  جامعه 
یافتن  و  هدف  بازارهای  آوردن  دست  به  صادرات 

جایگاه تولیدی در منطقه و جهان تولید است.  
شرکت های  مهمترین  اظهارداشت:  روحانی 
بار سنگین تولید و هم  پتروشیمی و فولادی هم 
ارز  تامین  و  دارند  دوش  بر  را  غیرنفتی  صادرات 
مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم برای 
نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت 

می گیرد.
صنایع  جزو  صنعت  دو  هر  که  این  بیان  با  وی 
پیشرفته دنیا است، گفت: محصولات ما می تواند از 
نظر کیفیت با محصولات سطح جهان رقابت کند. 
طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت 
کنیم نمی توانیم بازار پایداری را در اختیار داشته 

باشیم.
 روحانی با بیان اینکه در این ۲ سال و سه ماه 
حداقل ۲۳ بار درخواست ملاقات از سوی سران 
سفر  یک  در  افزود:  داشته ام،  غربی  کشورهای 
تقاضای  من  از  بار  هشت   ۹۶ سال  در  نیویورک 
ملاقات کردند؛ در سال ۹۷ بیشتر و سال ۹۸ که 
نیویورک بودم تقریبا همه سران کشورهای غربی و 

اروپایی از ما درخواست ملاقات و مذاکره کردند.
وی تصریح کرد: ما البته ابایی از مذاکره نداشتیم 
اما ما دنبال نمایش نیستیم ما دنبال حل مساله 
مقررات  همه  خلاف  بر  تحریمی  امروز  و  هستیم 
بین المللی بر ما تحمیل شده و آنها باید این تحریم 

را بردارند و مبنای ما بر این است که اول باید کار 
خلافی که انجام دادند را خاتمه دهند.

نه پیش شرط  را  لغو تحریم ها  رییس جمهوری، 
و  ملت  به  آنها  گفت:  و  کرد  اعلام  واقعیت  بلکه 
دولت ایران فشار آوردند و فقط به دولت ایران فشار 
نیاوردند؛ تحریم آنها یک تروریسم اقتصادی بوده و 
در شرایط کرونا یک تروریسم درمانی است؛ حتی 
اگر ما در جایی بین المللی می خواهیم وام برای 
کرونا بگیریم و طرف مقابل حاضر به پرداخت این 
وام است؛ آمریکاییها مانع هستند.  بنابراین علیه 

درمان ملت ایران اقدام کرده اند.
ماه  و سه  این ۲ سال  در  اینکه  بیان  با  روحانی 
کردند،  ایستادگی  خودشان  سهم  به  مردم  همه 
گفت: تولیدگران در خط مقدم و صنعت فولاد و 
پتروشیمی در خط جلوی این مبارزه بودند. زیرا اولا 
نیازهای داخلی ما را تولید کردند و در اختیار مردم 
گذاشتند ثانیا بخش بزرگی از نیازهای ارزی کشور 
که اصطلاحا به آن نیمایی میگوییم را  تامین کردند؛ 
صددرصد آنچه قول داده بودند و بیشتر از صددرصد 

را تامین کردند.
است  شرایطی  یک  ما  شرایط  البته  افزود:  وی 
که امسال پتروشیمی ما می بایست ۱۵ میلیارد 
ارز نیمایی می آورد؛ البته بازار یک مقدار متفاوت 
است؛ وقتی قیمت نفت پایین می آید قیمت گاز، 
پتروشیمی سایر محصولات که وابسته به زنجیره 
نفت هستند هم کاهش پیدا می کنند اما در عین 
حال با سختی هایی که وجود دارد و برخی از این 
سختی هایی که در جلسه مطرح کردند که قصد 
بیان جزییات آن را ندارم اما دنبال حل آن هستیم؛ 
در مجموع امروز بار سنگینی را در سال ۹۹ هم بر 

دوش گرفتند.
 باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم

رییس جمهور با بیان این که در مساله آب هم 
قدم های بزرگی برداشته شده است، گفت: باید آب 
دریاها را به فلات قاره برسانیم که البته در مساله آب 
باید خیلی کارها انجام دهیم که یکی از آن رساندن 

آب دریا به فلات قاره است.
وی گفت: امسال سدهای فراوانی افتتاح کردیم و 
تا آخر سال هم به افتتاح خواهیم رساند.  در گفت 
و گو با وزیر نیرو او گفت که اضافه بر آنچه که قول 
افتتاح  به  را  تا ۸ سد  آینده۸  اوایل سال  تا  دادیم 

می رسانیم.
روحانی افزود:علاوه بر این که ما باید سد بسازیم 
و از آبیاری مدرن در کشاورزی استفاده کنیم، یکی 
از کارهایمان این است که آب دریا را به فلات قاره 
بیاوریم و در این راه صنعت فولاد پیش قدم شده 
است که امیدواریم در مهرماه اولین بخش این آب 
از منطقه خلیج فارس و دریای عمان وارد فلات قاره 
ما می شود و به گل گهر می رسد که این قدم مهم و 

مبارکی است که انجام می گیرد.     
رییس جمهوری با بیان اینکه دولت به تعهدات 
خود متعهد است و به دلیل تلاش همه شرکت ها 
و تولیدکنندگان داخل بسیار امیدوار است، گفت: 
منافع شرکتی برای شرکت های پتروشمی و فولاد 
مهم است چرا تولیدات برای شما مهم است و از 
افتخارات شما است اما هر جا بین بنگاه و کشور 
دوراهی ایجاد می شود،  بین منافع ملی و کشور و 

منافع بنگاهی منافع کشور را در نظر بگیرید،
یک  خواست  فولاد  شرکت  از  جمهوری  رییس 
سهم از سهم های شناور خود را عرضه کند چرا که 
باعث زنده شدن بورس می شود. به گفته روحانی 
یک سهم آن آنقدر ارزشمند است که با ۱۰ بنگاه که 
سهم خود را عرضه کنند برابری می کند. بنابراین 
وقتی فولاد یک سهم شناور خود را عرضه کند با 
این کار هم بورس متحول می شود و هم آنها هم 
نیازمندی های ریالی شان تامین می شود. به جای 
این که برای تامین مالی اوراق پخش کنند با عرضه 
سهام نیازمندی هایشان را مرتفع می کنند و طرح 

های نیمه تمام خود  را تکمیل می کنند.
وی گفت: بنابراین توصیه می کنم به این که سهام 
را در بورس عرضه کنید که به نفع بورس و به نفع 
مردم و هم به نفع خودتان است. یعنی پولی که 
شما نیاز دارید بازار سرمایه بهتر از بازار پول است. 
بازار سرمایه سریعتر به شما جواب می دهد و رقم 
درشت تر به شما می دهد و از طرف دیگر در یک 

زمان کوتاه می توانید سهام خود را بفروشید.
رییس جمهوری افزود: من از شما تشکر می کنم 
که در طول مدت ۷ سال گذشته مخصوصا در این 
۲ سال و سه ماه و امروز ارز مورد نیاز بانک مرکزی 
را تامین می کنید و طرح های نیمه تمام خود را 
تکمیل می کنید خواهش می کنم در عرضه سهام 

به بورس هم جدیت بیشتری به خرج دهید.
نیازمندی های  گونه ای  به  کرد:  تاکید  روحانی 
داخلی را تامین کنید که علامت نادرست به ارز داده 
نشود چرا که بعضی وقت ها طوری عرضه می کنیم 
که ممکن است علامت نادرست به ارز بدهد و هم 
ممکن است بازار را تحت فشار قرار دهد و فرایند 
بیاورد. همه یک  تولید محصولات ما را گرانتر در 
کشور هستیم و یک منفعت ملی داریم و همه باید 

برای آن منفعت تلاش کنیم.

حریرچی معاون کل وزارت بهداشت: 

ایمنی جمعی در مورد کرونا امکان پذیر نیست
 معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ایمنی جمعی یا جمعیتی 
یا گله ای به قدری ترویج یافت که انگلیس و برخی کشورهای دیگر از جمله سوئد به 
صورت جدی به سمت ایمنی گله ای حرکت کردند، اما مشخص شد که در مورد ویروس 
کرونا، امکان ایمنی گله ای با توجه به انتشار بیماری وجود ندارد و حتما باید موضوع دارو 

یا واکسن مورد نظر قرار گیرد. 
ایرج حریرچی روز دوشنبه در جشنواره تبلیغات و روابط عمومی ایران افزود: در حال 
حاضر مشکلات ما در مقابله با کرونا، موضوع اطلاعات نیست بلکه عملکرد و عدم 
وفاداری مردم به یافته ها و دانسته های خودشان است. اگر مردم به دانسته های خود 
و آنچه یاد گرفته اند عمل کنند، قسمت عمده ای از مشکلات در مورد ویروس کرونا 
برطرف می شود. وی ادامه داد: در سیر یک عملکرد معقول، از دانش به بینش می رسیم 
و بعد عملکرد شکل می گیرد. برای مثال، در جامعه هیچ کس از مضرات مصرف سیگار 
ناآگاه نیست و خیلی از مردم نیز به مضرات سیگار اذعان دارند، اما درصد قابل توجهی 
از آنها مصرف کننده دخانیات هستند و این یعنی سیر معقول دانش، بینش و عملکرد 

شکل نگرفته است.
معاون کل وزارت بهداشت بیان کرد: در مواقعی مانند وقوع یک همه گیری ممکن 
است با اطلاعات نادرست و کذب روبه رو شویم که تصمیم گیری یا استنتاج نتیجه را با 

مشکل مواجه می کند که در حال حاضر نیز با چنین وضعیتی روبه رو هستیم.
عدم تاثیر تامی فلو و هیدروکسی کلروکین بر کرونا

حریرچی گفت: ثابت شده که اطلاعات درست و علمی مقطعی ما و دنیا در طول 
زمان تغییر می کند. در مورد ویروس کرونا در حال سپری کردن واحد درسی هستیم 
که در هیچ دانشگاهی تدریس و ارائه نشده است. در مقطع اول کرونا، داروهایی مانند 
تامی فلو و هیدروکسی کلروکین خیلی معروف شد و در پروتکل های بین المللی و حتی 
سازمان جهانی بهداشت نیز وارد شد و قرص تامی فلو که قیمت آن حدود ۱۰ تا ۲۰ هزار 
تومان بود، به یک میلیون و چند صد هزار تومانی هم رسید، اما اکنون ثابت شده که تامی 
فلو هیچ تاثیری ندارد و قرص کلروکین هم نه تنها تاثیری ندارد بلکه اثرات مضر نیز در 
آریتمی قلبی دارد و میزان کشندگی آن در بیمارانی که این دارو را مصرف کرده اند، بیش 

از بیمارانی بوده که این دارو را مصرف نکرده اند.
وی افزود: من در اسفند ماه مبتلا به کرونا شدم و در آن زمان نیز دو داروی کلروکین 
و تامی فلو که در پروتکل درمانی کشور بود را مصرف کردم، اما امروز این دو دارو و یا 
برخی داروهای گران قیمت دیگری که جدیدا مطرح و بعد ثابت شده که در درمان کرونا 
هیچ تاثیری ندارد، از رژیم های درمانی کرونا خارج شده است. یکی از خصوصیات 
علم، ابطال پذیری آن است که امکان دارد بعدها باطل شود، اما برخی اوقات، موضوع 

شیادی، سوء استفاده علمی یا نادانی مطرح می شود.
بیش از ۹۵ درصد مبتلایان بهبود می یابند

معاون کل وزارت بهداشت اظهار کرد: در مورد ویروس کرونا بیش از ۹۵ درصد از 
افرادی که علامت دار یا مبتلا شدند، بدون هیچ اقدامی بهبود یافته و ۹۰ درصد از 
بیمارانی که بستری می شوند بهبود پیدا می کنند و در این شرایط ممکن است راه سوء 
استفاده و شیادی باز شود، زیرا اکثر افرادی که علائم کرونا دارند، بهبود پیدا می کنند. 
بنابراین این بیماران هر دارویی که مصرف کنند، در بیش از ۹۰ درصد موارد چون بهبود 

پیدا می کنند، گمان می کنند که دارو موثر واقع شده است.
وی افزود: در ماه های گذشته، خیلی ها در دنیا می گفتند که نیم کره شمالی در فصل 
تابستان با کاهش بیماری مواجه خواهد شد، اما در کشورهایی مانند ایران، آمریکا و 
برزیل و حتی در هوای سرد ۹۰ کشور دیگر، بیماری به شدت در حال افزایش است. 
بنابراین اطلاعات نادرست می تواند مردم و سیاستگذاران را در تصمیم گیری دچار 

اشتباه کند.

فرماندارقم:

 قم با صداقت و شجاعت شیوع کرونا را 
اعلام کرد

و  باصداقت  قم  و درمان  بهداشت  و متخصصان  فرماندار قم گفت: کارشناسان   
شجاعت برای نخستین بار شیوع این ویروس در ایران و شناسایی آن را اعلام کردند. 

جلسه  کرونا،  به  ابتلا  مورد  نخستین  شناسایی  از  پس  افزود:  حیدری"  "مرتضی 
هماهنگی برای مقابله با این ویروس را در ساعت های اولیه با حضور مسئولان استانی 

برگزار کرد.
وی به شرایط ایجادشده به علت شیوع ویروس کرونا در استان اشاره کرد و اظهار 
داشت: پنج ماه است که قم و کشور تحت تأثیر شیوع ویروس کرونا قرارگرفته و روال 

طبیعی زندگی را این بیماری دچار مشکل کرده است.
فرماندار قم با اشاره به فعالیت های فرمانداری را از زمان شیوع ویروس کرونا ابراز کرد: 
در روزهای نخست جو ترس و وحشت زیادی در جامعه حاکم بود و مسئولان در شرایط 
سختی از فضاهای آلوده بازدید می کردند، و حتی در بازدیدی از بیمارستان فرقانی 

اجازه پخش عکس هم نداشتیم.
وی بازدید از بیمارستان فرقانی را از نخستین اقدامات تشریح و ادامه داد: گزارش 
لازم از بیمارستان و نیازمندی آن با هماهنگی دانشگاه علوم پزشکی، سازمان مدیریت 

برنامه ریزی و دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  تهیه شد.
در  استان  استراتژی  مهم ترین  و  نخستین  از  را  فرصت  به  تهدید  تبدیل  حیدری 
ساعت های اولیه خواند و ابراز کرد: با این زاویه دید بهترین فرصت ها، تکمیل بیمارستان 
امیرالمؤمنین)ع(، تکمیل فاضلاب بیمارستان فرقانی و ساماندهی تهویه بیمارستان 
کامکار بود. وی ویژگی شرایط بحران در ایران را هماهنگی بین همه دستگاه ها و ارگان ها 
عنوان و اظهار داشت: در زمان بحران، به علت این هماهنگی صد در صدی می توان 
بسیاری از کارهایی که در شرایط معمولی با اتلاف وقت انجام می شود را پیش برد و 
این نیازمند مدیریت و درایت کافی بوده که خوشبختانه استان قم از این مهم در شرایط 

بحران برخوردار بود.
و  معرفی  پزشکی  علوم  دانشگاه  محوریت  با  را  انجام شده  اقدامات  قم  فرماندار 
خاطرنشان کرد: ستاد بسیج ملی مبارزه با کرونا بعد از۱۰ روز از اعلام رسمی ویروس 
کرونا آغاز به کارکرده و بلافاصله اعضای ستاد را فراخوانده و پنج کمیته در ذیل این ستاد 

تعریف شد و دستورالعمل ابلاغی آن اجرایی شد.
وی نخستین کمیته را کمیته درمان و مراقبت عنوان و مطرح کرد: کمیته بهداشت 
کمیته  عادی سازی،  و  فن آوری  کمیته  انتظامی،  و  بازرسی  نظارت  کمیته  محیط، 

غربالگری پنج کمیته ای بود که در روزهای ابتدایی کار خود را آغاز کردند.
حیدری ادامه داد: سپس مسئولیت رسیدگی به بخش ها و روستاها نیز بر عهده 
فرمانداری گذاشته شد و بخش ها نیز متناظر با کمیته ها، زیر نظر بسیج ملی مبارزه با 

کرونا کار خود را آغاز کردند.
 

سخنگوی وزارت بهداشت:

کرونا جان ۲۲۹ نفر دیگر را 
در ایران گرفت

 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۲۷۸ هزار و ۸۲۷ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت ۲۲۹ نفر در ۲۴ ساعت 

گذشته، شمار جان باختگان کرونا در کشور به ۱۴ هزار و ۶۳۴ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)۳۱ تیر ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۶۲۵ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و ۹۷۷ مورد بستری شدند. با این 

حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۲۷۸ هزار و ۸۲۷ رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۲۲۹ بیمار کووید ۱۹ جان خود را 
از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به ۱۴ هزار و ۶۳۴ نفر رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۲۴۲ هزار و ۳۵۱ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۳۵۸۹ نفر از بیماران مبتلا به 

کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
لاری گفت: تاکنون دو میلیون و ۲۰۱ هزار و ۹۵۸ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در 

کشور انجام شده است.
سخنگوی وزارت بهداشت افزود: استانهای مازندران، فارس، آذربایجان های شرقی 
و غربی، خراسان رضوی، البرز، خوزستان، لرستان، گلستان، کرمان، زنجان و ایلام در 
وضعیت قرمز قرار دارند همچنین استانهای تهران، اصفهان، بوشهر، هرمزگان، قزوین، 
مرکزی، خراسان شمالی، همدان، خراسان جنوبی، سمنان، سیستان و بلوچستان، 

اردبیل و کهگیلویه و بویر احمد هم در وضعیت هشدار قرار دارند.

عقل و عشق در مُحرم 
کرونایی

تعارض  نگاه بعضی ها دارای  عقل و عشق در 
است و می¬گویند آنجا که عشق است دیگر عقل 

کاری ندارد و آدم عاقل وقتی عاشق می شود عقلش دیگر کارساز نیست. 
این مطلب ممکن است در بعضی موارد صحیح باشد ولی اگر دقت کنیم 
در بین این دو تعارضی وجود ندارد منتها باید نگاهها اصلاح شود. آنکس که 
هدفش در زندگی حفظ خود و منافع خود است بسیاری از خطرپذیری ها را 
غیرعاقلانه می داند. اما اگر از لاک فردی بیرون بیاید آنوقت می تواند لذت 
ایثار را بچشد و عقل را پشتوانه عشق ببیند. چه کسی می تواند اظهار کند 
که عشق امام حسین علیه السلام به احیای دین جدش عاقلانه نبود، یا عقل 

سلیم چنین برنامه ای را محکوم می کند؟
بحث محرم و عزاداری برای سیدالشهدا یکی از این موارد است و عده ای 
عاشقانه در پی اجرای مراسم عزاداری هستند و معتقدند در این جا نمی شود 
کوتاه آمد و باید سنگ تمام گذاشت. از طرف دیگر دستور خدا این است که 
باید از جان خود و دیگران حفاظت کنید و اگر نکنید خطاکار بلکه مجرمید. 
وقتی برنامه مساجد ناگزیر تعطیل می شود یا حج ابراهیمی برگزار نمی شود 

دیگر برگزاری مراسم عزاداری به عنوان امر مستحب مؤکد جای خود دارد.
این روزها خیلی ها در مورد مسائل دینی اظهار نظر می کنند و از جمله خود 
بنده که فقط نظر شخصی ام را می نویسم و به عنوان پیشنهاد عرض می کنم 

و نه چیز دیگر. و آن این است که آیا می توان بین این دو جمع کرد یا خیر؟
آقای عبدالعلی بازرگان بریده فیلمی )کلیپی( داشت که در آن اظهار نظر 
کرده بود امر به معروف این چیزی نیست که الان جمهوری اسلامی درست 
کرده، معروف آنی است که در جامعه شناخته شده است. هرآنچه در جامعه 
شناخته شده باشد معروف است و مردم آن را می شناسند و دستور امر به-
معروف هم دستور به همگامی با جامعه است. او اظهار می داشت که امام 
حسین هرگز برای مسائل فردی از قبیل نماز و حجاب و امثال این ها به مبارزه 

بر نخاست او مبارزه اش برای رفع ظلم بود.
سخنان وی، که من نقل به مضمون بیان کردم سخن تمامی نیست. امر به 
معروف فقط امر به آنچه در جامعه شناخته شده است نیست زیرا اگر مثلًا در 
جامعه ای فساد اعم از دزدی، غیبت، و انواع دیگر بداخلاقی ها شایع بود و 
جامعه هم آن را می شناخت و به آن عادت کرده بود آیا امر به آن امر به معروف 
تلقی می شود؟ ما نباید به خاطر دشمنی با کسی یا نظامی حقایق را انکار 
کنیم یا بخشی از آن را بگوییم. اینکه او می گوید عمده مبارزه امام با ظلم 
بود باید پرسید مگر ظالم برای چه مقاصدی ظلم می کند. او ستم می کند 
تا منافعش از هر نوع بی بند و باری تأمین شود و دیگران وابسته به او هم از آن 
برخوردار باشند. علی علیه السلام در نامه خود به مالک اشتر می فرماید مبادا 
آنچه که مربوط به همه مردم است را برای خود برگزینی که مصداق ظلم است. 
)ایاک و استئثار بما الناس فیه اسوه... نامه مالک فراز ۸۵(. اگر بی بند و باری 
جامعه در جهت مقاصد او باشد، آن را ترویج میکند و نام آزادی را بر آن می 
گذارد. پس این موارد باز می گردد به ظلم  و به اباحه همین مسائلی که ایشان 
آن را معروف نمی داند. بگذرم البته در اینجا من قصد دفاع از چیزی ندارم ولی 

می خواهم بگویم که سخن وی هم درست نیست.
امام  به  علاقمندان  همه  باید  که  است  وکرونا  محرم  مورد  در  من  سخن 
حسین )ع(انتخاب بهینه کنند. دیدیم و دیدید که این ویروس منحوس، که 
حال، دستاورد خود بشر است یا چیز دیگر، چگونه همه را خانه-نشین کرده 
و با کسی هم شوخی ندارد. از دست دادن این همه انسان های بی گناه و 
ارزشمند داغ بزرگی بر دل همه نهاده است. آیا می خواهیم به نام امام حسین 

این تلفات بیشتر شود و آیا امام حسین به این کار راضی است؟
پیشنهاد من این است که بیاییم از این تهدیدِ بزرگ فرصتی بسازیم. این 
زمان، زمان بسیار خوبی برای نقد منصفانه عزاداری های گذشته است. بیاییم 
در زمینه های زیر محققانه کار کنیم و صدا و سیما به عنوان مجری حتی 
فعالیت های خودش را هم در این زمینه زیر ذره بین نقد بگذارد و مردمِ در خانه 
را هم به فیض عزاداری برساند و هم ذهن و فکر آنها را در جهت یافتن طریق 

صحیح حق درگیر کند.
این برنامه ها می تواند شامل تعریف، توصیف، تحلیل، تفسیر، مقایسه، نقد، 
بیان کمبودها، ارائه راهکار و پیشنهادها و تولید آثار جدید در همه زمینه ها 
باشد. موضوعات مورد بررسی هم می تواند شامل: سخنرانیها، مداحی ها، 
هیئت ها، دسته ها، نوحه خوانیها، هزینه ها، و مقالات و کتابهای نوشته شده، 
اشعار سروده شده، فیلمهای ساخته شده و حتی مراسم خانگی و محفلهای 
خصوصی و نیز شیوة انتخاب آنها توسط مجریان صدا و سیما باشد. بعضی 
از این موارد به بخش کودکان، نوجوانان، جوانان، و میانسالان و پیشکسوتان 
تقسیم می شود. برنامه عزاداری به صورت عام در دیگر کشورها خود داستان 

دیگری است.
می توان در ابعاد گوناگون کارشناسان، قطعه هایی از هر یک از مراسم 
فوق را در گذشته دور و نزدیک به تفکیک نمایش دهند و سپس به نقد و 
بررسی بپردازند. هم از مردم اشک گرفته اند و هم آن-ها را به داوری نشانده 
اند. جذابیت برنامه ها به سلائق و هنرمندی کارشناسان و مجریان بستگی 

دارد. 
به عنوان مثال من دو برنامه عصرجدید و میدون در شبکه ۳ را که ظاهراً پر 
بیننده است مثال می زنم. آیا علاقمندان به امام حسین نمی توانند برنامه 
های سنگین و دوست داشتنی در موارد بالا ترتیب دهند. قطعاً هنرمندان 
آئینی ما در ابعاد گوناگون دارای آثار فاخر و ارزشمندی هستند و می توانند 
ذهن و فکر خواننده را از مسیر درست با عشق به امام حسین پر کنند. به قول 

معروف امتحانش مجانی است.
هر یک از شبکه ها می تواند مسئول یک موضوع باشد، یا با برنامه ریزی 
مشارکتی به گونه ای برخورد کنند تا همگان بتوانند برنامه ها را تعقیب و 
استفاده کنند. همچنین می توانند برای ایجاد رقابت از مشارکت مردم بهره 
برده هم نظر خواهی نمود و هم در نقد و بررسی کتاب ها، مراسم، یا فیلم ها از 
مردم کمک گرفت و در صورت لازم جائزه هم گذاشت. بررسی نتایج این همه 
پرسی ها خط مشی ای برای برنامه های آینده ترسیم می کند. برنامه مجریان 
صدا و سیما را در تهیه برنامه های گذشته هم توسط صاحبنظران می توان به 

نقد گذاشت.
هزینه هایی که هر ساله به نام امام حسین انجام می شده امسال هیئات،  
مساجد و تکیه ها با هماهنگی هم و تقسیم وظائف متکفل کمک به بخشی 
از مناطق محروم باشند و با گرفتن آمار و اطلاع لازم و با گریز از همپوشانی، با 
همکاری نهادهای موظف، مسئله فقر را آسیب شناسی کنند تا اینقدر چهره 
کشور نازیبا و کریه نباشد. آمارها و تجربیات را ثبت کنند و از بین نبرند تا در 

آینده آن را تکمیل و مجدداً استفاده کنند.
مطالب فوق پیشنهادهایی از جانب یک نفر است قطعاً افراد خوش ذوق 
و طراح در سطح جامعه و به ویژه علاقمندان به امام حسین فراوان است. 
در این زمینه به افراد جوان و جدید میدان بدهیم و از بعضی پیشکسوتان 
با اجازه خودشان که برنامه هایشان ممکن است تکراری باشد کمتر، و در 
حد ضرورت استفاده کنیم. باشد نسل جدید بیشتر و بیشتر با معارف امام 
حسین آشنا شوند. حرف دل جامعه را بشنویم و از انتقاد، حتی در نحوه 
عزاداری برای امام حسین علیه السلام نهراسیم. الان تا رسیدن ماه محرم 

فرصت خوبی است. 
علاقمندان به مکتب حسینی پا پیش بگذارند و با خلوص و صمیمیت 
هرکس از هر کاری که از عهده اش بر می آید با نظر و راهنمایی افراد با سواد 
و دلسوز دریغ نکند. باید مدیران همه تشکیلات تبلیغی از صمیم دل برای هر 
چه بهتر شدن عزاداری و ارادت به امام شهید اقدام جدی کنند و نه صرفاً به 

اجرای برنامه های سنتی دلخوش دارند.

اخبار

غلامرضا فدایی*

رییس جمهوری:

2۳درخواست ملاقات از سران کشورهای غربی داشتم

رییس مجلس شورای اسلامی در مراسم تودیع و معارفه رییس دیوان محاسبات، 
خطاب به مهرداد بذرپاش گفت: هر چه بود گذشت از امروز عمل شما مهم است 
مردم براساس عمل شما قضاوت می کنند شما در عمل ثابت کنید از فرزندان گام دوم 

انقلاب هستید. 
محمدباقر قالیباف روز دوشنبه در مراسم تودیع و معارفه رییس و دادستان دیوان 
محاسبات گفت: مجلس یازدهم در زمانی شکل گرفت که کشور در شرایط سخت و 
خاصی قرار داشت و مردم امروز سختی های زیادی را تحمل می کنند. شک نکنید این 
تحمل از نجابت مردم و اینکه در سایه نظام اسلامی هستند می باشد و مردم در کنار 

سختی ها توقعاتی از ما دارند.
رییس مجلس شورای اسلامی یادآورشد: اولین توقعی که از ما دارند این است که ما 
مشکلات را به هم پاس ندهیم زیرا مردم ما را مجموعه حاکمیتی یک پارچه می بینند. 
در  بدانند مسئولان  و  بشنوند  را  باید یک حرف  نظام  کارگزاران  از مجموعه  مردم 

جمهوری اسلامی در هر قوه ای برای حل مشکلات  آنان تلاش می کنند.
قالیباف خاطرنشان کرد: مردم از مجلس انقلابی انتظار دارند و وظیفه ما این است 

که در این شرایط سخت از مردم گره گشایی کنیم.
رییس مجلس شورای اسلامی خطاب به مهرداد بذرپاش رییس دیوان محاسبات 
گفت: هر چه بود گذشت از امروز عمل شما مهم است. مردم براساس عمل شما 

قضاوت می کنند شما در عمل ثابت کنید از فرزندان گام دوم انقلاب هستید.

وی ادامه داد: مکلف هستم از قانون دفاع و آنرا مو به مو اجرا کنم. فرآیند انتخاب 
رییس و دادستان دیوان محاسبات براساس قانون پیش رفت. 

جدی  رقابت  و  بود  بیشتر  دوره  این  در  نامزدها  تعداد   : داشت  اظهار  قالیباف 
مومنانه ای شکل گرفت. موظف هستم انتخاب مجلس شورای اسلامی را پاس بدارم 
و از آن حمایت کنم. ان شاء الله دو برادر عزیز هم با کار و تلاش شان به انتخاب درست 

مجلس شورای اسلامی صحه بگذارند.
وی با بیان اینکه نظارت اولویت اصلی مجلس یازدهم است، گفت: ما دو وظیفه 
قانونگذاری و نظارت داریم که اولویت ما نظارت است. ما در اجرا دخالتی نداریم اما 

وظیفه ذاتی ما نظارت بر اجرای قانون است. 
قالیباف گفت: کشور ما هم بیش از هر زمانی به این امر نیاز دارد. ما باید از همه 

ابزارهایمان برای نظارت استفاده کنیم.
دیوان  باشیم.  داشته  ایثارگرانه  و  مضاعف  تلاش  باید  ما  گفت:  مجلس  رییس 
محاسبات هم باید مجلس را در کنار خود ببیند. امیدواریم رویکرد هوشمندسازی 
و شفاف سازی در تمام قوه مقننه جاری شود. چرا که در غیراینصورت نمی توانیم 

اثرگذار باشیم.
وی اظهار داشت: اصلاح ساختار بودجه مطالبه صریح رهبری است. تردیدی نیست 
دیوان محاسبات، مرکز پژوهش ها و سازمان برنامه بودجه بتوانند در کنار هم اصلاح 

ساختار بودجه را انجام دهند

قالیباف خطاب به بذرپاش: 

در عمل ثابت کنید از فرزندان گام دوم انقلاب هستید 

 رییس دیوان محاسبات کل کشور گفت: ذره ای از حقوق مردم و بیت المال کوتاه 
نمی آیم و اجازه نمی دهم به کسی به اسم عدالت خواهی ظلم شود.  »مهرداد 
به عنوان رییس دیوان محاسبات  بذرپاش« روز دوشنبه در مراسم معارفه خود 
اظهار داشت: دیوان اصلی ترین و با افتخارترین نهاد در کشور است و کسی نباید 
خدشه ای به این دیوان وارد کند. رییس دیوان محاسبات کل کشور با بیان اینکه 
حسابرسی عملکرد اصلی ترین راهبردی است که باید در دیوان آن را رعایت کنیم، 
خاطرنشان کرد: تا زمانی که دولت بودجه ریزی عملیاتی را لحاظ نکند حسابرسی 
عملکرد امکانپذیر نیست. زیرساخت های دولت الکترونیک از کارهای میانبر در 

این زمینه است. وی تصریح کرد: هم اکنون محافظه کاری عمده ای وجود دارد هر 
مدیری که کار نکند کسی کاری به کارش ندارد ولی مدیری که شجاع باشد و کار 

کند. 
 اگر اشتباهی مرتکب شود همه دنبالش می روند امروز مدیران خوب مدیرانی 
هستند که تصمیم نمی گیرند که این غلط است. رییس دیوان محاسبات کل کشور 
ارائه گزارش تفریغ بودجه را از ماموریتهای ذاتی دیوان محاسبات عنوان کرد و ادامه 
داد: مردم باید احساس کنند دیوان محاسبات به مردم گزارش می دهد ما باید به 

سهم خود قیمت کالا و خدمات را کاهش دهیم و نظارت دیوان باید گسترش یابد.

رییس دیوان محاسبات کل کشور:

 ذره ای از حقوق مردم و بیت المال کوتاه نمی آیم

وزیر امور خارجه در سخنانی با بیان اینکه در ۳۰ سال 
گذشته یکی از پر تلاطم ترین دوران های جهان بوده و 
شاهد جنگ ها و تغییرات شدید نوین و فجایع در جامعه 
بین المللی بوده ایم، اظهار داشت: برخی می خواهند 
بعد از کرونا نظم دیدی برای دنیا تعریف کنند. نظم نوین 

جهانی دیگر کاملا غربی نخواهد بود. 
محمد جواد ظریف درگفت و گوی زنده  اینستاگرامی 
جهان  مطالعات  دانشکده  در  که  انگلیسی  زبان  به 
دانشگاه تهران برای مخاطبان بین المللی سخن می 
تلاش  برخی  سرد  جنگ  پایان  از  پس  افزود:  گفت، 
کردند تا آینده جدیدی بسازند و تحولات آینده را نه تنها 

پیش بینی بلکه تجویز می کردند.  وزیر امور خارجه 
و  داشتند  محاسباتی  اشتباه  ابرقدرتها  کرد:   اضافه 
اعلام نظم نوین جهانی به وسیله رئیس جمهوری وقت 
آمریکا، موضوع حکمرانی جهانی و قرن نوین آمریکایی 
و اعلام پیروزی بر عرشه ناو جنگی آمریکایی در ۳۰ و 
چند سال گذشته تلاش هایی برای نسخه پیچی آینده 
بود. ظریف تصریح کرد: اگر می خواهیم بدانیم که چه 
می گذرد و از اتفاقات سوء جلوگیری کنیم باید بدانیم 
که کجاییم و به کجا خواهیم رفت. وزیر امور خارجه در 
عین حال یادآور شد: یادمان باشد که رئیس جمهور 
ترامپ گفت که ۷ تریلیون دلار برای برپایی نظم نوین 

جهانی هزینه کردیم و شکست خوردیم.  وی به پیشینه 
تاریخی گذار جهانی اشاره کرد و گفت: در طول تاریخ، 
با خونریزی های  و نظم جدید  نظم قدیم فروپاشیده 
فراوان جانشین آن می شد. معتقدم رویکردهای کاملا 
غربی نتوانست به ما درک درستی از وقایع جهان را ارائه 
دهد. نظم نوین جهانی دیگر کاملا غربی نخواهد بود. 
وی با بررسی وقایع مهم قرن بیست مانند جنگ جهانی 
اول و دوم و جنگ سرد و ناموفق بودن سیاست ورزی 
های غربی در جهت جلوگیری از بروز درگیری ها گفت: 
انقلاب اسلامی ایران و جنبش غیر متعهدها تلاش 

هایی برای گریز از جنگ سرد بود.

محمد جواد ظریف: 

نظم نوین جهانی بعد از کرونا کاملا غربی نخواهد بود
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چه کسی آرزوی داشتن موهای صاف، درخشان و نرم را ندارد؟ موهای سالم و 
درخشان، ظاهر افراد را برازنده و مرتب نشان می دهد و به آنها اعتماد به نفس می دهد. 
موهای بلند و ابریشمی رویایی است که اغلب در تبلیغات محصولات مو و مراقبت از مو 
به شکل اغراق آمیزی به تصویر کشیده می شود. رویایی که در زندگی واقعی هم قابل 
دستیابی است. از این روست که اکثر مردم برای داشتن موهایی سالم که چون ابریشم 
نرم باشد و در نور خورشید بدرخشد تلاش می کنند. در اینجا به مؤثرترین راه های سالم 

نگه داشتن موهای شما نگاهی می اندازیم.
1. موهای خود را اصلاح کنید: موهای خود را به طور مرتب کوتاه کنید. از یک 
آرایشگر حرفه ای برای این کار کمک بخواهید تا مطمئن باشید آسیبی به موهایتان 
نمی رسد. اگر به موی کوتاه علاقه دارید بهتر است هر دو ماه یکبار کمی آن را کوتاه 
کنید اما اگر از عاشقان موی بلند هستید، ۳ ماه یکبار زمان خوبی برای کوتاه کردن 
نوک موهایتان است. اگر در شرایط فعلی نگران حضور در محیط های عمومی و 
آرایشگاه هستید، می توانید با دیدن چند فیلم آموزشی، موهای خود را به راحتی در 
خانه کوتاه کنید، برای اینکار فقط کافی است یک قیچی اصلاح تیز داشته باشید و 
البته کمی حوصله. شاید فکر کنید که عجله ای برای کوتاهی مو نیست اما باید بدانید 
که پیرایش مو به رشد و حفظ سلامت آن کمک می کند چرا که با از بین بردن موهای 
آسیب دیده و موخوره دار، موهای شما نرم  و انعطاف پذیر می شود دیگر خبری از 

شکنندگی موها نیست.
۲. از شامپو و نرم کننده به درستی استفاده کنید: شامپو کردن یکی از نکات مهم 
در حفظ سلامت موی شماست. هنگام شامپو زدن، به پوست سر و نه انتهای موهای 
خود توجه کنید و آنها را با دقت بیشتری بشویید. همچنین باید بسته به طول وحجم 
مو، از مقدار مناسبی شامپو برای شست وشوی کامل استفاده کنید. چرا که استفاده 
بیش از حد از شامپو باعث می شود، چربی طبیعی پوست سر و ساقه مو که باعث 
نرمی و درخشندگی آن می شود، کاملا شسته شود و جنس مو را خشک و شکننده 
کند. بسته به نوع جنس پوست و مو، تعداد دفعات شست و شوی مو در هفته متفاوت 
است اما به طور کلی شستن دو بار در هفته موها، برای اکثر افراد توصیه می شود. 
از نرم کننده های با کیفیت برای احیای ساقه موهای خود استفاده کنید تا رطوبت 
و لطافت لازم را به موهای شما بازگرداند. نرم کننده ها نو نوع داخل حمام و بیرون از 
حمام دارند، پیشنهاد متخصصان زیبایی استفاده از هر دوی آنهاست. هنگام استفاده 
از نرم کننده بعد از حمام، ابتدا رطوبت موهای خود را با حوله بگیرید و آن را به ساقه و 

انتهای موهای خود بزنید.
۳. رژیم غذایی خوب داشته باشید: این گزینه احتمالًا موثرترین و مهم ترین روش 
سالم نگه داشتن موهای شما است. ویتامین ها، پروتئین و آهن موجود در برخی غذاها 
برای رشد مو بسیار ضروری هستند. سلول های مو برای رشد به این مواد مغذی احتیاج 
دارند علاوه بر اینکه درخشش طبیعی را به مو برمی گردانند. متخصصان سلامت 
توصیه می کنند غذاهای سرشار از آهن مانند ماهی، لوبیا، سویا و سبزیجات را در برنامه 
غذایی روزانه خود قرار دهید. شما همچنین باید از منابع غنی از پروتئین مانند شیر، 

نخود فرنگی و عدس نیز استفاده کنید.
۴- روغن های گیاهی به مو بمالید: این یک روش معمول و سنتی برای تقویت رشد 
سالم مو است. این روغن ها به کمک غدد پوستی شما می آیند تا چربی طبیعی لازم 
برای پوست و مو را تامین کنند. روغن نارگیل، بادام یا روغن زیتون می توانند گزینه های 
خوبی برای چرب کردن همیشگی ساقه موها باشند. اگر موهای نازک و صافی دارید، 
قبل از حمام کمی روغن نارگیل روی ساقه موهای خود بمالید و اجازه دهید کمی 
در موهای شما نفوذ کند. به خاطر داشته باشید که استفاده بیش از حد از روغن نیز 
آسیب زننده است. بسته به جنس مو، از روغن ها به مقدار مناسب استفاده کنید. اگر 
موهای خشک و شکننده ای دارید، می توانید بعد از حمام، کمی روغن به ساقه ها بزنید 
تا رطوبت لازم را به موها بدهد و از خشکی شکنندگی دور کند. شاید باورکردنی نباشد 
اما یک دور استفاده از روغن های طبیعی می تواند تاثیری شگفت بر موهای شما داشته 

باشد و آن را نرم و درخشان کند.
۵- موها را با احتیاط شانه کنید: اگر خواهان موهایی سالم هستید باید از آن 
مراقبت کنید. برای شانه کردن موهای خود از یک برس با دانه های گسترده استفاده 
کنید. موهای مرطوب باید به آرامی شانه شوند زیرا ساقه موی مرطوب نسبت به موی 
خشک، بسیار ضعیف تر است. کشیدن بیش از حد مو هنگام شانه کردن، باعث 
شکنندگی و موخوره می شود. موهایتان را دو بار در روز از پایین به سمت بالا شانه کنید.

۵ نکته کلیدی برای داشتن 
موهایی سالم

سالم ماندن و دچار عفونت ها نشدن، انگار هیچ وقت به اندازه ی این روزها مهم 
نبوده است. حفظ فاصله اجتماعی کمک می کند آلودگی های دیگران به شما 
سرایت نکند و در صورتی که این آلودگی ها به شما برسند، شستن مکرر دست ها 
آن ها را نابود خواهد کرد. اما چه می توانید بکنید تا توانایی بدنتان برای مبارزه 
با میکروب ها و ویروس ها تقویت شود و اگر علی رغم تمام تلاش ها و رعایت ها به 

آن ها مبتلا شدید، بتوانید از پسشان بربیایید؟
 چیزی که می خورید، تأثیر بزرگی بر نحوه ی عملکرد سیستم ایمنی تان دارد. 
واقعاً مهم است که افراد سنین بالاتر، رژیم غذایی درست و مغذی داشته باشند. 
قدرت سیستم ایمنی با افزایش سن، افت می کند و خیلی از افراد سالمند، 
التهاب مزمن خفیف و یا مشکلاتی در سلامتی خود دارند، مثلًا بیماری قلبی 
و دیابت، که می تواند قدرت دفاعی بدن را تضعیف کند. بنابراین بدن این افراد 
نمی تواند ویتامین ها و املاح لازم برای مبارزه با عفونت ها را به طور کارآمد جذب 

کند.
تقویت کردن سیستم ایمنی جوری که برای جنگ و مبارزه با پاتوژن ها همیشه 
آماده باشد، یک شبه روی نمی دهد. شما نمی توانید طی امروز و فردا ناگهان رژیم 
غذایی خود را تغییر بدهید و سیستم ایمنی تان را قوی کنید. اما اگر از همین 
امروز شروع به تغذیه ی درست کنید، در بلندمدت از سلامت بهتری برخوردار 

خواهید بود و کمتر دچار بیماری ها خواهید شد.
سیستم ایمنی چگونه کار می کند؟

سیستم ایمنی معمولًا به نیروی پلیس تشبیه می شود. سیستم ایمنی بدن ما از 
شبکه ای حساس و دقیق از مولکول ها، سلول ها و بافت ها و ارگان هایی تشکیل 
شده که در همه جای بدن گشت می زنند. بخشی از این نیروی دفاعی، سیستم 
ایمنی درونی، در خط مقدم قرار دارد؛ یعنی در پوست، بزاق، روده ها و سیستم 
تنفسی. این بخش نسبت به مهاجمان خارجی، واکنش فوری نشان می دهد. 
بخشی دیگر از سیستم دفاعی، سیستم ایمنی تطبیقی یا اکتسابی است که 
زمان هایی که عوامل خطرناک موفق به عبور از سد اولیه دفاعی شده اند وارد عمل 

شده و کمک می کنند تا با تولید آنتی بادی ها با دشمنان بجنگند.
تولید سلول های جدید ایمنی و شروع یک واکنش ایمنی، نیاز به ویتامین های 
را  ایمنی  سیستم  که  مغذی  مواد  سایر  اسیدفولیک(.  و   B۱۲ ،B۶( دارد   B
سوخت رسانی می کنند شامل مس، آهن، منیزیم، اسیدهای چرب امگا ۳، 

پروتئین، سلنیوم، ویتامین D و زینک می شوند
عناصر سیستم ایمنی بسیار متنوع اند، به همین دلیل حفظ سلامت سیستم 
ایمنی به معنی دریافت طیف وسیعی از ویتامین ها و املاح است که اغلب با 
همکاری هم، نقش تقویت کنندگی ایمنی بدن را دارند. مثلًا ویتامین A برای 

 E و C حفظ سلامت پوست و سلول های سیستم گوارش اهمیت دارد. ویتامین
آنتی اکسیدان هایی هستند که از سلول ها و بافت ها در برابر جریان رادیکال های 
تولید  مهاجمان  با  ایمنی  سیستم  جنگ  زمان  در  و  زننده اند  آسیب  که  آزاد 

می شوند، محافظت می کنند.
تولید سلول های جدید ایمنی و شروع یک واکنش ایمنی، نیاز به ویتامین های 
را  ایمنی  سیستم  که  مغذی  مواد  سایر  اسیدفولیک(.  و   B۱۲ ،B۶( دارد   B
سوخت رسانی می کنند شامل مس، آهن، منیزیم، اسیدهای چرب امگا ۳، 

پروتئین، سلنیوم، ویتامین D و زینک می شوند.
قدرت مواد غذایی گیاهی

بهترین رژیم غذایی برای سیستم دفاعی بدن، رژیمی است که بر اساس مصرف 
حداقل مواد غذایی فرآوری شده بوده و بیشتر وعده ها در خانه تهیه و پخته شوند. 
خوردن حجم زیادی از غذاهایی که دارای چربی های اشباع، قندها و نمک زیاد 
هستند می تواند سیستم ایمنی را ضعیف کند. علاوه بر فیتوشیمیایی ها و مواد 
مغذی گوناگون، مواد غذایی گیاهی نیز دارای فیبر هستند که تغذیه کننده ی 
باکتری های مفید در روده است. این باکتری های مفید به سیستم دفاعی بدن 
 A نیز کمک می کنند. میوه ها و سبزی ها می توانند اکثر نیاز بدن به ویتامین های
و C را که جنگنده های اصلی با مهاجمان هستند تأمین کنند. انواع میوه و سبزی 
سرشار از آنتی اکسیدان ها بوده و التهابات را در بدن کاهش داده و از سلول های 
ایمنی مخاطی در برابر اکسیداسیون محافظت می کنند. . شما باید روزانه حداقل 
دو و نیم فنجان سبزی و دو فنجان میوه مصرف کنید. از انواع میوه ها و سبزی ها 
در رنگ های مختلف استفاده کنید و لذت ببرید تا انواع مواد مغذی به بدنتان 
برسد. . شما باید هر روز دست کم یک سبزی سبز مانند اسفناج، کلم پیچ، 

سوئیس چارد، بروکلی یا کلم برگ مصرف کنید.
. فلفل دلمه ای، سیب زمینی، سیب زمینی شیرین و هویج نیز پُر از ویتامین A یا 
C هستند. . مرکبات نیز ویتامین C فراوانی دارند، مانند گوجه فرنگی و توت فرنگی 
ضروری،  املاح  و  ویتامین ها  از  خوبی  بسیار  منابع  دانه ها  و  مغزها  کیوی.  و 
فیبر، پروتئین و چربی های سالم اند. ویتامین E یک آنتی اکسیدان بالقوه است 
و نیاز روزانه ی بیشتر افراد به این ویتامین )۱۵ میلی گرم( به اندازه کافی تأمین 
نمی شود. . خوردن روزانه یک مشت تخم آفتابگردان یا بادام، نیاز روزانه تان به 
ویتامین E را فراهم می کند. . بادام درختی دارای مس و منیزیم است که مطالعات 
نشان می دهد این دو ماده معدنی درترمیم DNA و تولید آنتی بادی نقش دارند.

. دانه آفتابگردان نیز دارای سلنیوم و مس و اسیدفولیک و زینک )روی( است. 
کمبود زینک، عامل ۱۶ درصد از عفونت های سیستم تنفسی تحتانی در تمام 

دنیاست. . پسته و بادام زمینی و گردو نیز سرشار از ویتامین B۶ هستند.
بنشن و حبوبات دارای مواد مغذی قابل توجهی بوده و حاوی فیبر هستند که به 

تولید باکتری های خوب روده کمک می کند.
. عدس، منبع خوبی از مس، اسیدفولیک و آهن است.

. نخود آبگوشتی و لوبیا سیاه دارای زینک هستند و لوبیا چیتی نیز غنی از 
اسیدفولیک می باشد. . نان های تهیه شده از غلات سبوس دار و خود غلات 
 ،B به صورت کامل )جو، بلغور، گندم، جو دوسر و کینوآ و ...(، دارای ویتامین های

مس، آهن، منیزیم و زینک هستند.
چربی های سالم مانند روغن زیتون، کانولا و بذر کتان، دارای امگا ۳ هستند که 
کنترل کننده ی التهاب در بدن بوده و فعالیت سیستم ایمنی را تنظیم می کنند. 
یک یا دو قاشق غذاخوری سُس تهیه شده با چربی های سالم به بدن در جذب 

کاروتنوئید که یک آنتی اکسیدان است )و بدن آن را به ویتامین A تبدیل می کند( 
و سایر مواد مغذی موجود در سبزیجات کمک می کند.

لبنیات و گوشت سالم تر
شما برای تأمین چیزهایی که گیاهان نمی توانند به اندازه کافی در اختیار 
بدنتان بگذارند به غذاهایی از منابع حیوانی نیز نیاز دارید. یک نمونه ی خوب، 
ویتامین B۱۲ است که گوشت قرمز منبع خوبی از آن به شمار می رود. بعضی از 
ویتامین ها و املاح، از طریق غذاهای حیوانی، بهتر از غذاهای گیاهی در اختیار 
بدن قرار می گیرند. مثلًا زینک، از طریق غذاهای دریایی و گوشت قرمز خیلی 
بهتر جذب بدن می شود تا از طریق مصرف بنشن و حبوبات. پروتئین کافی نیز 
دارای واحدهای سازنده برای سلول های ایمنی بدن است. البته لازم نیست در 
هر وعده ی غذایی حتماً گوشت قرمز یا ماهی در بشقابتان باشد، اما مصرف 
این مواد غذایی چند بار در هفته لازم است و می تواند مواد مغذی ضروری را به 
بدنتان برساند. گوشت قرمز کم چرب و گوشت ماکیان دارای مقدار قابل توجهی 
ویتامین های B )خصوصاً ویتامین B۱۲ که تقریباً ۲۰ درصد از افراد سالمند دچار 

کمبود آن هستند(، آهن، سلنیوم و زینک است.
ماهی های چرب مانند سالمون و تُن و ماکرل نیز منابع مهمی از اسیدهای 
چرب امگا ۳ و ضمناً ویتامین های B، سلنیوم و ویتامین D هستند که می توانند 
در برابر عفونت های سیستم تنفسی فوقانی از شما محافظت کرده و جلوی 

واکنش های شدید سیستم ایمنی را می گیرند.
لبنیات می توانند ذخایر ویتامین A، برخی از ویتامین های B، منیزیم و سلنیوم 
را در بدنتان بیفزایند. محصولات غنی شده ی لبنی، مانند ماست و شیر غنی شده 
می توانند ویتامین D به بدنتان برسانند. ماست )نوع ساده ی آن( نیز سرشار از 
پروبیوتیک هاست که به حفظ میکروبیوم سالم روده کمک می کند. در دو مطالعه 
که روی افراد سالم انجام شد و یکی بیشتر از هشت هفته طول کشید و دیگری 
بیش از ۱۲ هفته، افرادی که هر روز تقریباً ۹۰ گرم ماست خورده بودند، نسبت به 
گروهی که شیر می نوشیدند، سرماخوردگی های کمتری در طی سال داشتند. 

البته بهتر است محصولات لبنی را مصلحشان مصرف کنید.
در مورد مصرف مکمل ها چطور؟

مکمل ها برای تقویت سیستم ایمنی، این روزها در بازار فراوان اند؛ اما کارشناسان 
نسبت به استفاده از آن ها در بیشتر موارد هشدار می دهند. مصرف مکمل این 
خطر را دارد که زیاد از یک ماده مغذی دریافت کنید؛ مثلًا زینک زیاد می تواند 
را بگیرد و میزان زیاد اسیدفولیک می تواند سبب کمبود  جلوی جذب مس 
ویتامین B۱۲ شود. راهکارهای گیاهی مانند عصاره میوه اقطی که در رسانه های 
اجتماعی به عنوان راهی برای از بین بردن ویروس کرونا تبلیغ می شوند نیز تائید 

نشده و مضر هستند.
فیتیک اسید به عنوان یک آنتی اکسیدان نیز منجر به کمبود کلسیم و آهن و 
زینک در بدن می شود و پلی فنول های گرفته شده از چای سبز نیز ممکن است 

جذب آهن و اسیدفولیک و ویتامین C را کاهش دهند.
بهتر است مواد مغذی لازم را از مواد غذایی دریافت کنید تا سایر عناصر مهم 
را از دست ندهید. ویتامین D یک استثنا است. زیرا بیشتر از ۸۰ درصد از افراد 
بزرگسال نمی توانند ویتامین D کافی از رژیم غذایی خود دریافت کنند. به همین 
دلیل توصیه می شود مکمل این ویتامین را با نظر پزشک مصرف کنید. نیاز روزانه 
افراد ۵۱ تا ۷۰ سال، ۶۰۰ واحد در روز و نیاز روزانه ی افراد بالای ۷۰ سال، ۸۰۰ 

واحد در روز است.

تقویت ایمنی با مواد غذایی برای مقابله با کرونا؛

چه زمانی به دلیل گزیدگی حشرات باید به پزشک مراجعه کرد؟غذاهایی که سیستم ایمنی تان را تقویت می کنند

درمان گزش و جای نیش حشرات

ورم ناشی از نیش حشرات، مشکلی شایع اما در اغلب موارد بی خطر است. تورم 
و التهاب نیش حشرات معمولًا طی چند ساعت تا چند روز از بین می رود و جای 
نگرانی ندارد؛ اما گاهی اوقات می تواند خطرناک و جدی باشد و باعث واکنش 
آلرژیک شدید )آنافیلاکسی( شده و یا بیماری های جدی مانند لایم و مالاریا را 

گسترش دهد.
حشراتی که نیش می زنند یا باعث گزش می شوند عبارتند از: زنبور، زنبور سرخ، 

زنبورعسل، خرمگس، کنه، پشه، کک، ساس، عنکبوت و مگس ریزه.
حشرات با ایجاد سوراخی در پوست شما، از آن تغذیه می کنند. اغلب آن ها با 

گزش، از طریق تزریق زهر خود به داخل پوست افراد، از خود دفاع می کنند.
علائم گزش یا نیش حشرات

هنگامی که یک حشره نیش می زند، بزاق خود را خارج می کند که می تواند 
باعث شود پوست اطراف محل نیش، قرمز و متورم و دچار خارش شود.

سم ناشی از نیش حشرات، غالباً باعث ایجاد تورم، خارش و قرمزی شده که 
می تواند دردناک باشد، اما در بیشتر موارد بی ضرر خواهد بود. ناحیه آسیب دیده 

معمولًا برای چند روز دردناک بوده و دچار خارش می گردد.
شدت نیش و گزش، بسته به نوع حشره و حساسیت فرد، متفاوت است. در موارد 
نادر، ممکن است برخی از افراد یک واکنش آلرژیک جدی )آنافیلاکسی( به نیش 

یا گزش نشان دهند که نیاز به درمان فوری پزشکی دارد.
اگر دچار گزش یا نیش حشرات شدیم، چه کنیم؟

برای درمان گزیدگی یا نیش حشرات:
· اگر هنوز نیش روی پوست هست، آن را پاک کنید. · ناحیه آسیب دیده را با 
آب و صابون بشویید. · کمپرس سرد و یا بسته یخ را برای حداقل ۱۰ دقیقه روی 
محل تورم قرار دهید. · در صورت امکان، محل تورم را به سمت بالا نگه دارید، این 
کار به کاهش تورم کمک می کند. · از خاراندن نقطه آسیب دیده خودداری کنید 
تا شانس عفونت را پایین بیاورید. گاهی ممکن است درد، تورم و خارش چند روز 
طول بکشد. از داروساز در مورد داروهایی مانند مسکن ها، کرم های ضدخارش و 

آنتی هیستامین ها، که می توانند کمک کنند، سؤال کنید.
حذف نیش

اگر توسط حشره ای گزیده شدید و نیش در پوست شما باقی مانده است، باید 
هرچه سریع تر آن را بردارید تا از انتشار بیشتر زهر جلوگیری شود.

اگر چیز دیگری به همراه ندارید، نیش را با استفاده از حاشیه سخت مانند کارت 
بانکی یا ناخن های انگشتان خود به صورت جانبی بکشید. نیش را با انگشتان یا 

موچین خود فشار ندهید زیرا ممکن است زهر را پخش کنید.
برداشتن کنه

اگر یک کنه شما را نیش زده و هنوز به پوست شما چسبیده است، در اسرع وقت 
آن را بردارید تا خطر ابتلا به بیماری هایی مانند بیماری لایم را کاهش دهید.

برای حذف کنه:
· از یک موچین که باعث له شدن کنه نشود و یا ابزار حذف کنه )موجود در 
فروشگاه های حیوانات اهلی( استفاده کنید. · کنه را تا حد ممکن محکم نگه 
دارید تا اطمینان حاصل شود که دهان کنه در پوست باقی نمانده است. · بدون 
له کردن کنه به طور پیوسته آن را از پوست بکشید. · بعد از آن پوست خود را با 
آب و صابون بشویید، سپس یک کرم ضدعفونی کننده را روی پوست اطراف نیش 
بمالید. · اگر از ابزار حذف کنه استفاده می کنید، دستورالعمل شرکت سازنده را 
مطالعه کنید. · از انتهای سیگار روشن، سر کبریت و یا موادی مانند الکل یا ژله 

نفتی )وازلین( برای دور کردن کنه استفاده نکنید.
تسکین علائم نیش یا گزش حشرات

است  ممکن  دارید،  آزاردهنده ای  علائم  حشرات،  گزش  یا  نیش  از  بعد  اگر 
روش های درمانی زیر به شما کمک کند:

· برای درد یا ناراحتی، از داروهای ضد درد مانند پاراسِتامول یا ایبوپروفن استفاده 
کنید )به افراد زیر ۱۶ سال نباید آسپرین داده شود(.

· برای خارش، در مورد داروهای مناسب از جمله کرم یا لوسیون کروتامیتون، 
کرم یا پماد هیدروکورتیزون و قرص آنتی هیستامین از داروساز سؤال کنید. · برای 
تورم، سعی کنید به طور مرتب یک کمپرس سرد یا بسته یخ را در منطقه آسیب 
دیده قرار دهید، یا از داروساز در مورد روش های درمانی دیگر مانند قرص های 
آنتی هیستامین سؤال کنید. اگر این درمان ها کمکی نمی کند، به پزشک معالج 
خود مراجعه نمایید. آن ها ممکن است داروهای قوی تری مانند قرص استروئیدی 
تجویز کنند. اگر توسط حشره ای گزیده شدید و نیش در پوست شما باقی مانده 

است، باید هرچه سریع تر آن را بردارید تا از انتشار بیشتر زهر جلوگیری شود
درمان خانگی نیش زنبور

گزش زنبور یکی از متداول ترین مشکلات در ارتباط با حشرات است. برای درمان 
خانگی می توان از موارد زیر کمک گرفت:

· عسل: عسل ممکن است در بهبود زخم، درد و خارش کمک کند.
· آلوئه ورا: تسکین دهنده پوست و مسکن درد است.

· کرم کالندولا: یک ضدعفونی کننده است که برای بهبود زخم های جزئی و 
کاهش تحریک پوستی استفاده می شود.

· روغن اسطوخودوس: توانایی ضدالتهابی دارد و می تواند به تسکین تورم 
کمک کند. البته باید این روغن ضروری را با روغن حامل، مانند روغن نارگیل یا 

روغن زیتون رقیق کنید.
· روغن درخت چای: یک ضدعفونی کننده طبیعی است و ممکن است درد 

نیش زنبور را کاهش دهد. این روغن را هم باید با روغن حامل مخلوط کنید.
· فندق افسونگر: یک داروی گیاهی آزمایش شده و طبیعی برای نیش حشرات 

و نیش زنبور است و می تواند به کاهش التهاب، درد و خارش کمک کند.
چه زمانی به دنبال کمک پزشکی باشید؟

با پزشک عمومی و یا ۱۱۵ تماس بگیرید اگر:
· نگران گزش یا نیش هستید

· در طی چند روز، علائم بهبود نیافته اند و یا بدتر شده اند
· شما در دهان یا گلو یا در نزدیکی چشمان دچار گزش یا نیش شده اید

· یک ناحیه بزرگ )حدود ۱۰ سانتی متر یا بیشتر روی پوست( اطراف محل نیش، 
قرمز و متورم شده است · نشانه عفونت زخم مانند چرک یا افزایش درد، تورم یا 
قرمزی دارید · شما علائم عفونت پیشرفته تر مانند درجه حرارت بالا، تورم غدد و 

سایر علائم مانند آنفلوانزا را دارید
چه زمانی به دنبال کمک اورژانسی باشید؟

اگر شما یا شخص دیگری علائم واکنشی شدید از جمله موارد زیر را تجربه 
کردید، لازم است خود را به اورژانس بیمارستان برسانید:

· خس خس سینه یا مشکل در تنفس · صورت، دهان یا گلوی متورم
· احساس بیماری یا مریض بودن · ضربان قلب سریع · سرگیجه یا احساس 

ضعف · بلع دشوار · از دست دادن هوشیاری
جلوگیری از نیش و گزش حشرات

اگر در بیرون از منزل کار می کنید و یا مرتباً در خارج از منزل فعالیت دارید، مانند 
کمپینگ یا پیاده روی، احتمالًا دچار گزیدگی یا نیش حشرات می شوید.

استفاده از دافع حشرات و پوشاندن پوست بدن در هنگام فعالیت در بیرون از 
منزل، به شما کمک می کند تا از نیش و گزش در امان بمانید.

اگر با انواع زنبورها روبرو شدید، دچار وحشت نشوید و به آرامی به عقب برگردید. 
دستان خود را به اطراف تکان ندهید و با دستان خود به آن ها ضربه نزنید.

10 توصیه درباره ی رفتار با همسر باردار 
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درخشش ائمه معصومین )ع( بر قله های رفیع 
تمام  چشمان  قرن ها  طول  در  کمال  و  فضیلت 
بشریت را به خود خیره کرده است و از این رو دوست 
و دشمن با فهم این فضائل نسبت به آنان سرتعظیم 
فرود آورده و لب به تحسین گشوده اند، امام باقر)ع( 
پنجمین ستاره تابناک آسمان امامت نیز با چنین 
حماسه های  میراث دار  عنوان  به  معنوی  عظمت 
کربلا و شکافنده علوم ، اندیشه ورزان و دانشمندان 

را فارغ از مذهب و دین مبهوت خود ساخته است. 
امام محمد باقر)ع( دریای دانش را شکافت و اسرار 
علوم را آشکارا کرد و به همین دلیل هم لقبش باقر یا 
باقرالعلوم است. وی در دوره ای که جامعه اسلامی 
در وضع فرهنگی نابسامانی به سر می برد و عرصه 
فرهنگی جامعه گرفتار چالش های عمیق عقیدتی و 
درگیری های مختلف فقهی شده بود، توانست اسلام 

واقعی را زنده نگه دارد. 
نامش محمد و لقبش باقر یا باقرالعلوم است، امام 
همامی که در یکم رجب ۵۷ قمری در مدینه دیده 
به جهان گشود و دوران امامت ایشان با رحلت امام 
زین العابدین)ع( در ۹۴ قمری شروع شد؛ دوره ای 
که فشارها بر شیعیان به جز دوره ۲ ساله خلافت 
عمربن عبدالعزیز به شدت ادامه داشت به خصوص 
در دوره حکومت هشام که به ظلم و جور مشهور بود 
و گزینش حکام و والیان در جهت تحکیم قدرت 
امام  زندگی  دوران  در  می گرفت.  صورت  امویان 
باقر)ع( با وجود سختگیری های موجود، مکتب های 
نوظهوری هم بودند که شرایط را به گونه ای خطرناک 
و  فرهنگی  اوضاع  دلیل  همین  به  زدند.  می  رقم 
خورد  رقم  دیگر  گونه ای  به  هم  جامعه  اجتماعی 
همام)ع(  امام  این  تا  شد  باعث  اتفاق ها  همین  و 
شخصیتیش  وجهه  ترین  شاخص  از  استفاده  با 
یعنی جایگاه علمی و دینی خود به مبارزه با این 
بتواند  ترتیب  بدین  و  بپردازد  نوظهور  مکتب های 

اسلام واقعی را زنده نگه دارد.  
مکتب های نوظهور

از  یکی  باقر)ع(  محمد  امام  امامت  دوره  در 
مشکلاتی که ایجاد شد، مکتب هایی بودند که به 
نام اسلام ظهور کردند و هرکدام برداشت خود را از 
اسلام داشتند و می خواستند رهبری مسلمانان را 
در دست بگیرند. یکی از آنها زیدیه بود. آنها اعتقاد 
ایشان،  فرزند  سجاد)ع(  امام  از  بعد  که  داشتند 
زید امام شیعیان است و امام محمدباقر)ع( را امام 
مسلمین نمی دانستند و دلیلشان این بود که ائمه 
شیعه باید افرادی باشند که قیام می کنند و فقط به 
کار فرهنگی نمی پردازند و به قول خودشان شمشیر 
به دست می گیرند و می جنگند. امام محمدباقر)ع( 
مقابل این جریان ایستاد تا به آنها بفهماند که در هر 
دوره و زمانه ای مطابق با وضعیت ایجاد شده برای 
جان  اینکه  نه  زد  دست  مبارزه  به  باید  مسلمانان 
تعدادی زیادی از آنها را به هر دلیل به خطر انداخت.
البته در کنار زیدیه و هم عرض با آنها مکتب های 
دیگری همچون جبریه، تفویضیه، مجسمه و مشبهه 
خودشان  خاص  تفکر  طرز  هرکدام  که  بودند  نیز 
نمونه مجسمه می گفتند، خدا  برای  داشتند.  را 
برای بشر قابل تجسم است و بشر می تواند خدا را 
ببیند؛ یعنی قائل به جسمانیت خدا بودند یا اینکه 
کارهایش  در  انسان  که  بودند  این  به  قائل  جبریه 
مختار نیست و هر اقدامی که از انسان سر می زند، 
معتقد  تفویضیه  و  است  خداوند  اراده  و  خواست 
بودند، اراده خداوند هیچ نقشی در زندگی بشر ندارد 
و انسان خلق شده و به حال خودش رهاشده است.

بنابراین امام باقر)ع( در یک جبهه بسیار گسترده 
فرهنگی با این تفکرات روبرو بود و از طرفی غُلات 
هم ظهور کرده بودند که برای ائمه)ع( مقام خدایی 
یا شبه خدایی قائل می شدند که امام)ع( با دلایل و 
مستندات محکم در مقام مبارزه با این عقاید باطل 
و خرافی برمی آمد که تلاش های ایشان در چند 
جهت؛ یعنی تربیت شاگردان، تاسیس حوزه های 
علمیه، تاسیس مدارس، نشان دادن چهره واقعی 
سُنت نبوی، احیای فرهنگ کتابت و رونق مباحث 

عقلی و ... متمرکز بود.
تربیت شاگردان

یکی از مهمترین فعالیت های امام باقر)ع( برای 
تربیت  مختلف  های  مکتب  و  ها  گروه  با  مبارزه 
شاگردانی بود که برای مباحثه و مناظره به مناطق 
مختلف اعزام می شدند. ایشان با تربیت شاگردان 
و محققان بنام اسلامی و در شاخه های مختلف 
علمی، گام های مؤثری در جهت شناساندن اسلام 
به دیگر اندیشه ها و فرهنگ ها، برداشت و حتی 
در میان اصحاب و شاگردانش برخی از نظر اعتبار 
مسلم  هستند.   سنت  اهل  اتفاق  مورد  وثاقت  و 
نیشابوری در »صحیح مسلم« می نویسد: جابر بن 
یزید جعفی روایت کرده که حضرت باقر)ع( به او ۷۰ 
هزار حدیث آموخته است که همه آنها، از نبی مکرم 
اسلام)ص( هستند. این بیان به وضوح به ۲ موضوع 

مهم اشاره می کند: یکی نشر احادیث نبوی)ص( 
و دیگری تربیت شاگردان مُبَرز و متخصص. یکی 
از این تربیت یافتگان شخصی است به نام أبان بن 
تغلب؛ مقام این فرد به قدری نزد ائمه اطهار)ع( والا و 
گرامی بود که وقتی امام صادق)ع( خبر وفات وی را 

دریافت کردند، فرمود: وفات او قلب مرا به درد آورد.
اَبان از اهالی کوفه و از قاریان و مفسران و فقهای 
بنام دوران امام باقر)ع( و امام صادق)ع( بود. اهل 
سنت زمانی که به نام این شخص می رسند، خیلی 
به طور  قرار می دهند.  احترام  و  تکریم  را مورد  او 
نمونه حافظ ذهبی که یکی از نقّادان بنام علم جرح 
و تعدیل است در باب أبان بن تغلب می گوید: او 
شخصیت راستگو و بسیار نامی در بین اهالی کوفه  
می بود و ما نمی توانیم احادیث روایت شده توسط او 
را نپذیریم که نپذیرفتن روایات او، باعث از میان رفتن 

جمله ای از احادیث نبوی)ص( خواهد شد.
تاسیس حوزه های علمیه و مدارس

اقدام دیگری که امام محمد باقر)ع( برای نشان 
های  مکتب  برابر  در  اسلامی  واقعی  چهره  دادن 
و  علمیه  های  حوزه  تاسیس  داد،  انجام  نوظهور 
مدارس مختلف بود که زیر نظر مستقیم خود وی 
یا شاگردانش اداره می شد. در همین ارتباط ایشان 
مدرسه ای در مدینه تأسیس کرد که مدت ها محل 
رفت وآمد حتی غیر شیعه بود و این مدرسه زیر نظر 

ایشان اداره می شد.
همچنین مدارسی در کوفه، قم، ری و خراسان نیز 
تأسیس کرد که زیر نظر شاگردان درجه اول این امام 
همام)ع( مدیریت می شد. مخصوصاً مدرسه ری که 
تا سال ها مامن شیعیان شد و حضرت عبدالعظیم 
حسنی ادامه دهنده این راه بود یا مدرسه خراسان 

که به وسیله جابر جعفی تأسیس شد.
تأسیس مدرسه از همان زمان باب شد و ائمه اطهار 
)ع( نظر خاصی بر این مؤسسات فرهنگی داشتند 
که بتواند افرادی را از نقاط مختلف جهان اسلام به 
دور خود جمع کند و در یک فضای آرام و امن افرادی 

به تحصیل علم مشغول بشوند.
نشان دادن چهره واقعی سُنت نبوی

یکی دیگر از فعالیت های علمی و فرهنگی امام 
باقر)ع( تلاش در جهت نشان دادن چهره واقعی 
سُنت نبوی بود زیرا در آن زمان خلفای اموی از یک 
طرف خود را خلیفه پیامبر اسلام)ص( می دانستند 
و از طرفی دیگر به سُنت ایشان عمل نمی کردند و 
حتی اجازه نمی داند که سُنت و حدیث پیامبر)ص( 
هم نقل شود. در چنین زمانه ای ایشان سُنت واقعی 
پیامبر)ص( خارج از بدعت هایی که بعد از رحلت 
ایشان در باب حج، نماز، روزه، خمس، زکات و غیره 
ایجاد شده بود، تبیین و بازگو کرد و حتی به شاگردان 
خود توصیه می کرد که تلاش کنند که این مباحث را 
انتقال دهند تا بتوانند اسلام واقعی را همچنان زنده 

نگه دارند.
تأکیدات امام باقر)ع( به رفتارهای اخلاقی

امام باقر )ع( زینتِ اسلام را اخلاق مداری و حُسن 
سلوک اخلاقی میداند. ایشان عنوان می کنند که »از 
اصولی که به اسلام زینت می بخشد خوش اخلاقی 
با مردم است«. سپس بر این نکته تأکید می کنند 
سلوک  حُسن  و  اخلاقی  خوش  دارید  پاس  که: 
سلوک  و  نیک  اخلاق  زیرا  را؛  پسندیده  اخلاق  و 
پسندیده، شما را در نزد مردم زینت می بخشد. تعبیر 
بسیار  اخلاق  منزلت  شناخت  در  اسلام"  "زینتِ 
راه گشاست. در مراودات اجتماعی مان بسیار رخ 
را  خشونت هایی  اسباب  کم طاقتی،  که  می دهد 
فراهم می کند.  به یک نیشِ ترمزِ اتومبیلی از کوره 
ناسزا می گیریم.  به  را  زمانه  و  زمین  و  در می رویم 
این نحوه برخوردها کمترین اثرش، از دست دادن 
وجهه و منزلت انسانی است. اگر چنین فردی داعیه 
دینداری داشته باشد، علاوه بر شخصیتِ فردی، 
به سبب  می گیرد.  قرار  نکوهش  مورد  نیز  او  دینِ 
ظرافت  با  باقر)ع(،  امام  که  برخوردهاست  همین 
حُسن  در  اسلام  زینت  که  می کند  عنوان  تمام 
سلوک اخلاقی است. تأکیدات امام)ع( به رفتارهای 
اخلاقی اما بیش از اینهاست. از رسول خدا)ص( 
نقل شده است که: »گرامی ترینِ شما در جاهلیت، 
اینکه  به  با توجه  گرامی ترینتان در اسلام است«. 
اسلامِ نبی مکرّم، پس از جاهلیت عرضه شد و در آن 
زمانه، طلبِ اسلام امری نامعقول به نظر می رسید، 
تفسیر این سخن بر بسیاری نامکشوف مانده بود. 
این سخن به خدمت امام باقر )ع( عرضه شد. امام 
»گرامی ترین  فرمودند:  پرسش  این  به  پاسخ  در 
شما در اسلام یعنی کسی که در جاهلیت، خوش 
رفتارترین  خوش  و  بخشنده ترین  و  اخلاق ترین 
فرد در مقابل همسایه بود و اذیتش به هیچ کس 
نمی رسید و نزدیکترین اشخاص به مردم بود«. این 
نحوه تفسیر از سخن پیامبر)ص( کافی است تا به 
مرتبه اخلاق در نظر اسلام واقف گردیم. به این معنا 
که پیش از اسلام نیز هر آن که حُسن اخلاقی داشته 

و مرام انسانی پیشه کرده است، نزد خداوند مقبول و 
مرتبه ای گرامی داشته است.

برخی سخنان امام باقر )ع( به گونه ای در مدح 
اخلاق مداری بیان شده است که گویی تنها مؤلفه 
فرد مؤمن، تمسک به اخلاق حمیده و پسندیده 
است. در توصیف اهل ایمان، ایشان عنوان می کنند 
که »مؤمن برادر مؤمن است. به او دشنام نمی دهد، 
بد  گمان  او  به  و  نمی کند  مضایقه  را  چیزی  او  از 

نمی برد.«
جایگاه اصلی اخلاق مداری در آموزه های امام باقر 
آنجا بیشتر مشخص می شود که قیام مهدی موعود 
)عج( را در راستای تکمیل اخلاق بشر دانسته اند. 
»وقتی قائم ما قیام کند، دستش را بر سر بندگان 
و  می دهد  پیوند  هم  به  را  آنان  عقلهای  و  می نهد 

اخلاق آنان را کامل می کند.«
باقر آل محمد)ع( اخلاق مداری را تنها راه رسیدن 
به دینداری و کسب رضای خداوند می داند. در نظر 
امام، اخلاق مداری نزدیکترین راه رسیدن به خداوند 
است. ایشان بر این باورند که باری تعالی دوستدار 
مُدارا کردن با مردم است. اگر این صفت اخلاقی 
رضایت  کسب  به  می تواند  شود،  ایجاد  فردی  در 
خداوند هم امیدوار باشد. در حدیثی از ایشان نقل 
شده است که: برای من دستاویز و وسیله ای بهتر 
از دراز کردن دست احسان به سوی دیگران برای 
نزدیکتر شدن به خداوند نیست. امام)ع( حتی در 
بیانی آشکار، اخلاق مداری را در کنار امور دینی 
قرار داده اند و برای آن ثوابی معادل با فرائض دینی 
در نظر گرفته اند. ایشان بیان کرده اند که: بنده با 
اخلاق نیکو، در نزد خداوند به درجه روزه دارِ شب 

زنده دار می رسد.
حقوقی  که  می شود  سبب  دینی  سلوک  بعضاً 
مضاعف را برای خود در نظر بگیریم. گویی دیگران 
را به چشم غیر مؤمنان مورد نکوهش قرار می دهیم؛ 
دعا  به  دست  دینداران  غیر  نابودی  برای  گاهی 
باقر)ع(  امام  آموزه های  اینگونه  اما  می داریم.  بر 
کافیست تا حُرمت اخلاق را دانسته و به منزلت آن 
واقف گردیم. اگر فردی غیر دیندار است نیز به پاس 
افزون خواهد  منزلتی  اخلاقی اش،  و منش  رفتار 
داشت. در نظر امام)ع(، اخلاق مداری جلوه ای از 
حضور ایمان است. ایشان هر کجا از ثمره ایمان 
سخن گفته اند بر امر اخلاقی نیز تأکید کرده اند. 
امام)ع( ملاک ایمان را اخلاق مداری دانسته و بر 
در  اخلاق مداری  که  زمانی  دارند  تأکید  نکته  این 
فردی ایجاد نشده است، نمی تواند به وادی ایمان 
وارد شود. همچنین از نظر امام)ع(، فردی که داعیه 
ایمان دارد، با خطای اخلاقی ایمان بر او پوشیده 
می ماند. ایشان در تعبیر دیگری عنوان می کنند که 
بدخویی نصیب هر که شد، ایمان از او پوشیده ماند.
از  بیش  اخلاقی  امر  در  باقر)ع(  امام  آموزه های 
باید این تعالیم را همیشه پیش چشم  اینهاست. 
و  را برجسته ساخت  این گوهرهای ناب  و  داشت 
غیر  اگر  بست.  کار  به  امروزمان  دینی  سلوک  در 
از  جنبه  این  به  هم  هراری  نوح  چون  دیندارانی 
آن  مقابل  در  تعظیم  سر  و  دارند  تأکید  دینداری 
فرو می آورند، چرا ما که داعیه دار مکتب اخلاقیِ 
شیعه ایم از آن دم نزنیم و این تعالیم را به رخ نکشیم؟
احیای فرهنگ کتابت و رونق مباحث عقلی
یکی از اتفاق های مهم که در زمان امام محمد 
باقر)ع( و دوره حکومت عمر بن عبدالعزیز خلیفه 
که  بود  احادیث  نوشتن  پیوست،  وقوع  به  اموی 
خلیفه با آن مخالفت نمی کرد که این کار خلیفه به 
همراه برداشتن لعن امیرالمؤمنین)ع( از روی منبرها 
و بازگرداندن فدک به امام)ع( باعث شد تا آن حضرت 

او نجیب بنی امیه بداند.
اگر  و  بود  ممنوع  احادیث  نوشتن  زمان  آن  تا 
به  و  سوزاندند  می  کردند،  می  پیدا  را  احادیث 
نهرها می ریختند تا به دست مردم نیفتد اما امام 
آورد،  دست  به  که  فرصتی  این  با  محمدباقر)ع( 
اعلام کرد که هر فردی حدیثی را شنیده یا به ذهن 
را به شاگردانشان هم  این توصیه  دارد، بنویسد و 
کرد که نتیجه همان تلاش ها، کتاب های دست 
اول حدیثی مانند وسایل یا کافی است که بیشتر 
و  ایشان  از طریق  که  روند  به شمار می  احادیثی 
فرزندش امام صادق)ع( به ما رسیده است. یکی از 
فعالیت های دیگر امام محمدباقر)ع( رونق مباحث 
عقلی بود که به همراه شاگردانش با استفاده از راه 
با مکتب های نوظهور می رفتند.  عقل به جنگ 
های  چالش  و  ها  اندیشی  کج  با  ایشان  بنابراین 
علمی با تحکیم مبانی معارف و اصول ناب اسلامی 
و تکیه بر آیات رهنمون گر قرآن، مبارزه کرد. امام 
محمدباقر)ع( در هفتم ذیحجه ۱۱۴ هجری در ۵۷ 
سالگی در مدینه به وسیله هشام مسموم شد و چشم 
از جهان فروبست. پیکر مطهر ایشان در قبرستان 
بقیع در کنار پدر و جدشان به خاک سپرده شد. 
دوران امامت آن حضرت ۱۸ سال عنوان شده است.

مصرف برق در قم رکورد زد ؛

هشدار خاموشی برق در قم 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم ضمن هشدار در خصوص خاموشی در این 
استان گفت: مصرف برق در دو روز گذشته از مرز ۸۰۰ مگاوات گذشت و به بیشترین 

میزان خود از ابتدای سال جاری تاکنون رسید. 
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم، مهدی آهنین پنجه روز 
دوشنبه در گفت وگویی با اشاره به استمرار گرمای هوا طی دو روز گذشته در قم از 
افزایش شدید مصرف برق در استان خبر داد. وی با اشاره به اقدام های شرکت توزیع 
برق به ویژه انعقاد تفاهم نامه با صاحبان صنایع، کشاورزان و اداره ها به منظور کاهش 
مصرف و مدیریت پیک مصرف در قم اظهار کرد: باوجود گرمای ۴۵ درجه ای هوا و 
رعایت نکردن مدیریت مصرف در برخی از مصارف، فیوز سوزی های مختلف و قطع 
برق در برخی از مناطق را به دنبال داشت. وی بابیان اینکه با همکاری و مشارکت 
صورت گرفته در استان تاکنون از سقف پیک  بار تعیین شده عبور نکرده و در محدوده 
سبز نقشه مصرف برق کشور قرار داریم، خاطرنشان کرد:  عبور از سقف تعیین شده 
موجب اعمال محدودیت و خاموشی اضطراری خواهد شد. وی رمز ماندگاری در 
محدوده سبز مصرف و جلوگیری از خاموشی را تداوم مشارکت و همکاری همه جانبه 
مردم در مصرف بهینه برق دانست و یادآور شد: مشترکان می توانند تنها با کاهش ۱۰ 
درصدی مصارف خود، وضعیت سبز مصرف را حفظ کرده و امکان بهره مندی همه 
مردم از برق را  در شرایطی که با گرمای شدید مواجه هستیم و نیاز مداوم به استفاده از 
وسایل خنک کننده داریم، فراهم کنند. آهنین پنجه همچنین تنظیم کولرهای گازی 
بر روی دمای ۲۴ درجه، استفاده از دور کُند کولرهای آبی در ساعت های گرم روز 
و عدم استفاده از وسایل پرمصرف مانند ماشین های لباس شویی، ظرف شویی، اتو 
و جاروبرقی در ساعات اوج شبکه را از اقدام های تاثیرگذار در تداوم برخورداری از 
برق پایدار دانست. وی در پایان ضمن اینکه از مردم خواست تا با استفاده صحیح 
همکاری بیشتری در مدیریت مصرف برق داشته باشند، تاکید کرد: شهروندان 
می توانند با نصب نرم افزار اطلاع رسانی سام از هرگونه قطعی برق آگاه شوند و 

مشکل های روشنایی برق معابر را نیز در آن ثبت کنند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی  ستان قم:

کشاورزان قمی باوجود کرونا سطح تولید 
خود را افزایش دادند

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: کشاورزان قمی در شرایط شیوع کرونا، به 
فعالیت ادامه وحتی سطح تولید خود راافزایش دادند تا درتامین محصولات غذایی 
موردنیاز همشهریان کمبودی به وجود نیاید.  عباس پورمیدانی بیان کرد: حفظ 
امنیت غذایی مردم مهم ترین راهبرد در بخش کشاورزی قم است و به همین دلیل 
با همکاری کشاورزان استان تلاش شد باوجود محدودیت های به وجود آمده ناشی 
از ویروس کرونا،  سطح تولید محصولات کاهش پیدا نکند که در عمل نه تنها این 
هدف محقق شد بلکه همراستا با شعار جهش تولید، میزان تولید محصولات این 
بخش افزایش نیز پیدا کرد. وی افزود: شیوع ویروس کرونا در زمینه فروش برخی از 
محصولات کشاورزی و دامی استان مشکل جدی ایجاد کرد اما کشاورزان و دامداران 
قمی باوجوداین مشکلات به تلاش خود ادامه داده و اجازه نبود محصول برای 
عرضه به بازار را ندادند. وی ادامه داد:  تامین برخی از نهاده های موردنیاز برای کشت 
محصولات نیز در شرایط شیوع ویروس کرونا برای کشاورزان استان سخت شد، اما 
این عامل نیز نتوانست موجب توقف فعالیت آنان شود به نحوی که امید داریم در سال 

جاری سطح تولید محصولات کشاورزی قم به بیش از یک میلیون تن در سال برسد.
پورمیدانی گفت:  سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در راستای سیاست های دولت 
برای حمایت از کشاورزان و جبران آسیب هایی که در اثر شیوع ویروس کرونا به آنان 
وارد شد، بسته های حمایتی همچون ارائه تسهیلات بانکی را درنظر گرفته است که 
روند پرداخت آن بر اساس دستورالعمل ها در جریان است. وی بیان کرد: کشاورزی 
درقم به دلیل محدودیت های آب و هوایی و تنش های سخت محیطی در شرایط 
عادی نیز کاری جهادگونه است و در شرایط شیوع ویروس کرونا این سختی مضاعف 
شد اما کشاورزان پرتلاش استان لحظه ای عقب نکشیدند و این افتخاری برای قم 
است. نزدیک به ۱۴ هزار تن در بخش کشاورزی قم مشغول فعالیت هستند؛ بیشتر 
بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به 
خود اختصاص داده است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال 

برابر ۸۰۵ هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.

شهردار قنوات قم:

نقشه زمینی محدوده و حریم شهر قنوات 
تدوین شد

شهردار قنوات قم گفت: نقشه زمینی محدوده و حریم این شهر به میزان ۳۵۰ 
هکتار با مقیاس ۵۰۰/۱ تدوین  شده است.  

رضا شکاری بیان کرد: با بهره برداری از این نقشه GIS، بسیاری از مشکلات 
مالکین، شهروندان و مجموعه مدیریت شهری برطرف خواهد شد.

وی همچنین به اجرای پروژه های هوشمندسازی و فناوری اطلاعات اشاره کرد و 
افزود: آماده سازی سامانه های نظارت تصویری شهر در کنار بهره برداری از سامانه 
و کد پستی  از چهار هزار پلاک منازل  و نصب بیش  تهیه  و  موبایل محور ۱۳۷ 
ازجمله طرح های موردنظر در این بخش است. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود به ضرورت ایجاد نشاط اجتماعی و افزایش شادابی در میان شهروندان اشاره 
کرد ادامه داد:  مجموعه مدیریت شهری قنوات برای تحقق این هدف برنامه های 
گسترده ای همچون ایجاد بوستان تا فضای ورزشی و خانه فرهنگ به انجام رسانده 
و طرح های متنوع دیگری را نیز در نظر دارد. شکاری با اشاره به تلاش شهرداری 
قنوات برای افزایش رضایت شهروندان از فضای شهری گفت:  با بهره برداری از این 
طرح ها، سرانه فضای سبز، فرهنگی و ورزشی در شهر قنوات افزایش چشم گیری 
پیدا می کند. وی در ادامه به برنامه ریزی انجام شده برای آموزش رایگان اسکیت، 
غنی سازی  برنامه های  برگزاری  همچنین  و  بوستان ها  در  بسکتبال  و  والیبال 

مهارت های خانواده ها و جوانان در خانه های فرهنگ شهر قنوات اشاره کرد. 
وی همچنین ضمن اشاره به طرح های مدیریت شهری و روحیه میهمان نوازی 
مردم قنوات، از مردم استان برای بازدید از چشم اندازهای کویری بکر اطراف شهر 
قنوات و همچنین آب نمای موزیکال این شهر و استفاده از محصولات محلی و 
کشاورزی آن پس از شیوع ویروس کرونا دعوت کرد. شهر قنوات در بخش مرکزی 
استان قم قرارگرفته و فاصله آن با شهر قم حدود ۱۰ کیلومتر است، این شهر در سال 
۷۹ با ادغام روستاهای حاجی آباد لک ها، مرادآباد، والیجرد و حسن آباد ایجاد شد و از 
سابقه تاریخی قابل توجهی برخوردار است و گویش برخی از مردم ساکن در این شهر 
به زبان لکی است. این شهر در مناطق خشک و کویری قم قرارگرفته است و درگذشته 
از طریق حفر قنات، آب موردنیاز مردم منطقه تامین می شد و به دلیل همین پیشینه 
تاریخی به نام شهر قنوات شناخته می شود. استان قم دارای یک شهرستان به همین 
نام و پنج بخش مرکزی، جعفریه، سلفچگان، کهک و خلجستان است؛ بخش مرکزی 
قم با بیش از هفت هزار و ۵۰۰ کیلومترمربع دارای ۲ دهستان قنوات و قمرود است 

که جمعیتی حدود ۳۵ هزار تن دارد.
 

رییس مرکز اورژانس 11۵ قم:

حوادث موتورسواران در قم ۳۹ درصد 
کاهش یافته است

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: تصادف های مربوط 
به موتورسیکلت سواران در این استان در چهار ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال، ۳۹ درصد کاهش یافته است.  محمد شهیدی افزود: از ابتدای امسال تا 
پایان تیرماه،  سه هزار و ۲۱۵ تصادف مربوط به موتورسیکلت در استان رخ داده که 
این میزان در مدت مشابه پارسال، پنج هزار و ۳۰۲ حادثه ترافیکی بوده است. وی 
اضافه کرد: تعداد مصدومان این حوادث در سال جاری سه هزار و ۸۸۰ نفر و پارسال 

۶ هزار و ۱۸ نفر بوده است که ۳۵ درصد کاهش نشان می دهد.

بی رغبتی به استفاده از تسهیلات به دلیل شرایط سخت؛

 کرونا اصناف قم را نقره داغ کرد

هیفاء پردل 

اصناف قم از کرونا خسارات بسیاری دیده و در جبران آنها مانده اند، تسهیلات 
پیش بینی شده نیز راهگشا نیست چون شرایط سخت است به طوری که تنها ۱۰ 

درصد اصناف از این تسهیلات استفاده کرده اند.
از  میزبانی شایسته  و  پذیرایی  یک  برای  قم  که شهر  زمانی  اسفندماه  اوایل 
مسافران، مجاوران و گردشگران آماده می شد ناقوس مرگ کرونا نواخته شد؛ 

اسفندی که همه چشم انتظار گرمای بازارش بودند.
ویروس تاجدار با قدم های خود نه تنها قربانیان بسیاری گرفت و خانواده هایی 
را داغدار کرد، بازاریان و اصناف را هم نقره داغ کرد تا جایی که بسیاری به دلیل 
محدودیت های کرونایی از کار بیکار شدند، چک های برگشتی و ورشکستگی 

رهاورد این ویروس منحوس است.
دولت برای جبران این خسارت ها تسهیلاتی در قالب وام های ۱۲ و ۱۶ میلیون 
تومانی با بهره ۱۲ درصدی با شرط ثبت نام در سامانه کارا و اینکه کارگران خود را در 

این زمان بحرانی اخراج نکرده باشند در نظر گرفت.
نظر  به  کرده؛  گزارش  ریاست جمهوری  نهاد  اقتصادی  معاون  که  آنطور  اما 
می رسد در کل کشور تنها ۲۰ درصد از این تسهیلات بهره مند شده و در استان 
قم که به دلیل ماهیت گردشگر پذیری و زیارتی بودن آن بیشتر از دیگر استان ها 
اصناف آن با بحران روبرو بودند تنها ۱۰ درصد از این تسهیلات استفاده و بهره 

مند شدند.
بازار آرام و بی سر وصدای قم

که  ندارند  مشکلی  کرونا  با  قم  اصناف  حتماً  که  می رسد  بنظر  اول  نگاه  در 
تسهیلات کرونایی نمی خواهند. برای بررسی به بازار می روم بازاری که روزگار قبل 

از کرونا در اوج سرمای زمستان، داغ داغ بود.
می روم اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( که بسیاری از مردم قم روزی 
خور این بی بی هستند، پاساژ حجت را دیگر همه می شناسند؛ یکی از بازاریان این 
پاساژ می گوید: دقیقاً زمانی که خود را برای مسافران نوروزی و گردشگران آماده 
می کردیم کرونا به ما آسیب و باعث تعطیلی شد. سال گذشته در همین زمان در 

اوج فروش و تجارت بودیم.
علی رحیمی می افزاید: اجاره بهای مغازه من ماهانه ۱۰ میلیون تومان است 
و قرار است از ماه آینده اجاره بها بیشتر شود. امروز تنها ۱۰۰ هزار تومان فروش 
و  مالیات  حال  کنم!؟  استفاده  هزینه ای  چه  جبران  برای  را  مبلغ  این  داشتم 

چک های برگشتی بماند.
از وی درباره تسهیلات دولتی می پرسم می گوید: با کدام پول این تسهیلات 
را بازپرداخت کنم؟ ورود به سامانه هم خود معضلی است شرایط این تسهیلات 

سخت است!
چند قدم جلوتر می روم در یکی از بازارهای دیگر اطراف حرم به نام شیخان که 
زمانی جای سوزن انداختن نبود اکنون خلوت و بازاریان آن هم دست روی دست 
گذاشته و برخی روزنامه خوان شده اند و جدول پر می کنند و برخی به رهگذران 

اندک این خیابان چشم دوخته اند.
اخراج کارگرها از سر اجبار کرونا

نامش حسن است و ۴۰ سال در این بازار کاسبی دارد، طبق گفته خودش در این 
زمان چندین ساله حتی در دوران جنگ تحمیلی چنین آسیبی به کسب و کارش 
وارد نشده بود! او بیان می کند: در این مدت که در این بازار فعالیت دارم زمانی 
نبوده که ما این چنین ضربه خورده باشیم اقتصاد ما و این شهر به وجود زائران 

وابسته است چه زمانی شما شنیدید در قم زائری وجود ندارد؟
حسن بیگدلی می افزاید: اسفند و فروردین سال ۹۷ فروش روزانه ما ۴ میلیون 
تومان بود اکنون تنها ۲۰۰ هزار تومان فروش دارم! برخی شب ها اجناس را در 

ماشین انداخته و اقدام به دست فروشی می کنم.
این بازاری درباره تسهیلات حمایتی دولت می گوید: وقتی می گویند تسهیلات 
به شرط عدم اخراج کارگر داده می شود مگر می شود در این چند ماه که تعطیل 

بودیم و نقدینگی نداشته باشیم حقوق کارگر را داد؟ 
یکی از سوهان فروشی های معروف قم که برند آن شهره خاص و عام است 
می گوید: در زمانی که خود را برای مسافران و گردشگران آماده می کردیم بحران 
کرونا به ما ضربات سنگینی وارد کرد! هرگز پیش بینی نمی کردیم کرونا باعث 
تعطیلی کسب و کار ما در اوج زمان فروش باشد؛ بالغ بر ۶۰ میلیون تومان سوهان 
خریداری کرده بودم که با اعمال محدودیت ها نتوانسته ام درآمدی داشته باشم و 
حالا یکی یکی چک هایمان برگشت می خورد و اگر شرایط همینطور باشد مجبورم 

سوهان ها را معدوم کنم.
وی می افزاید: چند کارگر را اخراج کردم و دو کارگر که بیمه بودند از بیمه بیکاری 
استفاده کرده و شرایط خوبی دارند اما صنف و یا کارگاهی که بیش از ۶۰ میلیون 

تومان خسارت دیده مگر با یک تسهیلات ۱۲ میلیون تومانی جبران می شود؟
1۴ رسته شغلی بیشترین آسیب را دیده اند

از بازار به سازمان صمت می روم؛ امیرحسین پروان، معاون بازرگانی و توسعه 
تجارت این سازمان می گوید: شیوع کرونا مصادف شد با شب عید، نیمه شعبان 
و اعیاد دیگر که صنوف مواد اولیه تهیه کرده بودند، متاسفانه بسیاری از این مواد 
فاسد شده و یا نتوانسته اند بفروشند و الان باید چک های این خریدها را پرداخت 

کنند.
وی افزود: طی بررسی میدانی با اتاق اصناف انجام دادیم؛ ۱۴ رسته شغلی در 
ایام کرونا آسیب دیدند که مهمترین آن ها رستوران ها، تالارها، اغذیه فروشی ها، 
تولید و توزیع پوشاک، آجیل و خشکبار، آموزشگاه ها و آرایشگاه ها و گیم نت ها 

هستند.
آمارهای اداره  کار هم تایید می کند وضعیت بازار خوب نیست؛ کاویانی مدیر کل 
تعاون کار و رفاه اجتماعی در مصاحبه اش با خبرنگاران گفته، بیش از ۱۰ هزار نفر 
برای دریافت بیمه بیکاری در ایام کرونا ثبت نام کرده اند که با بازگشایی ها، بسیاری 
از آن ها بر سر کار خود برگشتند و هم اکنون حدود ۲۵۰۰ نفر بیمه بیکاری دریافت 
می کنند. کاویانی سهم در نظر گرفته شده برای جبران مشاغل آسیب دیده از 
کرونا را ۶۴۲ میلیون تومان اعلام کرد و گفت: مقرر شده است سهم تسهیلات 
هر کارگر مشغول به کار در واحدها ۱۶ میلیون تومان و سهم هر کارگر تعدیل شده 
۱۲ میلیارد تومان باشد. وی تسهیلات درخواستی مشاغل آسیب دیده را بر مبنای 
تقاضای ارسال شده برای بیش از ۵ هزار و ۳۰۰ نفر، ۶۲ میلیارد تومان اعلام کرد و 
گفت: تاکنون از این میزان تنها بیش از سه میلیارد تومان )برای حدود ۲۵۰ نفر( از 

سوی بانک ها به صاحبان این مشاغل پرداخت شده است.
معضل چک های برگشتی

پروان درباره دلایل بی میلی اصناف از این تسهیلات می گوید: در جلسه معاونت 
امور اقتصادی دلائل عدم استقبال مطرح شد. اکثر صنوف ما چک های برگشتی 
دارند این وام ها حداقل اگر چک برگشتی داشته باشند ۴ ماه چک های معوقه 
حذف می شود آسیب بسیار بالا است و از خرداد هم شاهد تقاضای بیشتر هستیم.

وارد سامانه شوند  نمی توانند  از اصناف  با شرایط کنونی بخشی  افزود:  وی 
و یا بخشی اصلًا نیروهای خود را بیمه نکرده اند و به این دلیل نمی توانند از این 
تسهیلات استفاده کنند. پروان از بی توجهی بخش صنعت در پرداخت این 
تسهیلات انتقاد دارد و می گوید: این تسهیلات اگر چه نمی تواند در بخش صنعت 

موثر واقع شود، اما باید به این بخش هم توجه جدی کرد.

اجتماعی

به مناسبت سالروز شهادت پیشوای پنجم شیعیان؛

امام محمد باقر)ع( میراث دار 
حماسه های کربلا و شکافنده دانش 
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اقتصادی

برخی کارشناسان معتقدند راه اندازی بازاری به عنوان بازار 
املاک و مستغلات می تواند امکان تامین مالی از طریق 
صندوق پروژه ها برای تکمیل طرح های نیمه تمام دولت را 
فراهم کند و از سوی دیگر برای مردم فرصتی برای پیش خرید 

در بستر شفاف است.
همزمان با اوج گیری شاخص بورس در ماه های گذشته، 
یک موضوع به سرتیتر خبرها تبدیل شده است: »مسکن 
وارد بورس می شود«. خبر از فروش متری مسکن در بورس 
در شرایطی در محافل مختلف اقتصادی زمزمه می شد که 
هنوز اقدام جدی در این خصوص دیده نمی شد؛ تا این که 
دهم تیرماه، مدیرعامل بورس تهران در برنامه تلویزیونی، از 
راه اندازی بورس املاک و مستغلات خبر داد. علی صحرایی 
البته با اعلام این خبر وعده داد که در هفته آتی بورس املاک 
از  اتفاق تاکنون پس  اما این  و مستغلات راه اندازی شود، 

تقریبا سه هفته از این اظهارنظر، نیفتاده است.
اما به گفته او، طبق اصل ۳۱ قانون اساسی دولت موظف 
کارگران  و  اولویت  با  جامعه  توانمند  کم  اقشار  برای  است 
مسکن را فراهم کند. در این بورس امتیازات، پروژه ها و زمین 

لازم برای اینها عرضه خواهد شد.
صحرایی عنوان کرد: بورس جدید در این زمینه افتتاح 
خواهد شد و پنجمین بورس کشور است و کار تخصصی 
این بورس، معاملات دارایی های مالی مبتنی بر املاک برای 

تامین مالی است.
آمدن  پایین  را  املاک  بورس  راه اندازی  اول  هدف  وی، 
قیمت نهایی برای مصرف کنندگان و قرار گرفتن اطلاعات 
بیشتر در اختیار مردم عنوان کرد و گفت: هدف دوم این 
بورس، سرمایه گذاری و پس انداز سالانه در مسکن به صورت 

متری خواهد بود و نگرانی افزایش قیمت ها را برطرف کند.
در این میان، فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد نیز در دیدار با 
فعالان بازار سرمایه از راه اندازی بورس املاک و مستغلات 
امسال  بودجه  قانون  در  اهداف مصرح  به  برای دستیابی 
مبنی بر واگذاری املاک دولتی تا سقف ۶۰ هزار میلیارد 
تومان خبر داده بود. به گفته وی، بسیاری از سازمان ها، 
چون بنیاد مستضعفان. بنیاد شهید، ستاد فرمان امام، تامین 
اجتماعی و دانشگاه آزاد اعلام آمادگی کردند تا املاک خود 

را در این بورس قرار دهند.
مکانیزم خرید متری مسکن در بورس املاک و مستغلات

در میان این زمزمه ها، پس از گذشت تقریبا ۲۵ روز، نایب 
رییس اتاق بازرگانی ایران از تصویب راه اندازی بورس املاک 
و مستغلات در نشست چهارم مرداد شورای عالی بورس خبر 

داد.
به دنبال آن، شاهین چراغی، عضو شورای عالی بورس 
و  املاک  بورس  دادن  سامان  درباره  تلویزیونی  برنامه  در 
مستغلات در بازار مسکن اعلام کرد: سهم بخش مسکن 
در اقتصاد ملی حدود ۳۵ درصد است و براساس اصل ۳۱ 
قانون اساسی دولت مکلف به تامین مسکن مردم است. بر 
این اساس، با توجه به اهمیت بخش مسکن در سبد خانوار، 
نیازمند به بورس مسقل برای افزایش تولید بخش مسکن 

هستیم.
بزرگ  زمین های  ملی،  اقتصاد  در ساختار  گفته وی،  به 
تمام  قیمت  کاهش  و  بزرگ  انبوه سازی های  موجب  که 
شده می شود، در اختیار نهادهای عمومی و مجموعه های 
دولتی است و در حال حاضر قوانین و مقرراتی تصویب شده 

است که دولت و نهادهای عمومی، منابع و زمین ها را برای 
طرح های انبوه سازی قرار دهند.

چراغی تصریح کرد: براساس منابع مالی که در بازار سرمایه 
ایران وجود دارد، اگر دارندگان زمین و افرادی که منابع مالی 
دارند و پیمانکاران بزرگی که در این ۴۰ سال تجربه خوبی 
در صنعت ساخت و ساز دارند را کنار هم قرار دهیم، تحول 

اساسی در بخش ساخت و ساز ایجاد خواهیم کرد.
یک  حدود  سالانه  متوسط  طور  به  این که  بیان  با  وی 
میلیون واحد مسکونی در کشور باید ساخته شود، عنوان 
کرد: در بورس املاک و مستغلات، اوراق مختلفی مانند 
فروش  »طرح های  و  ساختمان«  و  زمین  »صندوق های 

متری« طراحی خواهد شد.
مصوبه  براساس  شد:  متذکر  بورس  عالی  شورای  عضو 
هیات وزیران، تمامی مجموعه های دولتی می توانند با قیمت 
کارشناسی، دارایی های خود را تبدیل به اوراق کنند و این 
اوراق، قیمت گذاری و قابل معامله تا انتهای طرح خواهد 
مدل  براساس  را  ملک شان  می توانند  اوراق  دارندگان  بود. 

قیمت گذاری تحویل بگیرند یا به افراد دیگر واگذار کنند.
۳۰ درصد بورس املاک در اختیار عموم

اوراق  و  بورس  عالی  شورای  دبیر  قالیباف اصل،  حسن 
بهادار نیز درباره مصوبه یکصد و هشتاد و هفتمین جلسه 
شورای عالی بورس برای تاسیس بورس املاک، مستغلات 
و امتیازات با سرمایه ثبت شده ۵ هزار میلیارد تومانی تاکید 
کرد: تشکیل این بورس علاوه بر کمک به حوزه املاک و 
وسیعی  طیف  کشور،  در  امتیازات  و  مسکن  ساخت وساز 
از دارایی ها را نیز پوشش خواهد داد که در سایر بورس ها 
قابلیت معامله و ابزار تامین مالی آن به این شکل وجود ندارد.
وی افزود: بنا بر این مصوبه، سه گروه سهامداری بورس 
املاک، مستغلات و امتیازات، شامل ۳۵ درصد تشکل های 
عمومی  نهادهای  درصد  تعاونی، ۳۵  و  خصوصی  بخش 

دولتی و غیر دولتی و ۳۰ درصد نیز عامه مردم خواهند بود.
سخنگوی سازمان بورس و اوراق بهادار توضیح داد: بنا بر 
این مصوبه، مقرر شد که سه گروه سهامداری در این بورس 
به عنوان سهامداران مشارکت داشته باشند و ۳۵ درصد از 
این سهام در اختیار تشکل های بخش خصوصی خواهد بود 

که توسط اتاق تعاون و اتاق بازرگانی مشخص شده و فعالان 
صنعت ساخت و ساز و ساختمان کشور در آن حضور خواهند 

داشت.
سهامداری  گروه  درصد   ۳۵ کرد:  عنوان  قالیباف اصل 
و غیردولتی است  نهادهای عمومی دولتی  به  نیز مربوط 
در  را  کشور  زمین های  از  عمده ای  بخش  مالکیت  که 
اختیار دارند. ۳۰ درصد از سهام بورس جدید نیز از طریق 
اشخاص  صرفا  که  شد  خواهد  عرضه  عام  پذیره نویسی 
حقیقی می توانند با مشارکت در این پذیره نویسی به عنوان 

سهامدار حقیقی سرمایه گذاری کنند.
وی متذکر شد: سازمان بورس و اوراق بهادار کشور مکلف 
شده است که مقدمات لازم را فراهم کند تا هر چه سریع تر 
زمینه های تاسیس این بورس مهیا شده و حداکثر تا چهار ماه 

آینده، نهایی شود.
مخالفان و موافقان بورس املاک چه می گویند؟

اما در میان این خبرها، گروه هایی موافق راه اندازی بورس 
املاک هستند و گروهی نیز با آن مخالفت می کنند. حسام 
عقبایی، نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک در کافه خبر 
کرد:  عنوان  املاک  بورس  درباره  خبرآنلاین  خبرگزاری 
نگاه داری از درون بانک دارد به بنگاه داری در درون بورس 
منتقل می شود. بورس مسکن چه معنایی دارد؟ اول باید 
شفاف سازی کنند که بورس مسکن چیست! در دنیا یک 

چنین چیزی من ندیدم.
آنچه  و  می شنویم  مسکن  بورس  از  که  آنچه  افزود:  وی 
که می گویند، در دو بخش است. یک بخش هم مربوط به 
صندوق هاست که مردم در صندوق ها سرمایه گذاری کنند 

که در نهایت مردم از این صندوق ها استقبال نخواهند کرد.
عقبایی تصریح کرد: به دلیل این که حاشیه سود قیمت 
مسکن و سرمایه گذاری مسکن را سرمایه گذار مسکن حاضر 
نیست با فرد دیگری تقسیم کند، بنابراین از حالا می گویم 

این طرح شکست خورده است.
نکته  کرد:  عنوان  املاک  مشاوران  اتحادیه  رییس  نایب 
دوم، بحث ورود املاک مازاد بانک ها و وزارتخانه ها و نهادها 
است. این که ما املاک مازاد را در بورس بفروشیم، بنگاه داری 
بنگاه  و  دلال  کار  املاک  فروش  نیست.  بورس  می شود؛ 

است، نه بورس. بورس مسکن باید تعریف شود.
احمد سرحدی، کارشناس بازار مسکن نیز معتقد است: 
فروش متری مسکن در بازار بورس هیچ تاثیری در شرایط 
فعلی بازار مسکن نمی گذارد؛ ضمن اینکه ممکن است بازار 

را با اختلال مواجه کند.
به گفته وی، طرح فروش مسکن در بازار بورس یک طرح 
با  و  اجرا  کشور  در  پیش  سال  حدود ۱۵  و  نیست  جدید 

شکست مواجه شد.
این کارشناس بازار مسکن بیان کرد: دولت با این ذهنیت 
که رونق در بازار بورس یک زمینه مناسبی برای فروش مسکن 
در این بازار فراهم کرده است، اقدام به اجرای طرح مذکور 
کرده، اما این طرح نمی تواند تاثیرات مثبتی از خود به جای 

بگذارد.
سرحدی با اشاره به این که اجرای طرح فروش مسکن در 
بورس مستلزم شروط خاصی است، ادامه داد: هم اکنون 
قیمت گذاری برای هر واحد مسکونی در کشور بر اساس 
نظرات کارشناسان انجام می گیرد و هیچ تعرفه مشخصی 
وجود ندارد، با این وجود، این طرح باید در صورتی در کشور 
اجرا شود که برای قیمت گذاری مسکن تعرفه وجود داشته 

باشد.
وی مطرح کرد: دولت می تواند شرکت های بزرگ ساخت 
مسکن در کشور راه اندازی کند و این شرکت ها با فروش 
سهام خود در بازار بورس اقدام به افزایش سرمایه و ساخت 

مسکن ارزان قیمت در شهرها کنند.
اما حسین سلاح ورزی، نماینده اتاق بازرگانی در شورای 
عالی بورس معتقد است: راه اندازی بازاری به عنوان بازار 
املاک و مستغلات می تواند امکان تامین مالی از طریق 
صندوق پروژه ها برای تکمیل طرح های نیمه تمام دولت را 
فراهم کند و از سوی دیگر برای مردم فرصتی برای پیش خرید 

در بستر شفاف است.
بورس  اندازی  راه  نظر می رسد موضوع  به  به گفته وی، 
املاک و مستغلات در تحلیل های عامیانه به بورس مسکن 
و  نیست  گونه  این  که  حالی  در  است  شده  داده  تقلیل 

کارکردهای گوناگون بیشتری دارد.
بر  گفت:  بورس  عالی  شورای  در  بازرگانی  اتاق  نماینده 
اساس برخی از گزارش ها، املاک مسکونی و تجاری در 
ایران بیش از ۸۰ درصد خالص ثروت را تشکیل می دهد، 
بورس  بخش،  این  در  کارکردها  تنوع  به  توجه  با  بنابراین 

تخصصی در این باره ضرری ندارد.
 سلاح ورزی با اشاره به اینکه فروش متری مسکن، ابزاری 
برای تامین مالی طرح هاست، تصریح کرد: قرار است تعداد 
زیادی سازنده، طرح های متعدد انبوه سازی را تعریف کنند و 
سپس از طریق فروش متری، شفاف تامین مالی شوند. این 
موضوع، عرضه و تقاضا را در بازار مسکن متعادل خواهد کرد.
محسن خدابخش، مدیر نظارت بر بورس و اوراق بهادار نیز 
گفت: اگر شفافیت بر هر کالایی اعم از املاک و مستغلات 
که حاصل قیمت های ناشی از عرضه و تقاضاست به درستی 
و  عاقلانه  قیمت های  تعیین  سبب  می تواند  بگیرد  شکل 

منصفانه شود.
به گفته وی، هر معامله ای که در یک فضا شفاف برای ایجاد 
رقابت رخ دهد قطع به یقین به نفع تمام بخش های اقتصاد 
کشور و معامله گران آن بخشی از دارایی های مالی خواهند 

بود.

۳۰ درصد بورس املاک در اختیار عامه مردم خواهد بود؛

ایمان گزارش می دهد؛بورس املاک، مردم را خانه دار می کند؟

راهکار دولت برای رفع نگرانی از سرعت 
تند رشد بورس

در شرایطی که بسیاری از تحلیل گران نسبت به شیب تند صعود شاخص بورس 
ابزار نگرانی کرده و معتقدند رشد شاخص باید به صورت تدریجی و با اتکا به عوامل 
بنیادین انجام شود، مصوبه دولت درباره افزایش ۲۵ درصدی سهام شناور شرکت ها 

می تواند با جلوگیری از ایجاد حباب در بازار، چنین نگرانی هایی را بر طرف کند.
در تابلوی نمادهای بورسی، اطلاعات مختلفی وجود دارد که می تواند نشان دهنده 
وضعیت شرکت ها باشد. یکی از این اطلاعات، درصد سهام شناور هر شرکت است. 
در واقع در یک دسته بندی، می توانیم سهام شرکت های پذیرفته شده در بورس را به 
دو گروه تقسیم کنیم؛ سهام راهبردی و سهام شناور. تفاوت این دو گروه، در انگیزه 

سهامداران است.
انگیزه سهامدار راهبردی، مشارکت در مدیریت شرکت و به دست آوردن اختیارات 
مدیریتی است و بنابراین، حداقل در کوتاه مدت اقدام به فروش سهام خود نمی کند. 
در مقابل، سهام شناور، در اختیار سرمایه گذاران و معامله گرانی است که با هدف 
کسب سود در بازار حضور دارند. مصوبه اخیر هیات دولت به دنبال افزایش نسبت 
سهام شناور شرکت های تابع دستگاه های دولتی است. بر این اساس، دستگاه های 
اجرایی مکلف شدند با وزات امور اقتصادی و دارایی همکاری لازم را داشته باشند 
تا نسبت سهام شناورر خود را تا پایان مهرماه امسال، حداقل تا ۲۵ درصد افزایش 
دهند. یک کارشناس بازار سرمایه در این باره می گوید، در شرایطی که بسیاری از 
تحلیل گران نسبت به شیب تند صعودی شاخص بورس، ابزار نگرانی کرده و معتقدند 
رشد شاخص باید به صورت تدریجی و با اتکا به عوامل بنیادین انجام شود، این مصوبه 

می تواند برطرف کننده چنین نگرانی هایی باشد.
کشف قیمت واقعی با افزایش سهام شناور شرکت ها

احمد اشتیاقی کارشناس بازار سرمایه در این رابطه به ایرناپلاس گفت: به نظر 
می رسد تصمیم درباره افزایش سهام شناور شرکت های بورسی می تواند از رشد 
یک باره و هیجانی شاخص جلوگیری کرده و همزمان به گسترش بازار و به دنبال آن، 
کشف قیمت بهتر در بازار بینجامد و اختیار قیمت سهم را از سهامدار عمده بگیرد. 
افزایش شناوری سهم تا جایی که مدیریت شرکت ها را تحت شعاع قرار ندهد، هیچ 

آسیبی به بازار نمی رساند.
این کارشناس بازار سرمایه درباره تأثیر افزایش سهام شناور بر مدیریت شرکت ها 
درصد   ۳۳ تا  شرکت،  در  مدیریتی  تغییرات  بدون  شناور،  سهام  افزایش  گفت: 

امکان پذیر است و مدیریت می تواند اختیارات خود در مجامع را حفظ کند.
وی افزود: اگر مدیریت بخواهد اختیار تصمیم گیری در مجمع عمومی فوق العاده 
را که موضوع های شرکت در آن با دو سوم آرا به تصویب می رسد حفظ کند، باید مازاد 
بر آن، سهم شناور داشته باشد. در این صورت قاعده سهامی عام نیز بر آن جاری 
خواهد شد. بنابراین، برای حفظ ۶۷ درصد آرای مجمع عمومی فوق العاده، منطقی 
است که شناوری سهام شرکت ها تا ۳۳ درصد افزایش یابد. با همین قاعده، همزمان 

با حفظ اختیارات مدیریتی خود می تواند حمایت خود از سهم را نیز دنبال کند.
هدف مشترک عرضه اولیه و شناورسازی سهام

این کارشناس بازار سرمایه درباره آثار افزایش سهام شناور شرکت ها بر گسترش بازار 
سهام گفت: هدف ما، توسعه و تعمیق بازار سرمایه است. این هدف می تواند با عرضه 
اولیه و افزایش شناوری سهام محقق شود. وی درباره آثار مشترک این دو توضیح داد: 
شما می توانید ۱۰ درصد از سهام شرکتی را در قالب عرضه اولیه به فروش برسانید یا 
سهام شناور شرکتی را که پیش از این در بورس عرضه شده افزایش دهید. هر دوی 
روش یک خاصیت دارند و به توسعه بازار سرمایه و جذب منابع جدید کمک می کنند.

حباب شکن بازار سهام
اشتیاقی درباره مزایای افزایش سهام شناور شرکت های بورس گفت: این موضوع 
روی  آمده،  سهام  بازار  به  اولیه  عرضه  در  که  ورودی  پول  جریان  نمی دهد  اجازه 
سهم های کنونی انباشته شده و سبب تشکیل حباب شود زیرا توجه فعالان بازار را به 
سهم هایی که در ارزش ذاتی و زیر ارزش ذاتی خود معامله می شوند، سوق می دهد.

این کارشناس بازار سرمایه، شرایط کنونی بورس را آماده پذیرش این مصوبه دانست 
و گفت: اگر شرایط بازار به گونه ای بود که فروشنده ها بیشتر از خریداران بودند، شاید 
کشش بازار را برای جذب این عرضه های شناور کافی نمی دانستیم، اما در شرایط 
کنونی که سهم ها تقریباً از ارزش ذاتی خود عبور کردند، با عرضه این سهام می توان از 
شکل گیری حباب جلوگیری کرد. وی افزود: این موضوع می تواند از رشد غیرمنطقی 
شاخص نیز جلوگیری کند و روند مدیریت  شده و کنترل  شده ای را برای رشد شاخص 

رقم بزند.
اثرگذاری بر کاهش فشار روی هسته معاملات

این  و  دهد  افزایش  را  معاملات  تعداد  می تواند  شرکت ها  شناور  سهام  افزایش 
موضوع، ارتباط مستقیمی با ظرفیت زیرساخت فناوری اطلاعات و هسته معاملات 
دارد. اشتیاقی با تاکید بر اینکه »زیرساخت های کنونی، کشش این حجم از معاملات 
را ندارد«، گفت: در حال حاضر روزانه نزدیک به یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر از سامانه 
معاملات آنلاین استفاده می کنند؛ این سامانه برای این تعداد کاربر و این حجم 
تراکنش ایجاد نشده بود. وی تاکید کرد، لازم است برآوردی نسبت به افرادی که به 
تازگی به معاملات آنلاین اضافه می شوند داشته باشیم. در یک سال گذشته تعداد 
یک میلیون نفر به کاربران سامانه معاملات آنلاین اضافه شده است. اگر قرار باشد 
روند ورود افراد به همین صورت باقی بماند، هسته معاملات کشش این حجم از 
متقاضیان را نخواهد داشت. این کارشناس بازار سرمایه درباره »کارگزار محور شدن 
معاملات« برای بهبود زیرساخت  نیز گفت: پیشنهادی که درباره انجام معاملات در 
داخل کارگزاری و بدون ارسال به هسته مطرح شده، می تواند راهگشا باشد. این نوع 
معاملات، که به معناری کارگزارمحور شدن معاملات است نیاز به نرم افزارهای خاص 
خود دارد. در این روش، اگر خریدار و فروشنده یک سهم از یک کارگزاری یکسان 
استفاده  کنند، معامله بین این دو، بدون ارسال به هسته معاملاتی و در خود کارگزاری 
انجام می شود. عملیاتی شدن این پیشنهاد، می تواند تا حدودی فشار وارد بر هسته 

معاملات را کاهش دهد و مسأله تأخیر در ارسال سفارش ها را حل کند.

رییس بنیاد مستضعفان:

سهام ۲۰ شرکت بنیاد مستضعفان
 در بورس عرضه می شود

 رییس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه ۲۰ شرکت دیگر بنیاد وارد بورس خواهند 
شد، گفت: در سه سال آینده همه شرکت های بنیاد که قابلیت بورسی شدن دارند، 

در بازار سرمایه عرضه می شوند.
بنیاد  ساختمان  محل  در  که  خبری  نشست  در  دوشنبه  روز  فتاح«  »پرویز 
مستضعفان برگزار شد به ارائه گزارش عملکرد یک ساله بنیاد پرداخت و اظهار 
داشت: برنامه مصوب سال ۹۸ بنیاد با ۳۴ درصد رشد نسبت به ۹۷ محقق شده 
است و درآمد فروش کل بنیاد ) درآمد بنیاد در سال ۹۸ ( رقم ۳۶ هزار میلیارد 

تومان بود. 
وی گفت: سود عملیاتی ناخالص بنیاد قبل از کسر مالیات ۷ هزار میلیارد تومان بود 
که حدود ۱۰۰۰ میلیارد تومان این رقم مالیات خواهد بود و بقیه بین ما و شرکا و سهام 
داران تقسیم می شود که ۴۰ درصد سهم شرکا و سهام داران غیربنیادی است و ۶۰ 

درصد هم باید احصا شود که به محرومیت زدایی اختصاص یابد.

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۵۸۵/1
بدینوسیله به آقای سجاد زواری قینرجه، نام پدر: حسین تاریخ تولد: ۱۳۵۹/۰۶/۱۵ شماره ملی: ۲۹۴۹۲۱۵۶۳۷ 
شماره شناسنامه: ۱۶۱۲ از قم بدهکار سند ازدواج شماره ۵۴۰۰ مورخ ۱۳۷۶/۰۶/۰۳ دفتر ازدواج ۳۲ قم ابلاغ می گردد 
که خانم ربابه صفری ینگی کند نام پدر: قنبر، باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه به میزان مبلغ ۱۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
که وفق تبصره یک ماده ۱۰۸۲ قانون مدنی به نرخ روز به مبلغ ۳۸۳/۴۴۶/۵۸۴ ریال مقوم گردیده است مبادرت به صدور 
اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۵۸۵/۱ )با شماره بایگانی ۹۹۰۰۶۲۹( در شعبه اجرای ثبت 
قم در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. 
لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر می گردد 
لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر 
اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت 

بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

-------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰1۰۵۴/1

بدین وسیله به وراث مرحوم سید محمد خلیلی یزدی به نام های ۱( خانم پریسا خلیلی یزدی نام پدر: محمد تاریخ تولد: 
۱۳۶۱/۰۴/۲۲ شماره ملی: ۰۳۸۳۸۳۳۵۶۶ شماره شناسنامه: ۱۵۱۹ و ۲( آقای سید مهدی خلیلی یزدی نام پدر: سید 
محمد تاریخ تولد: ۱۳۵۷/۰۶/۲۵ شماره ملی: ۰۳۸۴۶۳۸۸۱۳ شماره شناسنامه: ۹۳۹ و ۳( خانم مینا خلیلی یزدی نام 
پدر: محمد تاریخ تولد: ۱۳۶۹/۰۸/۲۸ شماره ملی: ۰۳۷۰۳۶۶۴۴۱ شماره شناسنامه: ۰۳۷۰۳۶۶۴۴۱ و ۴(خانم صغرا 
نائینی زاده لباف نام پدر: حسین تاریخ تولد: ۱۳۱۲/۰۷/۰۳ شماره ملی: ۰۳۸۰۴۱۰۶۷۲ شماره شناسنامه: ۴۰۸۷۵، 
بدهکاران پرونده کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۱۰۵۴/۱ )با شماره بایگانی ۹۹۰۱۱۳۷( که برابر گزارش مامور ابلاغ اداره 
پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر سند ازدواج شماره ۹۶۵۹ دفتر ازدواج ۱۲ قم بین مورث شما )مرحوم آقای 
سید محمد خلیلی یزدی( و خانم حوری بیان معماری مبلغ ۶۰۰/۰۰۰ ریال که وفق تبصره یک ماده ۱۰۸۲ قانون مدنی به 
نرخ روز به مبلغ ۹۷۵/۱۲۰/۰۰۰ ریال مقوم گردیده است بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست 
صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸/۱۹ 
آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط 
یک نوبت در روزنامه ایمان درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت 

بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

-------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۹۹۲/1

بدین وسیله به آقای مهدی صالحی نام پدر: غلامعلی تاریخ تولد: ۱۳۵۳/۰۴/۲۰ شماره ملی: ۰۰۶۶۰۷۸۳۷۷ شماره 
شناسنامه: ۵۱۵۶، از قم بدهکار سند ازدواج شماره ۲۱۹۳ مورخ ۱۳۷۷/۱۰/۱۶ دفتر ازدواج ۲۱ قمابلاغ می گردد که 
خانم سمیه شکری، فرزند: ابوالقاسم باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه تعداد یکصد عدد سکه تمام بهار آزادی و مقدار 
سی مثقال طلای ۱۸ عیار و هزینه یک فقره سفر زیارتی حج تمتع مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 
۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۹۹۲/۱ )با شماره بایگانی ۹۹۰۱۰۶۹ در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما 
مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده 
۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر میگردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار 
این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد 

شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

-------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰1۰1۵/1

بدینوسیله به ورثه مرحوم علی رضا شعبانی فرد ۱( اصغر شعبانی فرد، نام پدر: عباس تاریخ تولد: ۱۳۲۸/۱۰/۲۶ شماره 
ملی: ۰۳۸۱۱۴۳۳۷۶ شماره شناسنامه: ۴۹۰ و ۲( محمد ماهان شعبانی فرد، نام پدر: علیرضا تاریخ تولد: ۱۳۹۵/۰۶/۰۹ 
شماره ملی: ۰۳۷۵۲۰۳۱۴۱ شماره شناسنامه: ۰۳۷۵۲۰۳۱۴۱ با قیمومت اصغر شعبانی فر، و ۳( کبری رضازاده اصفهانی 
نام پدر: مرتضی، تاریخ تولد: ۱۳۲۹/۰۷/۰۱ شماره ملی: ۰۳۸۱۵۱۵۶۸۰ شماره شناسنامه: ۴۶۳۱ و ۴( معصومه صفرزاده 

نام پدر: غلامعلی تاریخ تولد: ۱۳۶۸/۱۲/۲۷ شماره ملی: ۰۳۷۰۳۳۲۰۶۷ شماره شناسنامه: ۰۳۷۰۳۳۲۰۶۷ از قم 
وراث بدهکار سند ازدواج شماره ۱۴۱۷۵ مورخ ۱۳۸۹/۱۲/۰۸ دفتر ازدواج ۲۹ قم ابلاغ می گردد که خانم معصومه 

صفرزاده نام پدر: غلامعلی باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه تعداد ۳۰۰ عدد سکه تمام بهار آزادی مبادرت به صدور 
اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۱۰۱۵/۱ )با شماره بایگانی ۹۹۰۱۰۹۸( در شعبه اجرای ثبت قم 
در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا 
حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر میگردد لذا لازم 
است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت 
عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت 

اموال( منتشر نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

-------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۸۴6/1

بدین وسیله به آقای سید کمال موسوی نام پدر: سید جلال تاریخ تولد: ۱۳۷۰/۰۸/۲۷ شماره ملی: ۴۳۱۰۴۹۲۷۱۱ 
شماره شناسنامه: ۴۳۱۰۴۹۲۷۱۱ از قم بدهکار سند ازدواج شماره ۹۵۸ مورخ ۱۳۹۳/۰۵/۱۷ دفتر ازدواج ۴۸ قم ابلاغ 
می گردد که خانم زهرا رهنما نام پدر: حبیب، باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه به میزان تعداد ۷۲ عدد سکه طلای 
تمام بهار ازادی مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۸۴۶/۱ )با شماره بایگانی 
۹۹۰۰۹۱۸( در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار 
نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق 
الذکر در روزنامه منتشر می گردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت 
به پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و 

آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم

مهدی روزخوش
-------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۹۸۹

بدینوسیله به آقای صدراله یزدیان ثابت نام پدر: علی تاریخ تولد: ۱۳۲۷/۰۷/۰۷ شماره ملی: ۰۳۸۵۸۸۳۳۳۱ بدهکار 
پرونده کلاسه ۹۹۰۱۰۶۶ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 
۹۴۶۵۵۵۵۹۵۴ بین شما و بانک ملت مبلغ ۱۵۸۴۸۶۹۱۶ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۳/۱۸ مبلغ ۱۲۰/۷۸۵ریال 
به آن اضافه میگردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات 
قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما 
ابلاغ می گردد ازتاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف 
مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات 

علیه شما تعقیب خواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

-------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰1۰۲1

بدین وسیله به ۱(آقای حسین نظام آبادی نام پدر: حسن تاریخ تولد: ۱۳۴۴/۰۱/۲۰ شماره ملی: ۰۰۳۵۹۲۷۶۷۴ شماره 
شناسنامه: ۱۸۰۰۰ و ۲( آقای محسن آشورلو نام پدر: حسین تاریخ تولد: ۱۳۶۳/۰۴/۰۶ شماره ملی: ۰۳۸۳۹۲۷۱۸۸ 
شماره شناسنامه: ۲۱۷۵ بدهکاران پرونده کلاسه ۹۹۰۱۱۰۴ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می 
گردد که برابر قرارداد شماره ۹۵۶۱۵۲۱۲۸۴ بین شما و بانک ملت مبلغ ۹۱۹۵۱۹۴۱ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۹ 
مبلغ ۴۴/۰۹۰ ریال به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه 
نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای 
مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در 
روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری 

عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش
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دبیر کمیته ورزش و جوانان کنگره ملی شهدای قم  خبرداد:

میزبانی قم از مسابقات کشتی 
جام یادگار امام

 دبیر کمیته ورزش و جوانان کنگره ملی شهدای قم گفت: با پیگیری های 
انجام شده و موافقت فدراسیون کشتی، میزبانی از مسابقات بین المللی کشتی 
جام یادگار امام در صورت فراهم شدن شرایط، امسال به میزبانی قم و برای 

گرامیداشت شهدای این استان برگزار می شود.
سرهنگ علی بهلولی روز یکشنبه در حاشیه برگزاری کمیته ورزش و جوانان 
در  قم  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  جلسات  سالن  در  قم  شهدای  ملی  کنگره 
گفت وگویی بابیان اینکه استان قم پایه گذار مسابقات بین المللی کشتی جام 
یادگار امام در کشور است، ادامه داد: به دلیل برنامه ریزی برای برگزاری دومین 
کنگره ملی شهدای قم در سال جاری،  این مسابقات پس از سال ها وقفه به 

میزبانی این استان برگزار می شود.
وی ادامه داد: تمام موافقت های لازم در این زمینه انجام شده و تمام ظرفیت های 
لازم برای برگزاری این مسابقات در استان وجود دارد ولی وضعیت برگزاری این 

رقابت ها بستگی به شرایط کشور به دلیل شیوع کرونا دارد.
دبیر کمیته ورزش و جوانان کنگره ملی شهدای قم افزود: به دلیل شرایط ناشی 
از شیوع کرونا، بخش زیادی از برنامه های این کمیته متناسب با این وضعیت 
برگزاری  برای  مجازی،  فضای  ظرفیت های  از  استفاده  که  برنامه ریزی شده 

مسابقه های متنوع در دستور کار است.
بهلولی با اشاره به تقدیم ۶ هزار  و ۲۰۰ شهید از قم به انقلاب اسلامی گفت: 
از این تعداد ۳۲۰ شهید، ورزشکار بوده اند که از این میان ۱۲ شهید مدافع حرم و 

چهار شهید امنیت است.
وی برنامه ریزی برای تولید آثار فرهنگی و هنری پیرامون شهدای ورزشکار را 
ازجمله مصوبه های این کمیته دانست و ادامه داد: با توجه به تکمیل اطلاعات 
پیرامون شهدای استان، امکان برنامه ریزی برای تولید محتوا پیرامون شهدا به ویژه 

شهدای ورزشکار فراهم شده است.
شهدای  ملی  کنگره  ستاد  کلان  برنامه ریزی  اساس  بر  داد:  ادامه  بهلولی 
هنری  و  اجتماعی  ورزشی،  فرهنگی،  فعالیت های  و  محتواها  تمام  استان، 
جوانان  و  ورزش  کمیته  دلیل  همین  به  باشد  شهدا  محوریت  با  باید  استان 
به عنوان یکی از کمیته های ۱۷ گانه این کنگره برنامه های گسترده و متنوعی 

در دستور کار دارد.
وی افزود: برگزاری پنجمین یادواره شهدای ورزشکار قم، نام گذاری مکان های 
ورزشی استان به نام شهدای دفاع مقدس، مدافع حرم و سرداران شهید، تجلیل 
از خانواده شهدای ورزشکار، تهیه مستندهایی پیرامون شهدا و تصویب و ترسیم 

تمثال شهدا در فضاهای ورزشی ازجمله اقدام های برنامه ریزی شده است.
دبیر کمیته ورزش و جوانان کنگره ملی شهدای قم با اشاره به احتمال تعویق این 
کنگره به سال آینده اظهار داشت: برگزاری اجلاسیه به عنوان جمع بندی تمام 
اقدام هایی است که پیرامون شهدای استان تولیدشده است و تولید آثار و محتوا 
پیرامون شهدایی که از ماه ها قبل آغازشده، همچنان متناسب با این شرایط ادامه 

دارد.
دومین کنگره ۶ هزار شهید قم با شعار »قم، سرآمد شهادت و سرافزاری« قرار 

است در اواخر سال جاری در این استان برگزار شود.
همچنین در حاشیه برگزاری این کمیته از خانواده شهید مدافع حرم؛ شهید 

ابراهیم رشید تجلیل شد.

مجید روان ستان

مدیر  نقش  گفت  می توان  جرأت  به  و  است  راه  در  نقل وانتقال  فصل   
برنامه ها)ایجنت( تا باز شدن این پنجره بسیار مهم جلوه می کند. مدیر برنامه موفق 
کسی است که برای موکلش به بهترین شیوه ممکن بازار گرمی کند؛ مانند آنچه 
این روزها »عبدالغفار فالی رمضانی« مدیر برنامه مقدونیه ای سردار آزمون انجام 

می دهد!
رمضانی که به او »مینو رایولا«ی شرقی نیز می گویند، شرکت کارگزاری »لیان 
اسپرت« را نیز اداره می کند و با بازیکنان زیادی همکاری دارد که دو تن از آنها سردار 

آزمون و مارک ویلموتس هستند.
از شیوه بستن قرارداد ویلموتس با تیم ملی کشورمان هم که با خبر هستید که 
جنجال زیادی به پا کرد و اکنون این مربی بلژیکی درخواست مبلغ ۶ میلیون یورو 

غرامت کرده است.
البته مینو رایولا، هلندی - ایتالیایی یکی از پرنفوذترین مدیر برنامه های دنیای 

فوتبال محسوب می شود.
خط و نشان برای منتقدان

در سال های اخیر به ویژه از سال گذشته، اخبار مختلفی از پیوستن سردار آزمون 
به باشگاه های اسپانیایی، ایتالیایی و انگلیسی در رسانه ها منتشر شده است. اینکه 
تیم هایی همچون، بارسلونا، اتلتیکو مادرید، سویا، آرسنال، لیورپول، وست هام، 
لستر، اورتون، کریستال پالاس، ولورهمپتون، یوونتوس، لاتزیو، میلان و ناپولی به 
طور جد خواهان به خدمت گرفتن آزمون شده اند، برای ما ایرانی ها بسیار مسرت 

بخش است؛ اما به اسامی تیم ها نگاه کنید؛ آیا این اخبار واقعیت دارد؟
اگر چنین است چرا »سردار« همچنان در لیگ روسیه حضور دارد!؟

نکته بعدی اینکه اگر این اخبار واقعیت دارد پس چرا سردار آزمون در چند هفته 
گذشته حواشی هایی را رقم زده و به جای عذرخواهی برای منتقدانش خط ونشان 
می کشد؟ می دانیم بازیکنی که مورد توجه تیم های بزرگ قرار می گیرد هرگز دنبال 

حاشیه  نمی رود.
مانعی به نام بردیف

از طرفی رسانه های روسیه با توجه به همین شایعه ها از قول مسئولان باشگاه 
زنیت عنوان کردند که این باشگاه قصد فروش آزمون را ندارد و به همین دلیل 
مبلغ ۴۰ میلیون یورو را برای صدور رضایت نامه او تعیین کرده است که بعید به نظر 

می رسد باشگاهی حاضر به دادن چنین پولی شود.
آزمون در آذرماه ۱۳۹۱ در حالی  که ۱۷ ساله بود بدون تجربه بازی در لیگ برتر 
ایران به باشگاه روبین کازان روسیه پیوست. شایعه های زیادی پیرامون سردار آزمون 
مطرح شده، از جمله قرارداد ۱۰ ساله داخلی با قربان بردیف، کاشف استعدادش 
و مربی او در فوتبال روسیه. ادعایی که به اثبات نرسیده اما آن را مانع پیوستنش به 

تیم های بزرگ اروپایی دانسته اند.
اشتباه بزرگ سردار

از نظر کارشناسان فوتبال، بزرگ ترین اشتباه  سردار آزمون، توافق با »عبدالغفار 
فالی رمضانی« مدیر برنامه مقدونیه ای و شرکت کارگزاری »لیان اسپرت« است. 
رمضانی که به دلیل پولشویی در اسپانیا تحت تعقیب قرار گرفته بود، با توجه به 
رسانه هایی که در اختیار دارد بازار گرمی می کند، اما کار او چیزی جز ستاره سوزی 

ملی پوش ایرانی نیست.
تیم های ایرانی هیچ نشانی از فوتبال روز دنیا ندارند و از سرمایه های ارزشمند تیم 
خود خبر ندارند؛ به طوری که امروز هیچ فوتبالیستی از کشور ما در تیم های بزرگ 
اروپا توپ نمی زند. سردار آزمون می کوشد به سقف آرزوهایش یعنی بازی در رئال 

مادرید برسد. اما او این روزها اسیر حاشیه ها شده است.
نقل وانتقال ها  در  اساسی  موضوع  چند  به  ابتدا  مساله،  این  واکاوی  برای 

می پردازیم.
نقل وانتقالات از نظر اقتصادی

در حالی که شایعه های زیادی از پیوستن سردار به سایر تیم ها بر سر زبان ها افتاده 
و مذاکرات در جریان است، اما سوالی که پیش می آید اینکه نقل وانتقالات برای 

تیم ها و خود بازیکن از جنبه اقتصادی چگونه اتفاق می افتد؟
برای آگاهی از این موضوع، نقطه نظرات »جیک کوهن« وکیل ورزشی که با 
بزرگان فوتبال همکاری داشته و روی تعدادی از معاملات سطح بالای دنیای فوتبال 
کار کرده و تعدادی از تصورات رایج و غلط در مورد نقل وانتقال ها را افشا کرده است 

را مرور می کنیم.
برای انجام گرفتن یک انتقال، غالباً سه مذاکره کلیدی در آن واحد انجام می شود. 
مذاکره بین باشگاه خریدار و باشگاه فروشنده در مورد قیمت انتقال، مذاکره بین 
باشگاه خریدار و مدیربرنامه های بازیکن در مورد شرط های بازیکن و مذاکره بین 

باشگاه خریدار و مدیر برنامه ها در مورد سهم مدیر برنامه ها از این انتقال.
مذاکرات از طریق  واتساپ

از نظر تکنیکی، باشگاه فروشنده باید به باشگاه خریدار اجازه دهد در مورد انتقال 
احتمالی بازیکن با او صحبت کند، اما در واقعیت، اکثراً واسطه هایی وجود دارند 
که بین باشگاه خریدار و بازیکن ارتباط برقرار می کنند تا پیش از گرفتن اجازه نامه 
رسمی از باشگاه فروشنده، از میزان تمایل بازیکن برای پیوستن به تیم شان مطلع 

شوند.
این کار ممکن است حرکتی غیرحرفه ای تلقی شود و حتی ممکن است باشگاه 
خریدار به مذاکرات پنهانی با بازیکن متهم شود. این دقیقاً همان اتفاقی است که 
در مورد باشگاه لیورپول و ویرجیل فن دایک مدافع باشگاه ساوتهمپتون رخ داد. به 
همین دلیل بیشتر مذاکرات از طریق  واتساپ و به صورت تلفنی انجام می شود. 
برخی از توافق ها به دلیل طولانی شدن مذاکرات بین باشگاه ها در مورد جزئیات 

انتقال و یا بین باشگاه خریدار و بازیکن ممکن است مدت ها به طول بیانجامد.
فروش پیراهن بازیکن

باشگاهی که یک ستاره را به خدمت گرفته می تواند مبلغ خرج شده را با فروش 
پیراهن بازیکن جبران کند. در حقیقت این موضوع با واقعیت فاصله زیادی دارد. 
قرارداد پیراهن ها به مانند قدیم، سنتی بسته نمی شود و امروزه این قراردادها تحت 

لیسانس هستند.
این نوع قرارداد، تولیدکنندگان لباس را قادر می سازد از برند باشگاه استفاده کنند 
و پوشاک تولیدی با برند باشگاه را بفروشند. علاوه بر این، خرید یک ستاره جدید 

آن طور که مردم فکر می کنند سبب فروش بیشتر پیراهن های باشگاه نمی شود. 
اگرچه معمولًا فروش پیراهن ها در کشوری که بازیکن تازه خریداری شده از آنجا 
آمده، اندکی افزایش پیدا می کند، اما افرادی که تصمیم داشتند پیراهن باشگاه 
را بخرند، تصمیم می گیرند لباسی با نام بازیکن جدید را بگیرند و دیگر پیراهن 

بازیکنان سابق باشگاه را نمی خرند.
بیشترین درآمد باشگاه ها

قرارداد پیراهن باشگاه ها معمولًا محل تامین بیشترین درآمد باشگاه ها به حساب 
می آید. تولیدکنندگان به باشگاه ها پول نمی دهند تا آرم کوچکی از آنها روی لباس 
باشگاه چاپ شود، بلکه آنها در حال سرمایه گذاری هستند که سودآوری خوبی 

داشته باشد.
شاید این سوال در ذهن شما نقش ببندد چرا باشگاه ها، شخصا دست به تولید 

پیراهن های یشان نمی زنند و همه سود را برای خودشان برنمی دارند؟
جواب ساده برای این پرسش این است که آنها باشگاه های فوتبال هستند و نه 
تولیدی پوشاک. آنها شبکه های لازم توزیع اجناس در سرتاسر جهان برای فروش 
صدها، هزاران و در برخی موارد میلیون ها پیراهن در سال را در اختیار ندارند. 
باشگاه های فوتبال به چنین منابعی دسترسی ندارند؛ حتی بزرگ ترین  باشگاه های 
جهان نیز در مقایسه با تولیدکنندگانی مثل نایک و آدیداس بسیار کوچک هستند.

مبلغ خالص خرج شده
تاکنون عبارت مبلغ خالص خرج شده توسط باشگاه به گوشتان خورده؟ این 
یعنی مبلغی که باشگاه در آن پنجره نقل وانتقالات صرف خریدوفروش بازیکن 

می کند.
وقتی صحبت از تجارت و اقتصاد باشگاه باشد، هیچ کدام از باشگاه ها مبلغ 
خالص خرج شده را وارد حساب های خود نمی کنند. یکی دیگر از باورهای غلط 
این است که باشگاه ها فقط روی مبالغ نقل وانتقال ها تکیه دارند و حقوق بازیکنان 
را وارد حساب و کتاب های باشگاه نمی کنند؛ اما واقعیت این است که باشگاه ها 
مبالغ  تا  می کنند  صرف  غرامت ها  پرداخت  و  حقوق ها  روی  را  بیشتری  پول 

نقل وانتقال ها.
به ندرت پیش می آید یک مربی روی جزئیات کلیدی قراردادها دست داشته 

باشد. علاوه بر این، مبالغ قراردادها در دوران قرارداد بازیکن به صورت تدریجی 
پرداخت می شود.

محاسبه مبلغ هزینه
اگر باشگاهی یک بازیکن را به مبلغ ۵۳ میلیون پوند و با قراردادی ۵ ساله به 
خدمت بگیرد، مبلغ انتقال آن بازیکن ۱۰.۶ میلیون پوند به ازای هر سال ثبت 
خواهد شد و نه ۵۳ میلیون پوند در این فصل. در واقع باشگاه همه ۵۳ میلیون پوند 
را در دفاتر هزینه امسال خود ثبت نخواهد کرد. بلکه مبلغ سالیانه، در دفاتر هزینه 
ثبت می شود. هنگام محاسبه مبلغ هزینه شده، به جز مبلغ انتقال این بازیکن 
باید حقوق دریافتی او را نیز مورد محاسبه قرار داد. همچنین مبالغی مانند حق 
تصویر، پاداش ها، غرامت فسخ قرارداد و ... را باید نیز حساب کرد که باعث می شود 

هزینه های این بازیکن از ۲۰۰ هزار پوند در هفته هم فراتر رود.
اقساط از پیش تعیین شده

باشگاه هایی که توانایی مالی کافی دارند معمولًا همه مبلغ انتقال را در همان 
ابتدای عقد قرارداد پرداخت می کنند. زیرا این کار به سود باشگاه فروشنده است و 
برای باشگاه  خریدار نیز می تواند به صرفه تر باشد؛ اما برای انتقال هایی با مبالغ بالا، 
معمولًا پول در اقساطی از پیش تعیین شده در یک یا دو سال پرداخت می شود. 
این کارها از اصول حسابداری محسوب می شود و همه باشگاه ها در لیگ های برتر 
اروپا و بسیاری دیگر از باشگاه های جهان انجام می دهند و انجام این محاسبات به 

خصوص برای تجاوز نکردن از قوانین جوانمردانه مالی فیفا بسیار ضروری است.
بند آزادسازی بازیکن

احتمال دارد این پرسش مطرح شود که اگر باشگاهی برای آزادسازی بازیکنش، 
بندی در قراردادش ثبت کرده باشد، چگونه عمل می کند؟

گاهی یک بازیکن بند آزادسازی در قرارداد خود دارد و باشگاهی پیشنهادی 
به اندازه همان پول ثبت شده در بند آزادسازی، به باشگاه پیشنهاد می دهد؛ 
اما معمولًا آن بازیکن هیچ وقت به باشگاهی که مبلغ آزادسازی را پیشنهاد داده 
نمی رود. آن هم به این دلیل که دو نوع بند آزادسازی داریم؛ بند آزادسازی واقعی 
که به آن بند آزادسازی »با حسن نیت« می گویند. در بند آزادسازی واقعی، صاحب 
بازیکن را مجبور می کنند او را به باشگاهی بفروشد که به شرایط ذکر شده در بند 

آزادسازی عمل می کند. این شرایط می توانند در هر قرارداد متفاوت باشند.
بند آزادسازی با حسن نیت

معمولًا باشگاه ها سعی می کنند این بند را طوری تنظیم کنند که باشگاه رقیب 
نتواند آن را فعال کند. به طور نمونه شاید یک باشگاه لیگ برتری شرطی تعیین کند 
که دیگر باشگاه های لیگ برتری، مجاز به فعال کردن بند آزادسازی بازیکن  نباشند. 
به طور نمونه باشگاه های پرتغالی برای فروش بازیکن خود به دیگر باشگاه های 
پرتغالی، سه تا چهار برابر مبلغی که برای فروش آن بازیکن از باشگاه های خارج 
از کشور می گیرند را طلب می کنند. بند آزادسازی با »حسن نیت« در حقیقت 
بی معناست زیرا فقط باشگاه صاحب بازیکن را مجبور می کند تا پیشنهاد باشگاه 
پیشنهاد دهنده را در نظر بگیرد و با باشگاه خریدار برای فروش احتمالی بازیکن 

وارد مذاکره شود.
با این توضیحات متوجه خواهید شد سردار آزمون آیا می تواند شرایط فوق را 

داشته باشد تا در تیم های بزرگ بازی کند یا خیر.
در واقع ایران همانند کشورهای شرق آسیا نیست که با انتقال آزمون به یک 
باشگاه دیگر، پیراهن او مشتاقانه خریداری شود. از طرفی سردار تحت تعهدی 
است باید به آن پایبند باشد؛ در واقع به این مساله باید بند آزادسازی باشگاه زنیت 
سن پترزبورگ که ۳۵ تا ۵۰ میلیون یورو است نیز اضافه شود. آزمون در پنج و نیم 

فصل حضور در لیگ روسیه، در ۱۵۴ مسابقه ۴۲ گل به ثمر رسانده است.
او با زدن ۱۷ گل به صورت مشترک به همراه آرتم زیوبا، هم تیمی خود علاوه بر 
کسب عنوان قهرمانی، آقای گل لیگ روسیه شد تا پس از علیرضا جهانبخش به 
دومین بازیکن ایرانی تبدیل شود که در یک لیگ خارجی به این مهم رسیده است.
آزمون با قراردادی به مدت سه فصل و نیم و ۱۲ میلیون یورویی راهی زنیت 
سن پترزبورگ شد. او برای هر سال رقمی در حدود ۳ میلیون یورو دستمزد خالص و 

یک میلیون یورو پاداش بر اساس بردها، قهرمانی ها و گلزنی ها می گیرد.

چرا انتقال آزمون محقق نمی شود؟

موانع بزرگ سردار برای حضور در تیم های بزرگ

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۹۸6/1
بدین وسیله به آقای حجت طاهری نسب فرد نام پدر: حسن تاریخ تولد: ۱۳۴۳/۱۰/۱۰ شماره ملی: ۰۰۳۵۹۵۲۵۸۱ 
شماره شناسنامه: ۲۰۴۹۳ بدهکار پرونده کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۹۸۶/۱ بشماره بایگانی ۹۹۰۱۰۶۳ که برابر 
گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر سند رهنی شماره ۲۴۱۲۷-۱۳۹۶/۰۶/۳۰ دفترخانه ۳۰ قم 
بین شما و بانک ملت مبلغ ۶۲۶/۷۹۵/۴۳۳ ریال بابت اصل بدهی و خسارت تاخیر و نیز روزانه مبلغ ۳۳۸/۱۹۷ ریال که از 
تاریخ ۹۹/۲/۱۵ تا یوم الادا به اصل بدهی اضافه می گردد، بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه، بستانکار درخواست 
صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین 
نامه اجرای مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک 
نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی 

دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------
اگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۸۲۸/1

بدینوسیله به خانم نرگس نیک سخن شیرازی، نام پدر: علی نقی تاریخ تولد: ۱۳۵۹/۰۶/۲۰ شماره ملی: ۰۳۸۴۶۷۳۶۳۵ 
شماره شناسنامه: ۲۴۵۵ بدهکار پرونده کلاسه ۹۹۰۰۸۹۸ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد 
که برابر قراداد شماره ۹۴۱۳۴۵۵۱۷۳۱ بین شما و بانک ملت مبلغ ۸۳۹۶۲۸۰۲ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۳/۲۶ مبلغ 
۴۳/۰۵۳ ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه می گردد( و تا یوم الاداء به آن اضافه میگردد بدهکار می باشید که بر اثر 
عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء 
مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ 
ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 

و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۹7۵/1

ملی:  شماره   ۱۳۵۱/۰۱/۰۱ تولد:  تاریخ  جعفر  پدر:  نام  کرکانی،  کاشانی  محمدعلی  آقای  بدهکار  به  بدینوسیله 
۰۳۸۱۸۸۹۲۴۶ شماره شناسنامه: ۴۷۲۲ پرونده کلاسه ۹۹۰۱۰۵۲ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید 
ابلاغ می گردد که برابر قرارداد شماره ۹۸۷۸۲۶۹۴۷۷ بین شما و بانک ملت مبلغ ۹۸۷۸۲۶۹۴۷۷ ریال که روزانه از تاریخ 
۱۳۹۹/۰۴/۰۹ مبلغ ۲۶۰/۳۰۷ ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه می گردد( و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد 
بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و 
بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ 
انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز 
نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما 

تعقیب خواهد شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۹7۴/1

بدینوسیله به رضوان جلیلی قزلگچی، نام پدر: سیفعلی تاریخ تولد: ۱۳۴۹/۰۷/۰۱ شماره ملی: ۶۰۲۹۵۰۹۸۴۵ شماره 
شناسنامه: ۱۲۶ بدهکار پرونده کلاسه ۹۹۰۱۰۵۱ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر 
قرارداد شماره ۹۳۲۱۱۹۱۱۲۵۴ بین شما و بانک ملت مبلغ ۴۵۹۲۴۳۴۸۵ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۳/۱۱ مبلغ 
۲۵۷/۸۹۴ ریال به آن اضافه میگردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده 
پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسناد 
رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر 
می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات 

اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۸۲6/1
بدینوسیله به آقای اسماعیل قاسمی، نام پدر: حسین تاریخ تولد: ۱۳۶۴/۰۸/۲۷ شماره ملی: ۳۰۵۲۳۲۰۴۹۱ شماره 

شناسنامه: ۶۶ بدهکار پرونده کلاسه ۹۹۰۰۸۹۶ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر 
قراداد شماره ۹۶۹۹۵۴۶۷۹۱ بین شما و بانک ملت مبلغ ۱۲۵۵۵۲۷۳۴ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۳/۲۸ مبلغ 
۶۸/۲۷۱ ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه می گردد( و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که بر اثر 
عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء 
مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ 
ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 

و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰1۰۲۰/1

بدین وسیله به خانم زهرا منتظر نام پدر: محمد تاریخ تولد: ۱۳۶۲/۰۴/۱۷ شماره ملی: ۰۳۸۴۸۲۷۲۱۷ شماره شناسنامه: 
۸۰۹ بدهکار پرونده کلاسه ۹۹۰۱۱۰۳ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی 
شماره ۹۳۱۸۶۷۹۲۹/۱۱ بین شما و بانک ملت مبلغ ۸۷۷۰۸۱۳۲ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۱ مبلغ ۴۰/۳۲۳ 
ریال به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از 
تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسناد 
رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر 
می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات 

اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰1۰1۸/1

بدینوسیله به ۱( آقای محمد رفیعی فرد نام پدر: حسین تاریخ تولد: ۱۳۵۲/۰۶/۲۸ شماره ملی ۰۳۸۵۱۳۶۷۲۲ شماره 
شناسنامه: ۶۲۰ و ۲( خانم زهره نیک خلق احمدی نام پدر: غلام تاریخ تولد: ۱۳۴۹/۱۲/۰۱ شماره ملی: ۰۳۸۲۰۳۲۲۶۸ 
شماره شناسنامه: ۱۰۲۲۱ بدهکار پرونده کلاسه ۹۹۰۱۱۰۱ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد 
که برابر قرارداد شماره ۹۶۲۶۱۶۸۸۲۸ بین شما و بانک ملت مبلغ ۲۴۸/۵۱۱/۸۳۳ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۹ 
مبلغ ۱۱۹/۰۹۷ ریال به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که براثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه 
نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای 
مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در 
روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری 

عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

----------------------------------------------
آگهی ابلاغ ارزیابی وفق ماده 1۰1 آئین نامه اجرا

بدینوسیله به خانم نعیمه شکور ابلاغ می گردد که در خصوص پرونده اجرایی کلاسه فوق له: بانک ملت و علیه: نعیمه شکور 
طبق گزارش مورخ ۱۳۹۹/۰۴/۱۴ کارشناس رسمی دادگستری ششدانگ پلاک ثبتی ۴۸۲ فرعی از ۱۰۴۸۲- اصلی مفروز 
و مجزی شده از ۴۱۵ فرعی از اصلی مذکور قطعه ۳ واقع در بخش یک قم متعلق به خانم نعیمه شکور واقع در قم- شهرک 
جهاد – خیابان نظری ثابت – خیابان سردار عبداللهی – کوی ۷ پ ۵۱ طبقه سوم که به مبلغ )ده میلیارد و چهارصد و هشتاد و 
چهار هزار و هشتصد هزار ریال ۱۰/۴۸۴/۸۰۰/۰۰۰ ریال( ارزیابی شده است، به حضورتان ابلاغ می گردد لذا چنانچه به 
مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید، اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز ازتاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه 
فیش بانکی دستمزد هیات سه نفره کارشناسی تجدید نظر تجدیدنظر به مبلغ ۵۴/۰۰۰/۰۰۰ ریال به دفتر این اجرا تسلیم 
نمایید. ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد 

شد.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش
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آسیب شناسی جریان اصلاحات در گفت و گو با محمدعلی وکیلی؛

راهکار اصلاحات عبور از رهبری نمادین 
به نهادسازی است

 روزنامه نگار اصلاح طلب و عضو فراکسیون امید مجلس دهم، راه برون رفت اصلاحات 
را عبور از رهبری نمادین به سمت نهادسازی تلقی کرد و گفت: عامل اصلی ناکارآمدی 
شورای عالی اصلاح طلبان تلاش یکی از احزاب برای اتخاذ رویکرد حداکثری بود که 

انتظار داشتند ما با حرکت های پارتیزانی به پشت بام قدرت برویم. 
»محمد علی وکیلی« روز دوشنبه در گفت و گو ایرنا در آسیب شناسی جریان اصلاحات 
به ۴ بحران »موقعیت«، »مزیت«، »حکمرانی« و »توجیه« اشاره کرد و در توضیح بحران 
موقعیت گفت: اصلاح طلبان، تحلیلی از شرایط و موقعیت خود ندارند، زیرا گفتمان 
جریان فعلی با گفتمان اصلی اصلاح طلبی دچار تغییرات زیاد و بعضا متناقض در 
روش های فعالیت شده است. معلوم نیست این جریان می خواهد اصلاح طلب مدنی 
باشد یا قدرت محور. بحران موقعیت، ابهامات کلیدی را برای اردوگاه اصلاح طلبان 

بوجود آورده است.
این فعال اصلاح طلب ادامه داد: به عنوان نماینده اصلاح طلب مجلس دهم معتقدم 
که ما اصلاح طلب حداقلی هستیم چون اصلاح طلبی در ایران نمی تواند در رویکرد 
مدنی کارساز باشد. اصلاح طلبی در بازه زمانی ۸۴ تا ۹۲ به فضای مدنی رانده و دستش 
از ساحت قدرت کوتاه شد و در این مقطع خروجی خاصی نداشت. حداقل انتظار این 
بود وقتی جریانی به حوزه مدنی رانده می شود بتواند کادرسازی کند. اما امروز بزرگترین 

مشکل اصلاح طلبی بحران انقراض نسل است. 
موفقیت اصلاح طلبی در گرو حضور در قدرت است

وکیلی با اشاره به سختی و انعطاف کم ساحت قدرت در بازه زمانی ۸۴ تا ۹۲، یادآور 
شد: اقداماتی که  اصلاح طلبان از سال ۷۶ تا ۸۴ در حوزه اصلاح روندها داشتند در 
دوره ۸۴ تا ۹۲ متوقف شد. این ۲ بازه زمانی نشان می دهد اگر اصلاح طلبی بخواهد در 
ایران موثر باشد چاره ای جز حضور در قدرت ندارد.  بیم آن می رود اصلاح طلبی مدنی 
در ایران به دلیل سختی قدرت و لغزندگی جریان روشنفکری سریع به سمت اپوزیسیون 
لغزش پیدا کرده و به سرعت به حاشیه رانده  شود. در این میان گاهی از ادبیات لمپنی 

حاشیه نشینی بهره مند می شود.
مدیر مسئول روزنامه ابتکار یادآور شد: با وجود اینکه اصلاح طلبی قدرت محور )۷۶-
۸۴( در اصلاح روندها،  پاسخگو کردن ساحت قدرت موفق بود اما برعکس در دوره ۸۴ 
تا ۹۲ ما شاهد تاثیرگذاری حوزه رسانه، به رسمیت شناختن تکثر در ساحت قدرت و 

مداراگرایی در رفتار بین دولت و ملت نیستیم.
مرحوم هاشمی رفسنجانی نماد اصلاحات حداقلی بود

وکیلی، مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی را نماینده قرائت حداقلی اصلاح طلبان 
با عقلای  تعامل  و  ائتلاف  در  را  موفقیت  اظهار داشت: وی حداکثر  و  کرد  توصیف 
اصولگرایی داشت. وقتی در آرمان ها حداقل گرا باشید در روش های اجرایی حداکثرگرا 
می شوید و می توانید تعامل داشته باشید، اما وقتی در آرمان حداکثرگرا باشید در اجرا 
دچار بن بست می شوید. مرحوم هاشمی به اصلاحات حداقلی اعتقاد داشت و توانست 
با کسانی که نسبت اصلاح طلبی پایین و یا نسبت تعارضی، با حداکثرگراهای اصولگرایی 
داشتند به ائتلاف حداکثری دست پیدا کند. در واقع دولت دوازدهم خروجی جریان 
حداقل گرا در جریان اصلاح طلبی بود.  اصلاح طلبی به لحاظ کنش های صحنه ای، 

محصول رویکرد حداقل گراها بود که توانستند حداکثر ائتلاف را ایجاد کنند.
اصلاح طلبی حداکثری نهادسازی این جریان را ناکام کرد

وکیلی با اشاره به اینکه در سال ۹۸ جریان حداکثرگرای اصلاح طلب بازیگران صحنه 
انتخابات شد، گفت: حزب اتحاد ملت ایران اسلامی بیشترین نقش را در ناکارآمدی 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان ایفا کرد و با تزریق انتظارات حداکثری جامعه 
و مردم را نسبت به مجلس دهم ناامید کرد. آنها با مدل سازی مجلس ششم، خواهان 
کنشگری مجلس ششمی از مجلس دهم بودند به عبارتی، فرض گرفته بود که نمایندگان 

مجلس دهم نمایندگان قرائت حداکثری از اصلاح طلبی هستند ولی ما اینگونه نبودیم.
نماینده سابق مردم تهران گفت: اگر قرار بود ما قرائت حداکثری اصلاح طلبی باشیم 
از فیلتر نهادهای نظارتی عبور نمی کردیم. منفذی که باز شد تا ما به مجلس دهم راه پیدا 
کنیم به این دلیل بود که ما را نمایندگان حداقلی جریان اصلاح طلبی فرض کرده بودند.  
اما حزب اتحاد و جریان حداکثرطلب از روز اول شروع به نقد عملکرد ما کرد و با مقیاس 
مجلس ششم یک قرائت حداکثری را مطالبه می کردند. این نقد منصفانه ای نبود آنان 
اقدام چریکی مطالبه می کردند.  فرض ما این بود که فرصت حضور و دریچه باز شده روی 
اصلاح طلبان را باید با سیاست ورزی، تبدیل به یک دروازه کنیم ولی آنها انتظار داشتند که 

ما به شکل جهشی با حرکت های پارتیزانی از این دریچه به پشت بام قدرت برویم. 
این فعال اصلاح طلب بیان داشت: با این تعارضات، نهادسازی در جریان اصلاحات 
ناکام ماند. شایسته جریان اصلاح طلبی این بود که بجای تکیه بر رهبری نمادین، به 
سمت نهادسازی برود. برای اینکه رهبری نمادین روزی عمرش تمام می شود و یا ممکن 
است در محدودیت قرار بگیرد. جریانی پویا است که سرنوشت خود را به فرد گره نزند بلکه 
سرنوشت را به نهادها بسپارد.  شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان )شعسا( 
می توانست با همه اشکالاتی که در ترکیب این شورا وجود داشت در رویکرد درست اصلاح 
طلبی از طریق نهادسازی  تجربه موفقی به وجود بیاورد. تعارضات داخلی باعث شد که 
تجربه موفق ۹۲ تا ۹۶ هم توسط خود شورای عالی و هم جریانی که خواستار حذف 

نهادها و تکیه برنمادها بودند ناکام شود و شورای عالی خود در این ناکامی سهم داشت.
ارائه نکردن لیست برای انتخابات مجلس ؛ پایان حیات شورای عالی بود 

وکیلی یادآور شد: این شورا نباید انتخاباتی، بلکه باید شورای رهبری باشد. ما از این 
شورا انتظار رهبری جریان را داشتیم و معتقد بودیم نمایندگان برآمده از دل این شورا باید 
از طریق شورا فرا خوانده و پاسخگو باشند و از ما مطالبه عینی داشته باشند.  اما این شورا 
تعطیل بود و در موسم انتخابات می خواست با تکیه بر لیست نقش مهمی ایفا کند ولی 
این نقش حداقلی را هم در سال ۹۸ با ندادن لیست از خودش سلب کرد. این به معنای 
اعلام پایان حیات شورای عالی بود؛  یعنی من در ساحت سیاست ایران وجود خارجی 
ندارم. وکیلی گفت: جریان هایی که در طول این سال ها سعی کردند نقش رییس دولت 
اصلاحات را در محدوده اعضای ]حزب[ مشارکت قدیم کانالیزه کنند خیانت بزرگی 
به رهبری جریان اصلاح طلبی کردند. با انکار نقش رهبری نمادین و متلاشی کردن 
نهادها، جریان اصلاحات به این آشفتگی و سرگیجه دچار شد.  درست این بود که از 
رهبری نمادین به رهبری نهادی حرکت کنیم و تبلور این در شورای عالی بود که متاسفانه 

به بن بست رسید.
توجیهی برای ناکارآمدی خود نداریم

وکیلی، دومین بحران اصلاح طلبی را بحران مزیت توصیف کرد و گفت: در گذشته 
مزیت هایی بر جریان رقیب داشتیم. گفتمان دفاع مقدس، حمایت از مستضعفین، 
استکبارستیزی، مردم گرایی متعلق به اصلاح طلبی بود. با سلب این مزیت ها ما دچار 
بحران مزیت شده ایم. نماینده مجلس دهم سومین بحران اصلاح طلبی را حکمرانی 
توصیف کرد و گفت: ما در حکمرانی بر جریان رقیب مزیتی نداریم. به عنوان اقلیت ۱۰۰ 
نفره در مجلس دهم تاثیرگذار بودیم اما منشور متمایزی به نسبت رقبا نداشتیم تا به سمت 
قانون گذاری متمایز و نظارت متفاوت برویم. باید جمع احزاب اصلاح طلب منشوری به 
ما می داد تا برنامه ای برای اداره کشور داشته باشیم.   وکیلی چهارمین بحران اصلاح 
طلبان را  بحران توجیه دانست و اظهار داشت: ما هیچ توجیهی برای ناکارآمدی خود 
نداریم. برآیند بحران های چهارگانه بحران ناکارآمدی است. توجیهی برای ناکارآمدی خود 
در دوران حضور در قدرت نداریم. تا این مساله از جریان اصلاحات حل نشود پاسخی 
برای بحران های چهارگانه نخواهیم یافت. ترکیب شورای عالی و تغییر ادبیات رهبری 
اصلاحات مساله ای را حل نمی کند. با حل این بحران ها، شانس بسیار بالایی برای 

انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ خواهیم داشت.
اصلاح طلبی حداقلی، آخرین شانس حضور در قدرت است

وکیلی، اصلاح طلبی حداقلی را آخرین شانس اصلاح طلبان برای حضور در قدرت 
عنوان کرد و گفت: ما نماینده جریان حداقلی بودیم که امکان سازگاری با حاکمیت را 
داشت. ما در طول حضورمان در مجلس دهم رفتارهای اصلاح طلبی حداکثری زیاد 
اما با دستاورد کم داشتیم؛ یعنی از ما انتظار رفتار مجلس ششمی داشتند که به لحاظ 
نطق ها و موضع گیری ها کمتر از مجلس ششم نبود. انتظار این بود که سوء تفاهم ها را 
حل کنیم و اعتماد حاکمیت به جریان اصلاح طلب به عنوان جریانی که باعث بالندگی 

جمهوری اسلامی است را جلب کنیم.
اصلاح طلبی نیازمند ترمیم عناصر گفتمانی خود است

وکیلی،  اصلاح طلبی را نیازمند ترمیم عناصر گفتمانی خود برشمرد و اظهار داشت: 
ترمیم گفتمان اصلاح طلبی برگشت به گفتمان اولیه است. با بازگشت به گفتمان اولیه 
می توان چهره خود را در نگاه مردم بازسازی و شکاف میان خود و حاکمیت را اصلاح کرد.
عضو فراکسیون امید مجلس دهم افزود: نیاز به نوعی گفتمان اصلاح طلبی داریم. 
برگشت به گفتمان اولیه عناصر خاص خود را دارد و کسانی که در مرز این گفتمان 
قرار دارند و با متن فاصله دارند و با ادبیات حاشیه با متن سخن می گویند، نمی توانند 
سخنگوی این گفتمان اولیه باشند. باید کسانی رهبری را بر عهده بگیرند که به این 

عناصر اعتقاد داشته باشند.
غیراصلاح طلب بودن تنها مشخصه مجلس یازدهم است

وکیلی، ماهیت مجلس یازدهم را ناشناخته توصیف کرد و گفت: غیراصلاح طلب بودن 
تنها مشخصه مجلس یازدهم است. در واقع ماهیت طیف اصولگرای این مجلس هنوز 
ناشناخته است و مشخص نیست این مجلس دارای اکثریت رادیکال اصولگراست یا 
دارای عقلایی هم هست اما صداهای که از این مجلس به گوش می رسد صدای جریان 
رادیکال است. اینکه عقلای این مجلس در نهایت بتوانند هژمون و صدای غالب شوند 
چند ماه زمان می برد. وی ادامه داد: این جریان رادیکال می تواند متاثر از احمدی نژاد و 
یا بخشی رادیکالتر و یا فاقد هویت که برای اثبات خودشان آمدند باشد. در این چند روز 
از آغاز مجلس یازدهم شاهد موضع گیری های غیر مسوولانه بودیم که این خوب نیست.

سیاسی

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه هیچ گونه صداقتی در گفتار و کردار 
آمریکایی ها وجود ندارد، تاکید کرد: گفت و گوهای بین الافغانی باید با محوریت 

دولت افغانستان باشد و ما هرگونه دخالت خارجی را در این باره مردود می دانیم. 
به گزارش ایرنا، »سید عباس موسوی« روز-دوشنبه- در نشست خبری که با رعایت 
پروتکل های بهداشتی با اصحاب رسانه برگزار شد، فرارسیدن عید قربان و روز عرفه را 
به ملت ایران و عموم مسلمانان جهان تبریک گفت و اظهار داشت: سالگرد عملیات 
غرورآفرین مرصاد را در پیش رو داریم. آخرین حربه صدامیان، اقدام وطن فروشان بود 
که در روزهای پایانی جنگ با تجهیزاتی که دشمن متجاوز به آنها داده بود، به کشور 

حمله کردند.  
وی با بیان اینکه مردم آن خطه دلاوری هایی از خود نشان دادند که در تاریخ ثبت 
شده است، افزود: منافقین تروریست های پیر و فرتوتی هستند و کاری پیش نمی برند 
ولی در آن موقع هم که جوان بوده و با حمایت خارجی ها سازوبرگی داشتند، کاری 
نمی توانستند بکنند.   رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
اظهارداشت: منافقین در میان مردم منفور هستند. آنها به نوکری متجاوز تن دادند و 
این وطن فروشی هیچ گاه از خاطره ملت ایران فراموش نمی شود. مردم ایران حمایت 

دشمنان از این گروهک منفور را هیچ گاه فراموش نخواهند کرد.  
موسوی با مرور تحولات دیپلماتیک طی یکی دو هفته گذشته اظهارداشت: وزیر 
امور خارجه سفری به مسکو داشت و علاوه بر دیدار با همتای روس خود، یک ساعت 
هم از طریق تلفن امن با آقای پوتین درخصوص مهمترین دغدغه های دو کشور 
گفت وگو کرد. ایشان قبل از سفر به مسکو، سفر فشرده و پرباری هم در بغداد و هم 
اقلیم کردستان عراق داشتند.   وی افزود: مذاکرات در جو مثبت، صمیمی و عالی 
برگزار شد که منتج به سفر نخست وزیر عراق به تهران در راس یک هیات بلندپایه شد. 
آقای عراقچی هم سفری به افغانستان داشتند و ضمن دیدار با مقامات این کشور، در 

کنفرانسی هم حضور یافتند.
گفت و گوهای بین الافغانی باید با محوریت دولت افغانستان باشد

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال ایرنا درباره ادعای زلمای خلیل زاد 
نماینده  آمریکا در امور افغانستان مبنی بر اینکه ایران در فرایند صلح افغانستان 
همکاری نمی کند،  اظهارداشت: هیچ گونه صداقتی در گفتار و کردار آمریکایی ها در 
خصوص منطقه ما به ویژه همکاری در افغانستان وجود ندارد و ما حضور آنها در منطقه 

موجب بی ثباتی و ناامنی به ویژه در افغانستان می دانیم.
موسوی تاکید کرد: آنچه برای ایران مهم است گفت وگوهای بین الافغانی است 
باره  این  را در  و ما هرگونه دخالت خارجی  باشد  با محوریت دولت کابل  باید  که 
مردود می دانیم. البته جمهوری اسلامی ایران ظرفیت هایی دارد که از این ظرفیتها 
برای برقراری صلح و ثبات در افغانستان استفاده می کنیم.  وی افزود: آمریکا بعد از 
شکست هایی که در منطقه و افغانستان داشت، به گفت وگو با برخی از گروه ها روی 
آورد که این گفت و گوها برای نجات از شکست بوده و از روی خیرخواهی و صلح برای 

ملت افغاستان نیست. سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره مزاحمت دو جنگنده 
آمریکایی برای هواپیمای ایرانی بیان کرد: آمریکایی ها انواع و اقسام راهزنی ها را 
امتحان می کنند. آنها از راهزنی دریایی به راهزنی هوایی رسیده اند. اقدام خطرناک 
آنها علیه هواپیمای ایران در آسمان سوریه اقدام خطرناک و تهدید تروریستی بود که 

خلاف موازین بین المللی است.
 اقدام لازم را برای پشیمان کردن  آمریکا انجام می دهیم

این دیپلمات ارشد با بیان اینکه وزارت خارجه با کمک ستاد کل نیروهای مسلح، 
قوه قضاییه و سازمان هواپیمایی کشوری اقدامات لازم را برای پشیمان کردن آمریکا 
در این اقدام انجام می دهد، یادآور شد: ایران از طریق نمایندگی خود در سازمان ملل 
اقداماتی را شروع کرده و اقدامات دیگر هم در دست اقدام است.  موسوی گفت: 
وقتی گزارش کامل به ما برسد اقدامات حقوقی دیگری و هماهنگی های لازم را انجام 
خواهیم داد. ضمن اینکه اقدام متقضی در پاسخ به این رفتار خصمانه را خواهیم داد.

 آمریکا به هدف خود در ادامه تحریم تسلیحاتی ایران نمی رسد
وی همچنین درباره ادعای پمپئو مبنی بر تضمین تداوم تحریم های تسلیحاتی 
ایران عنوان کرد: آمریکایی ها از هیچ تلاشی در این زمینه فروگذار نکردند. فشارهای 
زیادی به همه کشورها هم در سطح شورای امنیت و هم منطقه ای آوردند. ولی هم به 
دوستان و هم اعضای شورای امنیت گفته ایم این مسئله قابل قبول نیست که ایران 

تحت فشار آمریکا از حق قانونی خود که در قطعنامه ۲۲۳۱ هم آمده، محروم  شود.
موسوی اضافه کرد: تا آنجایی که رایزنی داشته و با دوستان خود تماس برقرار 
کرده ایم، رسیدن به این هدف از سوی آمریکا را بعید می دانیم و احتمال نمی دهیم 

کشورهای دیگر به خواسته های قلدرمابانه و نامشروع آمریکا تن بدهند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی گفت: امیدواریم فشارهای آمریکا متوقف شود و 
متوجه شوند که کار عبث و بیهوده ای را انجام می دهند. ایران هم تلاش های خود را 
خواهد کرد تا به حق قانونی و مشروع خود برسد. وی همچنین درباره ارزیابی ایران از 
برنامه حزب دموکرات در انتخابات ریاست جمهوری پیش روی آمریکا اظهار داشت: 
این موضوع مسئله داخلی آمریکا است و ارتباط مستقیمی به ایران ندارد. ایران از 
چهار دهه گذشته، همه دولت ها را با گرایش های مختلفی آزموده است. ملت ایران 
حافظه تاریخی قوی دارد و در حافظه خود سپرده که چه در دولت های دموکرات و چه 

در دولت های جمهوریخواه شاهد اقدامات خصمانه علیه ایران بودیم.  
برای ایران رفتار و عملکرد دولت آمریکا اهمیت دارد

با بیان اینکه برای ایران مهم نیست که چه دولتی با چه گرایشی بر سرکار می آید، 
تصریح کرد: در انتخابات هر حرفی زده می شود. ما به عملکرد نگاه می کنیم و 
متناسب با شرایط، واکنش های مقتضی را در آن زمان خواهیم داشت. ما حساب 

ویژه ای مبنی بر اینکه چه دولتی بر سرکار باشد، نکردیم.  
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال 
که چه تمهیدی اندیشیده شده تا فرانسه اطلاعات جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی 

را به رسانه ها ندهد، گفت: فرانسه تکنولوژی خوانش این هواپیما را داشت. خوانش 
جعبه سیاه طبق اصول و ضوابطی و با حضور همه کشورهای ذینفع انجام می شود و 
فکر نمی کنم آنها دست به این اقدام بزنند. آنها موظف هستند اطلاعات را استخراج 
کرده و در اختیار کشورهای ذینفع قرار دهند.   موسوی درباره پیامی که ظریف برای 
رییس جمهور روسیه به مسکو برد، هم گفت: این سفر از قبل برنامه ریزی شده بود 
و همانطور که ملاحظه کردید، در سفر الکاظمی به تهران هم وزیر خارجه حضور 
نداشت. ما رایزنی های مستمری با مقامات روسی داریم و با توجه به شرایطی که در 
آن قرار داریم و تحولات پیش رو لازم بود این سفر انجام و پیام رئیس جمهوری اسلامی 
ایران به رئیس جمهور روسیه انتقال داده شود.   وی با اشاره به محورهای رایزنی 
ظریف در مسکو بیان کرد: یک بخش رایزنی ها در مورد فشار آمریکایی ها برای ادامه 
محدودیت های تسلیحاتی بود که لازم بود در این باره گفت وگو شود. علاوه بر این 
بحث تمدید قراردادی که از ۲۰ سال قبل با روسیه داشتیم، هم در این سفر مطرح 
شد.   سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: این قرارداد ۱۰ ساله اسفند ۷۹ 
امضا شد و در ادامه دو بار در بازه های زمانی پنج ساله تمدید شد. در این سفر گفت 
و گوهایی شد تا قرارداد طویل المدت تر بین دو کشور داشته باشیم و با اصلاحاتی 
این قرارداد را تمدید کنیم. موسوی درباره لغو سفر نخست وزیر عراق به عربستان و 
اینکه آیا او حامل پیامی از ریاض به تهران بوده است، گفت: در مورد سفر الکاظمی به 
عربستان به اطلاعاتی که دولت عراق منتشر کرده، اکتفا می کنم. وقتی مقامات یک 
کشور به کشور دیگر می روند علاوه بر مسائل دوجانبه، در خصوص مسائل منطقه ای 
ناسازگاری ها و سوءتفاهم ها هم  هم صحبت می شود. مسائل منطقه ای، برخی 
می تواند محور چنین گفت وگوهایی باشد.   وی گفت: منطقه و همسایگان اولویت 
اصلی  و نخست ما هستند و ما می خواهیم روابط متوازن و متقابلی با کشورهای 
مختلف از جمله عربستان داشته باشیم. کشورهای مختلف در مقاطع مختلف اعلام 
آمادگی کردند که دیدگاه های دو کشور را به یکدیگر نزدیک کنند که اگر این مسئله رخ 

دهد ما آماده هستیم تا کار با حسن نیت پیش برود.
هوک حرف مفت زیاد می زند

سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به سفر برایان هوک به منطقه هم گفت: هوک 
حرف مفت زیاد می زند؛ او با توجه به شرایط داخلی آمریکا و براساس توهماتی که 
دارد، به دوره گردی افتاده که بر آنها حرجی نیست. حرف  آنها بویژه ادعایشان درباره 

ایستادن در کنار مردم ایران بی پایه و اساس است که نیازمند پاسخگویی هم نیست.
موسوی با بیان اینکه رئیس جمهور آمریکا در مقابل مردم ایران است، اظهار داشت: 
آیا رییس جمهور آمریکا با فشار حداکثری، تروریسم اقتصادی و بستن راه های قانونی 
برای انتقال دارو و تجهیزات برای کودکان صعب العلاج انجام داده، کنار مردم ایران 
است؟ وقتی کشوری با قلدری از توافق هسته ای خارج شده و ملت ایران را تحت 
فشار قرار می دهد، در کنار مردم ایران ایستادن است؟ این مقام ارشد در وزارت امور 
خارجه درباره پاسخ اروپایی ها به نامه ظریف هم گفت: درخصوص نامه ای که ظریف 
به بورل نوشت و درخواست  فعال شدن مکانیزم حل اختلاف در برجام، آنها فقط 

گفتند دریافت کردیم. من فکر نمی کنم پاسخ رسمی به نامه ایران داده باشند.
 کره ای ها اراده شخص ثالث را در روابط دو کشور دخالت ندهند

موسوی درباره تلاش های ایران برای بازپس گیری پول های خود از کره جنوبی 
اظهارداشت: در ملاقات هایی که در سطوح مختلف با مقامات کره ای داشته ایم، 
آنها  از  و  آنها را خلاف روابط دوستانه و سنتی بین دو کشور عنوان کردیم  اقدام 

خواستیم اراده شخص ثالث را در روابط دیرینه دو کشور دخالت ندهند.
وی تاکید کرد: بهانه ای که کره ای ها می آورند مبنی بر اینکه فشارها و تحریم های 
آمریکا مانع از پرداخت پول ایران می شود، از نظر ما مسموع نیست و انتظار داریم به 
تعهدات خود عمل کرده و اگر ادعای مستقل بودن دارند، به ملت ایران نشان دهند که 

تحت تاثیر کشورهای ثالث قرار نمی گیرند و پول ملت ایران را آزاد کنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: ما دخالتی در روابط کشورها با یکدیگر را 
نداریم ولی خواست ما این است که بدون دخالت کشورهای ثالث، پول ملت ایران را 
که در شرایط کنونی برای مقابله با کرونا و کنترل عواقب آن هزینه می شود، آزاد کنند.
موسوی در مورد اظهارات اخیر نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل مبنی بر اینکه اجازه 
حضور نظامی ایران در سوریه را نمی دهیم، بیان کرد: ما نه حضور نظامی داریم و نه 
می خواهیم تا ابد در جایی باشیم. حضور ایران در سوریه به درخواست دولت مشروع 
و قانونی این کشور بوده است. وی با تاکید بر اینکه حضور ایران در سوریه مستشاری 
است، یادآور شد: موجودیت رژیم صهیونیستی هم برای ما و هم بسیاری از کشورهای 
منطقه، نامشروع و غیرقانونی است. آنها در جایگاهی نیستند که بگویند ایران در کجا 

و به چه نحوی حضور داشته باشد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

 هیچ گونه صداقتی در گفتار و کردار آمریکایی ها وجود ندارد 

امنیت  تهدید  اینکه  بر  تاکید  با  قضاییه  قوه  رئیس   
هوانوردی و تعرض به هواپیمای مسافربری نقض فاحش 
حقوق بین الملل است، این اقدام آمریکا را غیرقابل گذشت 
دانست و گفت: دادستانی کل و معاونت بین الملل قوه 
قضاییه شکایات سرنشینان این هواپیما را مجدانه پیگیری 

کنند. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه 
افزود: راهکار پایان شرارتهای آمریکا در منطقه اخراج آنها 

از منطقه است.
وی با اشاره به تهدید هواپیمای مسافربری کشورمان در 
مسیر تهران به بیروت توسط جنگنده های آمریکایی اظهار 
داشت: خوی استکباری و شرارت های آمریکا همواره برای 
مردم این کشور، مردم اروپا و ملت های منطقه خاورمیانه 

دردسرآفرین بوده است.
وی افزود: شرارت آمریکایی ها یک روز تسلیح منافقین 
برای حمله به ایران اسلامی بود که با حضور هوشمندانه 
مردم و نیروهای مسلح ما در عملیات مرصاد به شکست 
و اضمحلال آن ها منتهی شد و یک روز دیگر ترور سردار 
شهید حاج قاسم سلیمانی بود که موجب لعن و نفرین 
آمریکایی ها و انسجام ملی و وحدت نیروهای دلداده به 

انقلاب و امت اسلامی شد.
از راهزنی هوایی آمریکا به راحتی نمی گذریم

رئیسی تصریح کرد: شرارت در عرصه هوانوردی و تهدید 
اقدامات  تازه ترین  از  آسمان  در  مظلوم  مسافران  امنیت 
شرارت آمیز آمریکایی ها بود که هم باید مسئولان حقوق 
بین الملل و امنیت هوانوردی نسبت به آن حساس باشند و 
هم از سوی معاونت بین الملل قوه قضاییه، دادستانی کل 

کشور و مسئولان سیاست خارجی پیگیری شود.
بار  شرارت  اقدام  که  این  بیان  با  قضاییه  قوه  رئیس 
بر  دیگری  برگ  مسافری  هواپیمای  تهدید  در  آمریکا 
کرد:  نشان  خاطر  افزود،  آن ها  جنایت های  سیاهه ی 
نمی توان از راهزنی هوایی به راحتی گذشت و ما حتماً 
پیگیر شکایت های سرنشینان و آسیب دیدگان هواپیمای 

مسافربری ماهان خواهیم بود.
رئیسی در ادامه، آل سعود را امتداد راهبردی آمریکایی ها 
در منطقه دانست و با اشاره به جنایات این رژیم در یمن 
گفت: امروز جان هزاران انسان بی گناه از جمله زنان و 
کودکان یمنی در خطر است و عجیب است که مدعیان 
حقوق انسان در برابر جنایت سعودی ها و حامیان پشت 

پرده شان که اولین اقتضائات حقوق بشری را زیرپا گذاشته 
اند، سکوت کرده اند.

خروج آمریکا از منطقه پایان بخش شرارت های 
این کشور است

رئیس قوه قضاییه تداوم حضور نیروهای آمریکایی در 
منطقه را عامل ناامنی و تنها راهکار مؤثر برای پایان دادن به 
شرارت های آن ها را خروج آمریکا از خاورمیانه دانست و بر 
پیگیری این راهبرد و مطالبه ملت ها از سوی جبهه مقاومت 

تأکید کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مشکلات 
بازار ارز اظهارداشت: هیچ اخلالی در نظام تولید و توزیع 
و نظام ارزی و ریالی کشور را برنمی تابیم و برخورد می 
ارزی  پرونده های متعدد تخلفات  به  اما رسیدگی  کنیم 
یا  ای  مداخله  ارزهای  صادراتی،  ارزهای  واردکنندگان، 

دلالان کف خیابان چاره مشکلات بازار ارز نیست.
ضروری  قضایی  و  پلیسی  برخوردهای  افزود:  رئیسی 
است اما ساماندهی بازار ارز نیازمند مدیریت توسط دولت 
است و دولت باید با جدیت نسبت به مدیریت بازار ارز و 

کنترل قیمت ها اقدام کند.
دولت در خط مقدم مدیریت بازار قرار دارد

رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به ضرورت 

مدیریت بازار و کنترل قیمت کالاهای اساسی مورد نیاز 
مردم افزود: دولت در خط مقدم مدیریت بازار قرار دارد و 
باید به طور جدی دنبال کنترل قیمت ها باشند تا مردم 

احساس آرامش کنند.
هیچ گونه اخلالگری در بازار را بر نمی تابیم

رئیس قوه قضاییه با اشاره به تشکیل پرونده های متعدد 
ارزهای  در  گرفته  صورت  تخلفات  برای  دادگستری  در 
صادراتی و وارداتی و ارزهای مداخله ای و اخلالگران نظام 
ارزی متذکر شد: هیچ گونه اخلالی را در نظام تولید، توزیع 
و ارزی و ریالی برنمی تابیم و با هر کسی که اخلال ایجاد 

کند، برخورد خواهیم کرد.
برخورد قضایی رافع مسئولیت دولت در مدیریت بازار ارز 

نیست
رئیسی در عین حال برخورد قضایی را بخشی از اقدامات 
لازم برای کنترل بازار عنوان کرد و گفت: اساس مدیریت 
بازار ارز این است که دولت با انجام وظایف و مسئولیت های 
خود بازار را سامان دهد و اقدامات قضایی همچون برخورد 
با اخلالگران و دلالان خیابانی موجب سلب مسئولیت از 

دولت در این زمینه نمی شود.
مسئولان اجازه تصرف اراضی ملی را ندهند

رئیس قوه قضاییه همچنین با اشاره به سفر روز گذشته 

خود و همکارانش به لواسانات و دیدار با مردم این منطقه 
المال  بیت  برگزاری جلسه شورای عالی حفظ حقوق  و 
با حضور تعدادی از وزرا و مقامات دولتی اظهار داشت: 
در کشور مناطق خوش آب و هوا زیاد داریم که باید همه 
مردم از آن منتفع شوند، اما لواسان به یک نماد تبدیل شده 

است.
وی به تصرفات اراضی ملی و تخلف در ساخت و سازها 
در منطقه لواسان اشاره کرد و با بیان این که بخش عمده 
می گیرد،  صورت  مسئولان  دیدگان  مقابل  در  تخلفات 
گفت: مسئولان باید نسبت به جلوگیری از تخلف حساس 
باشند و اجازه ندهند یک اقدام خلاف از ابتدا شکل بگیرد 

که بعداً مجبور به برخورد با آن شوند.
با  برخورد  این که قصور در  بیان  با  رئیس قوه قضاییه 
تخلفات در حوزه ساخت و ساز موجب می شود هر روز شاهد 
تشکیل یک پرونده قضایی باشیم، افزود: برای جلوگیری 
از ساخت و سازهای غیرمجاز باید اصول شهرسازی برای 
متقاضیان تبیین شود تا راه برای ساخت و سازهای قانونی 

باز و برای هرگونه تخلف و بی قانونی بسته شود.
به سودجویان اجازه نمی دهیم ثروت ملی را به 

نفع خود مصادره کنند
رئیسی بر همین اساس به دادستان کل کشور و دبیر 
شورای عالی حفظ حقوق بیت المال و همچنین معاونت 
حقوقی قوه قضاییه مأموریت داد مطالبات دستگاه های 
مختلف در زمینه اصلاح قوانین و شناسایی و رفع تناقضات 
تصمیمات  و  قوانین  به  مربوط  مشکلات  و  تعارضات  و 

قضایی را با جدیت پیگیری نمایند.
رئیس قوه قضاییه گفت: مقابله با زمین خواری و تصرف 
اراضی ملی در سراسر کشور به صورت مستمر و قاطعانه 
پیگیری خواهد شد و مشمول مرور زمان نخواهد شد و 
اجازه نمی دهیم افراد سودجو ثروت ملی و منابع طبیعی را 

که برای همه عصرها و نسل هاست، تصاحب کنند.
فرامین رهبری برای حفظ ثروت های ملی را با حساسیت 

پیگیری می کنیم
رئیسی، بیانات سال ۹۳ مقام معظم رهبری درباره حفظ 
اراضی ملی را راهبرد اساسی و نقشه راه مسئولان اجرایی 
و قضایی در حفاظت از بیت المال دانست و تأکید کرد: 
فرامین رهبر انقلاب برای صیانت از ثروت ملی را نصب 
پیگیری  جدیت  و  حساسیت  با  و  قرارداده  خود  العین 
می کنیم و به مردم هم اطمینان می دهیم اجازه نخواهیم 

داد ثروت ملی دچار هیچ گونه آسیبی شود.

رییس قوه قضاییه:

تعرض آمریکا به هواپیمای مسافربری غیر قابل گذشت است



مزاحمت تلفنی داماد فراری نعمت زاده برای دادگاه
قاضی مسعودی مقام در دوازدهمین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده پتروشیمی از مزاحمت تلفنی 
داماد فراری نعمت زاده برای دادگاه از داخل کشور خبر داد. صبح دیروز دوازدهمین جلسه دادگاه 
رسیدگی به اتهام مدیرعامل سابق شرکت بازرگانی پتروشیمی و ١۴ متهم دیگر به ریاست قاضی 
مسعودی مقام برگزار شد. قاضی دادگاه در این جلسه از مزاحمت تلفنی ریاحی، یکی از متهمان اصلی 
پرونده و داماد فراری نعمت زاده و همچنین مرجان شیخ الاسلامی دیگر متهم فراری این پرونده، برای 
دادگاه خبر داد. در ابتدای جلسه قاضی مسعودی مقام در تذکری گفت: در ابتدا به متهمان به ویژه 
مرجان شیخ الاسلامی و علی اشرف ریاحی تذکر می دهم که از این اقدامات تهدیدآمیز شما نسبت 
به قضات محکمه و مزاحمت های تلفنی به شعبه که از خارج از کشور و داخل کشور انجام می گیرد، 
خودداری کنند. مسعودی مقام پیش از این و در جریان جلسه دهم دادگاه اعلام کرده بود؛ متهم ریاحی 

وارد ایران شده و در داخل کشور است، اما متواری شده و در دادگاه حاضر نشده است. 

نظر جهانپوردر رابطه عزل اش و انتقاد از چین  
کیانوش جهانپور در گفت وگو با جام جم در پاسخ به این سوال که »عزل شما، ربطی به توییتهایتان در 
فضای مجازی و چالشی که با سفیر چین داشتید، داشت؟« گفت: نمی دانم، اما آن توییت ها می تواند 
بخشی از ماجرا باشد. توییت من، توییت شخصی بوده و خواهد بود. نظرات شخصی من هیچ ربطی به 
سازمانی که در آن کار میکنم یا مسؤولیتی که دارم، ندارد و نظرات من است و خواهد بود. او همچنین 
گفت: در نشست خبری به سوال خبرنگاران درباره این که چین به سرعت بیماری را کنترل کرده بود 
و آماری کمتر از کشورهای اروپایی داشت، جواب دادم که من خدشه ای به بخشی از آمار چین وارد 
میدانم. با شوخی تلخ این نکته را گفتم و بعد از پنج روز، چین آمار مرگ ومیر را تصحیح کرد و ۵۰ درصد 
آمار ووهان و ۳۵درصد آمار کل کشور را افزایش داد. این نشان می دهد که خود چینی ها هم به این 

موضوع واقف بودند و آن را اصلاح کردند.

سخنگوی دولت به کرونا مبتلا شد
 دفتر سخنگوی دولت از مثبت شدن تست اولیه کرونای علی ربیعی خبرداد و اعلام کرد:  سخنگوی 
دولت برای مراقبت های بیشتر در بیمارستان بستری و تحت نظر پزشکان است. دفتر سخنگوی دولت 
اعلام کرد: با توجه به بروز برخی علائم ابتلای علی ربیعی سخنگوی دولت به کرونا و به دلیل رعایت 
پروتکل های بهداشتی، نشست خبری که قرار بود روز سه شنبه برگزار شود، لغو شد.بر اساس اعلام 
دفتر سخنگوی دولت، علی ربیعی از اواخر هفته گذشته در منزل در حال استراحت بوده و با توجه به 
اینکه تست اولیه کرونای ایشان مثبت شده است برای مراقبت های بیشتر در بیمارستان بستری و تحت 

نظر پزشکان هستند.حال عمومی ربیعی خوب گزارش شده است.  

عباسعلی کدخدایی پست جدید گرفت
عباسعلی کدخدایی با حکم آیت الله جنتی، رئیس پژوهشکده شورای نگهبان شد.

این انتصاب یک هفته پس از آن روی داد که آیت الله جنتی در ملاقات با هیات رئیسه مجلس شورای 
اسلامی، از لزوم نقش آفرینی جدی تر پژوهشکده این شورا در ارتباط با نمایندگان در امر قانونگذاری 
و کمک به افزایش سرعت تصویب قوانین و تعامل فعال با دستگاه ها سخن گفت.پیش از این سیامک 

رهپیک رئیس پژوهشکده شورای نگهبان بود.

سلطان قبر هم رونمایی شد! 
علی علامه، مدیر گورستان ابن بابویه در مصاحبه با خبرگزاری ایکنا از مافیای قبر در تهران پرده 
برداشت.این فرد آقایی به نام »س. ح. ا« است که ۴۰ سال با نفوذ و ثروت خود و تایید اوقاف، دفن 

اموات در امامزاده های کل تهران و حرم امام خمینی را در انحصار دارد.

نامه جنجالی احمدی نژاد به بن سلمان با لفظ عالیجناب!
چند هفته پیش بود که خبری در بعضی از رسانه ها منتشر شد که محمود احمدی نژاد، رییس دولت 
نهم و دهم به محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی نامه نوشته است. اکنون متن نامه محمود 

احمدی نژاد به محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان منتشر شد که با عبارت عالیجناب آغاز شده است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی سایت تولید چیپس چوب 
در بوستان غدیر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از راه اندازی 
سایت تولید چیپس چوب در بوستان غدیر خبر داد و گفت: راه اندازی 
این سایت افزایش بهره وری و حفظ منابع و همچنین بازیافت زباله های 

تولیدشده در فضای سبز را به همراه دارد.
پیام جوادیان با بیان چالش های پیش روی فضای سبز، اظهار داشت: 
افزایش بهره وری و حفظ منابع به عنوان یکی از اولویت های سازمان 
فضای سبز مورد توجه بوده و در همه حوزه ها با این نگاه برنامه ریزی ها 

انجام می شود.
بازیافت  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
زباله های فضای سبز را یکی از دغدغه های سازمان دانست و افزود: 
یکی از زباله های تولیدشده در حیطه فضای سبز شاخه های درختان و 
نهادهای فضای سبز بعد از هرس در مقاطع و به دلایل مختلف بوده که 

می تواند به چرخه طبیعت بازگردانده شود.
جوادیان از خریداری دستگاه تولید چیپس چوب خبر داد و تصریح 
کرد: در حال حاضر با خریداری یک دستگاه تولید چیپس چوب بقایای 

درختان به صورت چیپس چوب بازیافت می شود.
وی موارد استفاده چیپس چوب را در فضای سبز تشریح و خاطرنشان 
کرد: چیپس چوب علاوه بر خنک سازی سطح خاک، کاهش تبخیر و 
تعرق، افزایش فعالیت میکروبی، افزایش بهره وری آب به احیا و غنای 

خاک کمک شایانی می کند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: یکی 
از موارد کاربردی چیپس چوب تهیه بیوکمپوس و استفاده در زیباسازی 
فضای سبز به جای چمن بوده که تا امروز در بعضی از بوستان ها مانند 

بوستان مینا منطقه یک مورد استفاده قرارگرفته است.
جوادیان همچنین از راه اندازی سایتی برای تولید چیپس چوب در 
بوستان غدیر خبر داد و بیان کرد: برای راه اندازی این سایت اعتباری 
تولید  و چندین دستگاه  پیش بینی  شده  تومان  میلیون  بالغ بر ٣٠٠ 

چیپس چوب در آن نصب و راه اندازی خواهد شد.
وی تأکید کرد: با راه اندازی این سایت حجم زباله فضای سبز به شدت 
کاهش پیداکرده و با افزایش بهره وری و حفظ منابع می توانیم به احیا و 

غنای خاک برای کاشت گونه های جدید کمک کنیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد:

برگزاری کارگاه کتابت با محوریت دهه 
ولایت در قم

گفت:  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
کارگاه کتابت با موضوع دهه ولایت با حضور هنرمندان این حوزه در 

فرهنگسرای خانواده برگزار شد.
به گزارش شهرنیوز، ابوالقاسم مقیمی در حاشیه برگزاری کارگاه کتابت 
با موضوع دهه ولایت با حضور هنرمندان این حوزه در فرهنگسرای 
خانواده، با اشاره به اینکه خط از دیرباز یکی از المان های هویتی شهر قم 
بوده، اظهار داشت: از گذشته اساتید مختلفی در حوزه خطاطی در شهر 

قم فعال بوده و آثار فاخری نیز تولید شده است.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه 
تاکنون در پهنه کالبد شهری کمتر از المان خط و هنر اصیل ایرانی خط 
استفاده شده، ادامه داد: تلاش می کنیم ضمن جبران این کمبود با 
استفاده از هنرمندان پیام های مختلف مذهبی و ملی و شهروندی را در 

قالب هنر خطاطی منتقل کنیم.
مقیمی گفت: با توجه به شرایط به وجود آمده در زمینه بیماری کرونا و 
محدودیت های اجتماعی امکان برگزاری کارگاه های هنرمندانه با حضور 
دانشجویان و هنردوستان وجود نداشت اما تلاش کردیم کارگاه کتابت 
را برگزار کنیم تا اگر امکان حضور هنرجویان خط فراهم نیست اساتید 
بتوانند سرمشق هایی در حوزه غدیر تولید کنند. وی با اشاره به استفاده 
از آثار هنری تولید شده در این کارگاه به عنوان تبلیغات محیطی سطح 
شهر، اظهار داشت: با توجه به اینکه هنرمندان و خطاطان ممتاز استان 
قم در این برنامه شرکت می کنند، خروجی های فاخر این کارگاه در نگار 
گذر شهروند اکران خواهد شد. همچنین بخشی از این آثار را در تبلیغات 
شهری به عنوان آذین بندی عید غدیر استفاده خواهیم کرد. مدیرعامل 
سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با اشاره به اینکه بخشی از 
این آثار به عنوان هدیه های فاخر فرهنگی مورد استفاده شهرداری قرار 
خواهد گرفت، گفت: نگارخانه ای از این آثار برای شهروندان برپا خواهد 
بود. مقیمی با اشاره به برگزاری کارگاه کتابت در طول سال با موضوعات 
مختلف، ادامه داد: کارگاه کتابت در حوزه فرهنگ شهروندی انجام شد، 
آثار تولید شده یک بار به نمایش درآمده و به مرور از این آثار در تبلیغات 
محیطی هم استفاده می شود. وی با اشاره به برگزاری کارگاه با موضوع 
حضرت معصومه)س( و امام رضا)ع( در دهه کرامت، گفت: برای روز قم 

هم یک کارگاه مجدد به صورت بزرگ تر خواهیم داشت. 
 

سرپرست شهرداری منطقه شش قم خبرداد:

اجرای چهار پروژه رفع آبگرفتگی 
معابر و شوارع 

رفع  پروژه  چهار  اجرای  از  قم  شش  منطقه  شهرداری  سرپرست 
آبگرفتگی معابر و شوارع در سطح منطقه خبر داد و گفت: با اجرای این 

پروژه ها امسال زمستان مشکلی در آبگرفتگی نداریم.
رفع  برای  انجام شده  اقدامات  به  اشاره  با  حسینی  سیدرضا 
به  توجه  با  داشت:  اظهار  شش،  منطقه  در  سطحی  آبگرفتگی های 
افزایش نزولات آسمانی در چند سال اخیر، یکی از دغدغه های مهم در 
منطقه شش آبگرفتگی معابر است که طبق مطالعات ۴ پروژه به عنوان 
راهکار در رفع مشکلات منطقه در جلوگیری از آبگرفتگی پیشنهادشده 
است. سرپرست شهرداری منطقه شش قم با بیان اینکه دو مورد از 
این پروژه ها انجام شده که بهسازی نهر بلوار کشاورز شمالی بوده که 
ساماندهی شده و امسال مشکلی در زمینه بارندگی ها و بروز آبگرفتگی 
آیت الله  از  ابراز کرد: همچنین در قسمت ورودی  نخواهیم داشت، 
کاشانی وضعیت مناسبی نداشتیم و در برخی از آب گرفتگی ها، آب 
وارد منازل می شد که در این محدوده کانالی به طول ۸۰۰ متر ازجمله 
پروژه های مهم عملیاتی شد. حسینی خاطرنشان کرد: قسمتی در 
ورودی بلوار حمزه و بلوار بعثت در خصوص معضل آبگرفتگی وجود 
دارد که با اجرای ۴ پروژه در منطقه شش، امسال زمستان مشکلی در 
آبگرفتگی نداریم. وی عنوان کرد: یکی از پروژه ها، ورودی قلعه کامکار 
است که زیرگذر آن مسدود بود و یک هفته اخیر این زیرگذر بازگشایی 
شد، در طول بسته بودن پروژه، تردد از بلوار حمزه با مشکلات زیادی 
حال  در  قم  ورودی  ساماندهی  در  بزرگ  پروژه  این  می شد،  انجام 

اجراست و ۵ ماه دیگر به اتمام می رسد.
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به خدا سوگند، خداوند از هنگامی که آدم علیه السلام 
را قبض روح کرد، زمین را بدون امامی که با او به خدا 
ره جویند رها نکرد و او حجّت بر بندگان خداست و 
زمین، بدون امامی که حجّت خدا بر بندگانش باشد، 

باقی نمی  ماند«.
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طرح:شهاب جعفرنژاد 

اینم نتیجه غفلت تو روزهای کرونایی!

رئیس کل دادگستری استان قم  گفت :در راستای 
جمعیت  کاهش  های  سیاسیت  نمودن  اجرایی 
کیفری عملکرده فوق العاده ای  داشته ایم تا جایی 
نفر زندانی مهریه در زندان های قم  که حتی یک 

نداریم. 
حجت الاسلام و المسلمین مظفری  درآئین تکریم 
زندان  کل  اداره  سرپرست  معارفه  و  سابق  مدیرکل 
وشیوع  کشور  خاص  شرایط  به  اشاره  با  قم  های 
کرونا ویروس  و رعایت پروتکل های بهداشتی جهت 
مقابله با ویروس منحوس بابت تشکیل جلسه با تعداد 
محدود ابراز نگرانی اظهارداشت: با توجه به صعوبت 
کار زندانبانی و مشکلات کار درزندان با تشکیل چنین 

جلساتی نمیشه حق مطلب را ادا کرد . 
رئیس کل دادگستری استان قم با اشاره به خدمات 
ارزنده انجام شده در اداره کل زندان های استان در 
زمان تصدی حجت الاسلام و المسلمین تهامی بیان 
داشت: با تعامل سازنده دستگاه قضایی استان و 
همکاری دادستان و همکاران قضایی در زمان شیوع 

زندانیان  از  درصد  بالای ۵۲  اعزام  با  ویروس  کرونا 
به خارج از زندان بحران به نحوه شایسته مدیریت 

والحمدالله شاهد هیچ گونه آسیبی نبودیم. 
در  افزود:  مظفری  والمسلمین  الاسلام  حجت 
کاهش  های  سیاسیت  نمودن  اجرایی  راستای 
جمعیت کیفری عملکرده فوق العاده ای  داشته ایم 
تا جایی که حتی یک نفر زندانی مهریه در زندان های 
قم نداریم.  رئیس کل دادگستری استان قم با اشاره 
به فلسفه زندان دراسلام و اهمیت جایگاه  اصلاح و 
تربیت و نقش بازدارندگی مجازات گفت : زندان باید 
به کسانی اختصاص پیدا کند که امنیت جامعه را به 
مخاطره می اندازند و کار با چنین اشخاصی سخت 
و طاقت فرساست لذا کار تربیت جامعه هدف کار 
دشواری است اما بدلیل احیای فلسفه احکام اسلام 
و نقش تربیتی انسانها به عنوان اشرف مخلوقات که 
به انبیا محول شده امر زندانبانی امر مقدسی است 
امیدوارم با حضور آقای رستمی شاهد تحولات عظیم 
فرهنگی  ویژه  های  برنامه  ارائه  با  امرزندانبانی  در 

باهدف اصلاحی و بازدارندگی  باشیم تا انشالله در 
این دوره تحول اهداف متعالی نظام محقق بشود. 

و  قضائی  معاونت  سرپرست  فراهانی،  ادامه  در 
های  زندان  سازمان  مجلس  امور  و  احکام  اجرای 
کشور با ابراز امیدواری از اینکه این تغییر و تحولات 
خیرو برکت داشته باشد با بیان داستانی از شهید 
نواب صفوی افزود : وقت، وقت عمل است و باید 
شاهد تحول در امر زندانبانی در تراز نام جمهوری 
باید همه به وظایف خود درست  اسلامی باشیم و 
با اشاره به سیاست های سازمان  عمل کنیم. وی 
افزود: اهتمام قابل توجه به اصلاح وتربیت ، فعال 
نمودن بحث اشتغال و حرفه آموزی زندانیان ، کاهش 
موانع قضایی و امنیتی و شفاف سازی جهت دیده 
شدن زندان ها و باز شدن فضا برای درک عمیق تر 
مسئولین از وضعیت زندان ها ، تکریم نیروی انسانی 
سازمان به عنوان مهمترین سرمایه های سازمان ، 
پرهیز از تکلفات و اسراف کاری از جمله سیاست های 
رئیس سازمان در این دوره تحول است که امیدواریم 
با شناختی که از سوابق حاج آقای رستمی و تهامی 
داریم سیاست های مذکور در امور محوله تحقق پیدا 
کنند .  تهامی نیز با ارائه گزارش مختصری ازاقدامات 
صورت گرفته در دوران تصدی اداره کل زندان های 
استان از تعاملات سازنده دستگاه قضایی استان و 
تلاش همه جانبه همکاران در طی این مدت تشکر 

و طلب حلیت نمود.  
در پایان رستمی بااشاره به تحولات عظیم با رویکرد 
عملگرایی در قوه قضائیه و تا تحقق فرمایش رهبر 
به  تبدیل نمودن زندان ها  بر  انقلاب مبنی  معظم 
آموزشگاه نیکی ها افزود: رزمنده دوران جبهه وجنگم 
، حال خوشحالم سکان جبهه اصلاح و تربیت در 
به  انشالله  واگذار شده  به حقیر  الهی  به فضل  قم 
مددالهی امید دارم با تعاملات سازنده دادگستری 
استان و تلاش همکاران فعالیت جهادی در عرصه 
اصلاح و تربیت را تا تحقق کامل اهداف نظام مقدس 

جمهوری اسلامی شروع و به ثمر برسانیم .

رئیس کل دادگستری استان قم  :

قم زندانی مهریه ندارد

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:
کشف سوء استفاده از 1۲۴ فقره کارت سوخت یارانه ای 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف سوء استفاده از ۱۲۴ فقره کارت هوشمند سوخت 
یارانه ای سرگردان  دراین استان خبرداد.

مهدی ریاضی با اعلام این خبر اظهارداشت: با دریافت اطلاعات واصله توسط شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه قم و با مظنون شدن به تراکنش های تعدادی کارت هوشمند سوخت نفت 
گاز )گازوئیل( در جایگاه های مشخص، گروه بازرسی جهت بررسی موضوع، به جایگاه های موردنظر 
اعزام که پس از بررسی مشخص می شود میزان ۶۸۶ هزار لیتر سوخت نفت گاز )گازوئیل( از ۱۲۴ فقره 
کارت هوشمند سوخت به صورت سازمان یافته و هماهنگ مورد سوءاستفاده قرار گرفته و در اختیار دو 
دستگاه کامیون کفی بغلدار مسقف چادری شده و نهایتاً به مخزن تعبیه شده در مکانی از پیش تعیین 
شده برای اهدافی معلوم تجمیع و منتقل شده است.  وی افزود: موضوع به لحاظ اهمیت در دستور کار 
این اداره کل قرار گرفته و طی گشت مشترکی با حضور نماینده شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی و 
اداره پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز با همراهی نمایندگان اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم، پس 
از شناسایی محل دپوی سوخت و دستگیری افراد خاطی، مراتب جهت رسیدگی به شعبه اول ویژه 
رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم ارجاع گردید. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
استان قم در ادامه خاطرنشان نمود: با تشکیل پرونده در شعبه مذکور و با توجه به احراز تخلف متهمین، 
شعبه پس از جری تشریفات قانونی و با احتساب ارزش فرآورده به قیمت فوب در خلیج فارس متهمان را 
متساویاً به پرداخت مبلغ بیست و شش میلیارد و نهصد و بیست و یک میلیون و پانصد و سه هزار و هفت 

ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.

مدیرکل دامپزشکی استان قم  خبرداد:

افزایش  ۶۹ درصدی واکسیناسیون دام سبک 
مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: یک میلیون و ۲۰۰ هزار جمعیت گوساله و بز تحت پوشش انواع 
واکسیناسیون دامی قرارگرفته که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۶۹ درصد افزایش عملیات بوده 
است.  مهدی رفیعی محمدی ،  علت این افزایش را مناسب بودن شرایط جوی برای پرورش و همچنین 
مسائل اقتصادی مرتبط با دام سبک عنوان کرد. وی اضافه کرد: ۱۷۰ هزار راس دام سنگین نیز 
واکسیناسیون شده که نسبت به مدت مشابه پارسال ۲۸ درصد کاهش یافته و علت آن کاهش جمعیت 
دام سنگین به ویژه دام پروار به دلیل مسائل اقتصادی می باشد. وی خاطرنشان کرد: اپیدمی بیماری 
که فراگیر باشد در استان گزارش نشد و فقط تعداد کمی بیماری نسبت به سال گذشته افزایش داشته 
که دلیل آن ورود دام از استان های دیگر می باشد. رفیعی افزود: بیماری لمپی اسکین که واگیردار نیز 
می باشد،  ۸۵ درصد نسبت به سال گذشته کاهش یافته و موردی از ابتلای دام به بیماری های شاربن 
و هاری گزارش نشده است. به گفته وی، واکسن های دامی با وجود شرایط خاصی که به دلیل تحریم 

حاکم است، به میزان کافی تامین شده است.

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم :

قم با شتاب به وضعیت قرمز کرونا نزدیک می شود
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: متاسفانه شمار بیماران کرونایی در استان قم روزانه در 

حال افزایش است و با شتاب به وضعیت قرمز و اعمال محدودیت ها نزدیک می شویم.
محمدرضا قدیر گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته ۹۶ نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند. وی با اشاره به انجام ۶۳ مورد بستری جدید در بخش ها 
و تحت نظر اورژانس بیمارستان های قم افزود: ۳۵ نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری 
بودند، مرخص شدند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم بیان کرد: در حال حاضر حدود ۲۹۵ نفر 
مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بستری بوده که حال ۶۱ نفر آنها وخیم است. وی گفت: متاسفانه 
وضعیت بیماران کرونایی در استان قم روزانه در حال افزایش است و با شتاب به منطقه با وضعیت قرمز 

و اعمال محدودیت ها نزدیک می شویم.
 

کشف و توقیف بیش از 7 تن ترشیجات فاقد مشخصات بهداشتی ؛

مشاهده موش در ترشی خریداری شده یک 
شهروند قمی 

کشف یک بچه موش در ترشی خریداری شده منجر به شناسایی یک کارگاه تولید غیر بهداشتی 
ترشی در محدوده بلوار همت قم شد. 

به گزارش  دانشگاه علوم پزشکی قم در پی گزارش مردمی به سامانه ۱۹۰ مبنی بر مشاهده یک بچه 
موش در ترشی خریداری شده کارشناسان مرکز بهداشت اقدام به بررسی و پیگیری مورد نموده و موفق 
به شناسایی یک کارگاه تولید ترشی غیر بهداشتی در محدوده بلوار همت شدند. در جریان این بازرسی 
بیش از ۷ تن ترشیجات فاقد مشخصات بهداشتی کشف و توقیف شد.  این کارگاه غیرمجاز در شرایط 
بسیار نامطلوب، دارای نواقص ساختمانی، فاقد سیستم فاضلاب مناسب،  رعایت نکردن بهداشت 
فردی، ابزار کار و نیز فاقد کارت بهداشت کارگران در حال فعالیت بود که اقلام موجود توقیف، کارگاه 
پلمب و به مراجع قضایی ارجاع گردید. هوشیاری همشهریان  و گزارش موارد تخلف به سامانه ۱۹۰ 

بازرسان مرکز بهداشت را در شناسایی و برخورد با متخلفان یاری خواهد کرد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با بیان اینکه شیوع کرونا به 
بخش صنعت قم، ۹۰۰ میلیارد تومان خسارت زد، گفت: این در شرایطی است 
که در حدود ۱۹۵۳ واحد از ۱۰ تا ۵۵ درصد در ۱۷ گروه کالایی دچار خسارت 

شدند.
 مهرداد غضنفری با اشاره به وضعیت اقتصادی قم در دوران کرونا و اقدامات 
لازم برای مدیریت بحران در عرصه اقتصاد اظهار کرد: شیوع ویروس کرونا بر 
روی حوزه اقتصادی جامعه تأثیر منفی گذاشت و آسیب های جدی به آن وارد 
شد، نخستین اقدام در این زمینه احصاء و برآورد میزان خسارت به بخش های 
اقتصادی در حوزه صنعت، گردشگری، اصناف، تجارت و بازرگانی بود که این 

امر بسیار زمان بر و نیازمند برآورد کارشناسی و دقیق بود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: میزان خسارات در این 
بخش ها به طور کامل برآورد شده و تأثیر منفی اقتصادی کرونا مشخص شد. در 
حوزه اصناف بالغ  بر ۳۵ هزار واحد صنفی دچار خسارت از ۱۰ میلیون تا یک 
میلیارد تومان شد که در دسته بندی ها این میزان خسارات تفکیک و از صفر تا 

۳۰ درصد، ۳۰ تا ۶۰ درصد و ۶۰ درصد به بالا در بخش های ضعیف، متوسط و 
خسارات بالا دسته بندی شد.

غضنفری با بیان اینکه شیوع کرونا به حوزه صنعت قم، ۹۰۰ میلیارد تومان 
خسارت زد، تصریح کرد: این در شرایطی است که در حدود ۱۹۵۳ واحد از ۱۰ 

تا ۵۵ درصد در ۱۷ گروه کالایی دچار خسارت شدند.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه کشاورزی، ۱۹۵۱ واحد به ارزش ۹۲ میلیارد 
و در حوزه  بودند شناسایی شد  فعالیت دچار آسیب شده  تومان که در ۱۰ 

گردشگری نیز در ۷ گروه فعالیتی ۱۵۸ میلیارد تومان خسارت برآورد شد.
معاون استاندار قم بیان کرد: نظرات و پیشنهادات حمایتی با بهره گیری از 
ظرفیت های اجرایی و بخش های متأثر و همراهی بخش خصوصی جمع بندی 
و خدمت معاون اقتصادی رئیس جمهور ارسال شد تا در کمیته اقتصادی ستاد 
ملی کرونا مطرح شود، در همین حین اقدامات اجرایی که در استان قابلیت اجرا 
داشته و از اختیارات دستگاه ها بود، مورد پیگیری قرار گرفت تا از ظرفیت استان 

به خوبی استفاده شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد:
خسارت ۹۰۰ میلیارد تومانی کرونا به بخش صنعت قم 

ضرر مالی ۳۵ هزار صنف از شیوع کرونا 

 رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شهر قم با انتقاد از تغییر توافقات قبلی با وزارت 
راه و شهرسازی درباره اراضی ۳۲ و ۴۸ هکتاری 
پردیسان گفت: تغییر کاربری این اراضی ظلم به 

مردم آسیب پذیر و آبادانی قم است. 
محسن محرری ، با اشاره به مشکلات ایجاد شده 
در اراضی 48 و ٣2 هکتاری پردیسان اظهار داشت: 
ازجمله  هکتاری   ٣2 و   48 زمین های  موضوع 
مواردی بوده که سالیان متمادی مدیریت شهری 
و شورای اسلامی شهر پیگیر آن بوده اند، املاک 
مذکور منبعی برای توسعه شهری بوده که از طرف 
وزارت راه و شهرسازی و شورای عالی شهرسازی 
برای این تکمیل طرح های نیمه تمام هسته مرکزی 

شهر در قم اختصاص داده شده است.
و معماری شورای  رئیس کمیسیون شهرسازی 
شهر قم ادامه داد: در سال ١٣98 با حضور معاون 
وزیر راه و شهرسازی در شهر مقدس قم، این دو 
پروژه تعیین تکلیف و صورت جلسه ای نیز تنظیم 
پردیسان  در  هکتاری  سایت 48  آن  ذیل  که  شد 

حرم  جنوبی  ضلع  توسعه  فرسوده،  بافت  جهت 
مطهر مشخص گردید.

وی با بیان اینکه در این صورت جلسه علاوه بر 
توسعه ضلع جنوبی حرم مطهر، ضرایب تقسیمی 
برای مناطق مختلف شهری ازجمله فاز 5 عمار 
یاسر، دروازه ری، چهل اختران و غیره نیز مشخص 
شد، ابراز کرد: به دنبال آن مسئولیت آماده سازی 
آن به شهرداری قم واگذار و شهرداری نیز لایحه ای 
تنظیم کرد و با مجوز شورای اسلامی شهر قم کار 
آماده سازی آن را آغاز کرد و تا به این لحظه بیش از 

6٠ درصد این پروژه پیشرفت داشته است.
محرری با اشاره به تغییر مدیریتی در سطح وزارت 
راه و شهرسازی و تغییر نگاه نسبت به اراضی ٣2 
و 48 هکتاری عنوان کرد: ما منتظر بودیم تا این 
مهم آماده شود و مراحل واگذاری انجام شود، اما 
با تغییر در معاونت مذکور متأسفانه همه توافقاتی 
که صورت جلسه شده و به مرحله اجرا نیز رسیده 
بوده، توسط معاون جدید وزارت راه و شهرسازی به 

بهانه های مختلف منتفی شده است.

وی با تأکید بر اینکه سایت ٣2 هکتاری نیز به 
سکونتگاه های غیررسمی در قم اختصاص دارد و 
هدف این بود که منازل حاشیه شهر و زیر دکل های 
و معضلات  و جابه جا شود  برق ساماندهی شده 
اجتماعی موجود در این مناطق کاهش پیدا کند، 
گفت: متأسفانه این توافقات در حال حاضر در حال 
تغییر است و موردبازنگری چندباره قرارگرفته است 
و ما نمایندگان مردم در شورای اسلامی شهر به این 

رویه موجود معترض هستیم.
و معماری شورای  رئیس کمیسیون شهرسازی 
شهر قم اضافه کرد: تأمین زمین برای طرح مسکن 
ملی، از محل این املاک به هیچ وجه توجیه پذیر 
نبوده و این زمین ها قبلًا تعیین تکلیف شده است، 
از نمایندگان مردم قم مجلس، استاندار و وزیر راه و 
شهرسازی تقاضا داریم این مهم را پیگیری کنند تا 
حقی از اقشار آسیب پذیر ضایع نشود، و اگر نهایتاً 
این سایت ها به طرح های دیگری اختصاص پیدا 
کند به طورقطع در مراحل اجرایی شورا و شهرداری 

همکاری نخواهند داشت.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم:

تغییر کاربری اراضی پردیسان ظلم به آبادانی قم است

با وجود تاکیدات پی درپی وزارت بهداشت و ستاد مقابله با کرونا، 
متاسفانه هنوز شاهد برگزاری برخی مراسم عروسی، عزاداری و 

مسافرت های غیر ضروری هستیم.


